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 توافق ایران و اوراسیا؛ تأمین منافع 
تهران یا وابستگی بیشتر به مسکو؟

 سهم نیم درصدی ایران
 از ۴۲۰ میلیارد دلار واردات اوراسیا
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خ دلار دوراهی اونس جهانی طلا و نر
این روزها، بازار ســکه و طلا به یکی از گزینه های مهم برای 
ســرمایه گذاری افراد تبدیل شــده اند و با وجود این که افت و 
خیزهــای مختلفی را ســپری می کنند امــا همچنان اولویت 

سرمایه گذاری محسوب می شوند.
محمدصادق میرزایی، کارشناس بازار سرمایه و استراتژیست 
مالــی در گفتگــو با نقش اقتصــاد، در رابطه با وضعیت طلا و 
ســرمایه گذاری در این بازار بیان کرد: باید طلا را از دو منظر 
بررســی کنیم. اول، اونس جهانی طلا و دیگری، دلار؛ چراکه 
این دو عامل بر قیمت طلای داخل بســیار تأثیرگذار هستند. 
از نظر اونس جهانی طلا، آمریکا توانست تورم را کنترل کند. 
این در حالی است که دو سال پیش، تورم آمریکا به بیش از ۹ 
درصد رسیده بود. اما امروزه، دولت آقای بایدن توانسته است 

در کنترل تورم به موفقیتی دست پیدا کند؛ به طوری که تورم 
بــه حــدود ۳ درصد رســیده اســت و این موضوع ناشــی از 
سیاست های انقباضی فدرال رزرو بوده و این باعث شده است 
تا در دو ســال گذشــته شاهد باشیم اونس جهانی طلا خیلی 

نتواند حرکت خاص رو به بالایی داشته باشد.
این استراتژیست مالی تصریح کرد: نکته مهمی که وجود دارد 
این اســت با توجه به این که تورم کاملًا کنترل شــده و به عدد 
۳ درصد رسیده است این احتمال وجود دارد که سیاست های 
انقباضی کمتر شوند و نرخ بهره، دیگر افزایش پیدا نکند و در 
مقابل، نرخ بهره کاهشی شود که وقتی این اتفاق بیفتد اونس 
جهانی طلا افزایشــی خواهد بود و حتی می تواند ۳ هزار دلار 

را ببیند؛ بنابراین اونس جهانی طلا شرایط مطلوبی دارد.

یک استراتژیست مالی در گفتگو با »نقش اقتصاد« به واکاوی ابعاد مختلف سرمایه گذاری در بازار طلا پرداخت

هلن عصمت پناه
کارشناس بازار سرمایه 

 استاد دانشگاه بین المللی فلوریدا: از الگوی 
ترکیه برای جذب دانشجویان بهره بگیریم

ایرانیان خارج از کشور؛ 
فرصت یا تهدید؟

سیمین کاظمی: اساتید غیر همسو را به 
عنوان تهدید شناسایی می کنند

  اخـراج  اساتید زن 
در سکوت

مرکز آمار ایران:

۴3 درصد از فارغ التحصیلان 
کشور بیکار هستند!

تغییر دهک بندی خانوارها 
از شهریورماه

 دولت سیزدهم در ۳ سال، ۳۹ درصد بیشتر از
 ۸ سال دولت روحانی اوراق فروخت

میراث بدهی دولت سیزدهم 
برای دولت چهاردهم

صدرایی، کارشناس بازار خودرو در گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

واردات خودروهای برقی از شوآف دولتی ها تا 
خرید هیجانی خریداران

کسری هشت هزار مگاواتی انرژی در دولت جدید

ماجرای خالی کردن آب پشت سدهای رود کارون چیست؟

کارشناس بازار خودرو، واردات خودروهای برقی 
را یک حرکت هیجانی در بازار خودرو دانست که 

همیشه با محدودیت از سوی دولت مواجه 
است با این حال اعداد و ارقام آن شوآفی برای 
نشان دادن عملکرد دولت محسوب می شود. 

بابک صدرایی در خصوص استراتژی خاص 
دولت ها در راستای ممنوعیت یا واردات خودرو، 

گفت: پس از جنگ تحمیلی و نیاز کشور به 
بازسازی به دلیل صنعت نیمه جان و بی رونق 

خودرو، دولت اقدام به واردات کرد و پس از 
مدتی با استراتژی تولید اقدام به ممنوعیت 

واردات خودرو کردند.
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گــروه بین الملل: در دهه های اخیر زمان هایی بوده 
که دولت ها در ایران استقبال شدیدی برای جذب 
ایرانیان خارج از کشــور از خود نشان داده اند و در 
دوره هایی نیز عملًا این جمعیت از یاد رفته اند مگر 
در موارد نمادینی مانند سالگرد پیروزی انقلاب یا 
انتخابات به یادشــان افتاده اند. اتفاقات داخلی در 
دولت سیزدهم انفکاک شدیدی در بین جمعیت 

ایرانیان مهاجر ایجادکرد...
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 ناکارآمدی بدنه مدیریتی 
بورس
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داوود ربیعی
کارشناس هوانوردی

عدم استقبال از برندسازی 
صنعت هوانوردی

۴

مهدی حسینی
کارشناس حوزه انرژی

 رابطه تحریم و تبدیل ایران به 
هاب انرژی منطقه
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فرارسیدن تاسوعا و عاشورای سید و سالار شهیدان حضرت اباعبدا... الحسین )ع( تسلیت باد ��

بهـره بـرداری  از پروژه هـای کلان امـوال تملیکـی
با حضور وزرای اقتصاد و دادگستری صورت گرفت

فاز نخست سامانه یکپارچه اموال تملیکی )سیات( و پروژه تجهیز انبارها و آغاز عملیاتی طرح احصای کالاهای 
موجود در انبارها با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی به بهره برداری رسید. 

به گزارش روابط عمومی سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی، فاز نخست سامانه یکپارچه اموال تملیکی 
)ســیات( و پروژه تجهیز انبارها و آغاز عملیاتی طرح احصای کالاهای موجود در انبارها با هدف شــفافیت و 
پیگیری آرا و احکام قضایی، تاریخ تعیین تکلیف و مختصات دقیق کالاها در انبار رونمایی شد. سید عبدالمجید 
اجتهادی روز )شنبه( در بازید وزیر امور اقتصاد و دارایی از انبارهای این سازمان و رونمایی از سامانه سمات 
اظهار داشت: بازدید شهید آیت الله رییسی در دولت سیزدهم از انبارها موجب تسریع در تعیین تکلیف کالاها 
شد و سامانه سیات در دستور کار قرار گرفت. وی افزود: احصای کالاهای اموال تملیکی در قالب برنامه سیات 
اســت، تا اطلاع از اینکه چه میزان کالایی در چه اســتانی کشــف و بعد از صدور رأی در کدام انبار نگهداری 
می شود؟ مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با بیان اینکه سامانه سیات یکی از پیچیده ترین 
سامانه ها در حوزه قوه قضایی است، گفت: از بدو کشف کالای قاچاق تا اجرای حکم در این سامانه با فعالیت 
نهادهای کاشــف و قضایی انجام می شــود. وی ادامه داد: طبق قانون کاشــف باید اطلاعات پرونده را به صورت 
دقیق در سامانه سیات ارسال کند، در حالی که پیش از این تنظیم صورت جلسه های کشف و شناسه قبض 
دســتی بود که اکنون الکترونیکی شــده اســت. اجتهادی خاطرنشان کرد: اکنون شناسه کالا و شناسه قبض 

برای همه کالاهای این سازمان در انبارها صادر می شود.
رشد ۲ هزار درصدی تجهیز انبارهای اموال تملیکی در دولت سیزدهم ��

وی همچنین در مراسم بهره برداری از فاز نخست سامانه یکپارچه اموال تملیکی )سیات(، پروژه تجهیز انبارها 
و آغاز عملیاتی طرح احصای کالاهای موجود در انبارها که با حضور وزرای امور اقتصادی و دارایی و دادگستری 
برگزار شد، اظهار داشت: رئیس جمهور شهید آغازگر ساماندهی سازمان اموال تملیکی بود که با هماهنگی 
بین دستگاه ها و قوای مختلف فراهم شد. مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی افزود: اقدامات 
و پیگیری های وزیر اقتصاد در حوزه انبارهای سازمان تملیکی قابل قیاس با هیچ دوره دیگری نیست، همچنین 
رســیدگی به پرونده های قضایی توســط دادگســتری به ســرعت انجام می شود. وی با اشاره به طرح احصای 
کالاهای موجود در انبارها، گفت: این طرح که شناســه دار کردن کالاهاســت، پیشــرفت خوبی داشته است و 
فرایندها الکترونیکی شده اند. اجتهادی ابراز داشت: ۹۷ درصد فروش های سازمان اموال تملیکی به صورت 
الکترونیکی است و با راه اندازی حراج خرده فروشی برخط، حراج ها به صورت هفتگی به صورت آنلاین برگزار 
می شــود. وی تاکید کرد: در دولت ســیزدهم بیش از ۹۲ هزار میلیارد تومان کالا تعیین تکلیف شــده است و 
این امر باعث شــده تا تجار اقدام به ترخیص کالاها کنند. به گفته مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش 

اموال تملیکی، یک هزار و ۷۵۰ درصد رشد در اموال منقول ثبت شده است.
تعیین تکلیف کالاهای اموال تملیکی در دولت سیزدهم ۸ برابر شد ��

»سید احسان خاندوزی« نیز در بازدید از انبار اموال تملیکی استان تهران و رونمایی از سامانه یکپارچه اموال 
تملیکی )سیات( اظهار داشت: بازدید شهید جمهور از انبارهای این سازمان منجر به تسریع در تعیین تکلیف 
کالاها شد. وی افزود: اکنون سازمان اموال تملیکی در این دولت به نقطه ای رسیده است که امیدواریم هرگز 
به وضعیت قبل از ۱۴۰۰ نرسد. وزیر امور اقتصاد و دارایی با اشاره به اعاده کالاها، گفت: با رسیدگی به پرونده ها، 
کالاها به چرخه تولید بازگشته است. وی عنوان کرد: تعداد حراج های خرده فروشی کالاهای اموال تملیکی 
از ۱۱ به ۵۰۰ مورد حراج افزایش یافته اســت. خاندوزی به وضعیت نابســامان کالاها در دولت گذشــته اشاره 
کرد و گفت: در گذشته کالاهای متروکه در کاغذها وجود داشت، اما مدت زمان زیادی به طول می انجامید 
در انبارها تا پیدا شــود و گاهی مجبور بودند با پا گذاشــتن بر روی کالاهای دیگر آنها را پیدا کنند. وزیر امور 
اقتصاد و دارایی ابراز داشــت: اکنون با راه اندازی ســامانه ســیات، از لحظه ورود کالاها در هر اســتانی از طریق 
ســامانه مشــخص می شــود که کالا دارای چه حکم قضایی و در کدام انبار نگهداری می شودو امیدواریم این 

فرایند در دولت آینده ادامه پیدا کند.

قابل رویت شدن تعیین تکلیف کالاهای انبارهای اموال تملیکی با سامانه سیات ��
وزیر دادگســتری با اشــاره به وضعیت نابه ســامان انبارهای اموال تملیکی در ابتدای دولت ســیزدهم گفت: 
ســاماندهی انبارها با ســامانه ســیات قابل رویت می شود. امین حسین رحیمی وزیر دادگستری که در مراسم 
بهره برداری از فاز اول ســامانه یکپارچه اموال تملیکی )ســیات( و پروژه تجهیز انبارها و آغاز عملیاتی طرح 
احصای کالاهای موجود در انبارها حضور داشت، اظهار کرد: در ابتدای دولت سیزدهم انبارها وضعیت نامناسبی 
داشت و باتوجه به اینکه اموال موجود در انبارها متعلق به مردم و یا دولت است باید تعیین تکلیف شود. وی 
ادامه داد: با تلاش های متولی سازمان اموال تملیکی، مجمع و وزارت اقتصاد وضعیت انبارها و تعیین تکلیف 
کالاها انجام شد. وزیر دادگستری تاکید کرد: ساماندهی انبارها به واسطه رونمایی از سامانه سیات قابل رویت 
و پیگیری خواهد بود. رحیمی با اشاره به اینکه همه دستگاه های مربوطه باید به سامانه واحد متصل شوند، 
گفت: رونمایی از سامانه سیات که تکلیف قانونی هم بوده اقدام بسیار مناسبی است. وی تصریح کرد: فاز اول 

این سامانه در سازمان تعزیرات نیز اجرایی شده و کمک می کند که اموال به سرعت تعیین تکلیف شود.
جلوگیری از فساد با سامانه یکپارچه اموال تملیکی )سیات( ��

همچنین سعید غلامی باغی معاون بهره برداری و فروش سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی در آیین 
رونمایی از این سامانه اظهار داشت: این طرح ها در راستای مطالبه رئیس جمهور شهید، آیت الله رئیسی در 
بازدید از انبارهای این ســازمان در ســال ۱۴۰۰ و دســتور وزیر اقتصاد اجرایی شد. وی افزود: استقرار سامانه 
هوشــمند و شــفاف با قابلیت ارائه گزارش برخط، جلوگیری از هر گونه فســاد و کسری کالا، امکان نظارت بر 
عملیات ورود و خروج کالاها و تسریع در تعیین تکلیف کالاها برای برقراری ارتباط سامانه با مراجع رسیدگی 
کننده و دســتگاه های مجوز رونمایی شــد. وی با اشــاره به صدور شناســه کالا و رهگیری گفت: با اتصال همه 
انبارهای این ســازمان به شــبکه هوشــمند، ثبت دقیق صورت جلسه کشف امکان صدور شناسه رهگیری و 
شناسه کالا و همچنین تعیین ارزش قیمت کالاها فراهم شد. معاون بهره برداری و فروش سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی عنوان کرد: دستاوردهای کلیدی این طرح، حذف اسناد کاغذی، امکان رصد وضعیت 
کالا از مرحله تحویل در انبار تا صدور کالا، امکان دریافت گزارش های متنوع در جهت تصمیم گیری و سیاست 
گذاری و ســرعت در تعیین تکلیف کالاهاســت. غلامی باغی خاطرنشــان کرد: مطابق ماده ۱۸ آیین نامه مواد 
۵۵ و ۵۶ قانون مبارزه با قاچاق کالای ارز به منظور مستندسازی الکترونیک اطلاعات اموال ناشی از قاچاق، 
ســازمان اموال تملیکی مکلف بود با همکاری وزارت صنعت، معدن و تجارت و ســازمان تعزیرات حکومتی، 
گمرک و دســتگاه های کاشــف از مرحله کشــف کالای قاچاق تا بازگشــت مجدد آن به اقتصاد رسمی کشور 

سامانه سیات را تکمیل کند که این امر در دولت شهید رئیسی محقق شد.



 روسیه: غرب آماده مذاکره جدی 
با ایران نیست

سفیر روسیه در ایران الکسی ددوف در مصاحبه با خبرگزاری روسی ریانووستی، 
گفــت کــه کشــورهای غربی آمــاده گفتگو با جمهوری اســلامی ایران برای 
عادی سازی روابط نیستند. وی تصریح کرد که این ایران نیست که آماده مذاکره 
با غرب نیســت بلکه اقدامات کشــورهای اروپایی نشان می دهد که آن ها برای 
مصالحه با تهران آماده نیستند.بنا به گفته ددوف، »نتیجه انتخاب آقای پزشکیان 
درانتخابات ریاست جمهوری ایران، به وضوح نشان دهنده این موضوع بود زیرا 
در حالیکه اکثر رهبران جهان از جمله رئیس جمهور ما به پزشــکیان تبریک 
گفتند اما ایران هیچ پیام تبریکی از ســوی رهبران جهان غرب دریافت نکرد. 
ژاپن و کره جنوبی تا حدی در چرخه تبریک کنندگان بودند اما این دو کشور 

نیز خود را به تبریک از طرف وزارت خارجه خود محدود کردند«.

 روند خروج مهاجران افغان از ایران 
شدت گرفت

 دفتر مطبوعاتی وزارت امور مهاجرین و عودت کنندگان امارت اسلامی 
دیروز )شنبه، ۲۳ تیر( در خبری اعلام کرد که ۹ هزار و ۷۳۰ تن مهاجر 
افغانســتانی از تاریخ ۱۹ الی ۲۲ ماه جاری از مرزهای پل ابریشــم ولایت 
نیمروز، اســلام قلعه ولایت هرات، ســپین بولدک ولایت قندهار و خط 
فرضی تورخم ولایت ننگرهار به طور اجباری و داوطلب به کشور بازگشتند.

بر اساس این خبر ۹۵ خانواده شامل ۵۳۲ تن از خط فرضی تورخم ۱۵۲ 
خانواده شــامل ۸۲۱ تن از مرز ســپین بولدک ولایت قندهار از کشــور 
پاکســتان، ۴ هزار و ۷۹۷ تن از مرز اســلام قلعه ولایت هرات و ۳ هزار و 
۵۸۰ تن مقیم ایران از طریق پل ابریشــم ولایت نیمروز به کشــور خود 

برگشتند.

 ارائه آخرین گزارش وضعیت بخش آب و برق کشور 
به پزشکیان

وزیر نیرو با حضور در دفتر رئیس جمهور منتخب، ضمن دیدار و گفتگو با 
پزشــکیان و تبریک کســب اعتماد مردم، گزارشی از آخرین وضعیت حوزه 
تحت مدیریت خود ارائه کرد.علی اکبر محرابیان در این دیدار با ارائه آخرین 
گزارش از وضعیت بخش آب و برق کشور تصریح کرد: اعضای دولت حسب 
تاکیــد سرپرســت محترم ریاســت جمهــوری آماده هر نــوع همکاری با 
رئیس جمهور منتخب هستند.پزشکیان نیز در این دیدار با تاکید بر اهمیت 
جدی موضوع آب و توجه به آن در توســعه شــهرها و اســتقرار جمعیت و 
گسترش صنایع، از وزیر نیرو خواست آخرین وضعیت آب و برق را به تفکیک 
اســتان و شهرســتان، شامل وضعیت موجود و تراز یا ناترازی عرضه و تقاضا 

در گزارشی تنظیم و ارائه کند.
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سیر تطور 
مهاجران ایرانی 
در خارج از 
کشور کاملاً با 
تحولات ایران 
قابل ارزیابی 
است. بر 
اساس تحولات 
سیاسی 
مختلف در 
ایران موج های 
مختلفی از 
مهاجران شکل 
گرفته است
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برگ برنده تهران و آنکارا در قفقاز

ساناز نفیسی
روزنامه نگار

قفقاز جنوبی دســتخوش دگرگونی ژئوپلیتیکی شــده 
اســت. جنــگ در اوکراین و حل مناقشــه قره باغ بین 
ارمنســتان و آذربایجان به معنــای ورود این منطقه به 
عصر جدیدی اســت. ارمنستان، آذربایجان به تدریج در 
صحنه جهانی اعتماد به نفس بیشــتری پیدا کرده اند و 
هر کدام تلاش دارند تا با تنوع بخشــیدن به سیاســت 
خارجی خود، وابستگی شــان به روسیه را محدود کنند. 
آذربایجان به دنبال روابط نزدیکتر با ترکیه، اســرائیل، 
آســیای مرکزی و تعدادی از کشــورهای اروپایی است، 
هرچند در زمین روسیه نیز بازی می کند. ارمنستان نیز 
پس از شکست در قره باغ، برای تعامل نزدیکتر با اتحادیه 
اروپا، نزدیک شــدن به ترکیه و حتی پیوندهای نظامی 

با هند و برخی کشــورهای اروپایی خیز برداشته است.
عصر تازه در قفقاز ��

به نوشــته بنیاد کارنگی، قفقــاز جنوبی به جای عرصه 
رقابت بین روســیه و غرب، به فضای ژئوپلیتیکی شــلوغ 
تبدیل شــده که شــش قدرت بزرگ در آن برای نفوذ با 
هم رقابت می کنند. آن هم در شرایطی که به باور گروهی 
از تحلیلگران، ما شــاهد پایان نفوذ انحصاری روسیه در 
قفقاز جنوبی هستیم که تقریباً دویست سال است عامل 
حفظ وضعیت موجود بوده اســت. کاهش قدرت روسیه 
منجر به ظهور مجدد پیوندهای نزدیک بین قفقاز جنوبی 
و خاورمیانه شده است. در واقع، جغرافیا طرفدار چنین 
ارتباطی است. روسیه در میان کوه های قفقاز قرار دارد 
و دولت های خاورمیانه مدت هاســت که قفقاز جنوبی را 

ادامه طبیعی قلمروهای خود می دانند.
تعمیق روابط در تجارت رو به رشــد، ســرمایه گذاری، 
زیرســاخت های انرژی و راه آهن که قفقاز جنوبی را به 
دو قــدرت بزرگ همســایه یعنــی ترکیه و ایران متصل 

می کند، در این میان قابل تأمل اســت.
ترکیه متحد کلیدی آذربایجان است و همچنین از روابط 
نزدیــک بــا گرجســتان برخوردار اســت، در حالی که 
ارمنســتان حمایت ایران را دارد، هرچند تهران تلاش 
می کنــد تا در این منطقــه تعادل را برقرار نماید. با این 
حــال ترکیه برای توســعه اتصال شــرق بــه غرب که 
زیرســاخت های سنتی شــمال به جنوب تحت حمایت 
روســیه را قطع می کند، منطقه را تحت فشــار قرار داده 
است. تکمیل موفقیت آمیز راه آهن باکو- تفلیس- قارص 
یک نمونه است. فشار دیگر باکو و آنکارا برای باز کردن 
یک مســیر جدید از طریق جنوبی ترین استان سیونیک 
ارمنســتان تعریف کرده اســت. ایران نیز پیروزی های 
چشــمگیری به دســت آورده اســت. تهران ماه اکتبر 
قراردادی با باکو در مورد کریدور ترانزیتی جدیدی امضا 
کــرد کــه آذربایجان را از طریق خــاک ایران به منطقه 
نخجوان متصل می کند. تهران همچنین بر روی کریدور 
بین المللی حمل و نقل شمال-جنوب که از جنوب ایران 
و از طریق آذربایجان و دریای خزر به روســیه کشــیده 
می شــود، متمرکز شــده اســت. طرح های دیگر شامل 
توسعه جاده هایی از طریق ارمنستان است که می تواند 
پیوند محکمی بین ایران و بنادر پوتی و باتومی در دریای 

سیاه گرجستان ایجاد کند.
برگ برنده تهران و آنکارا ��

زیرســاخت های انــرژی در قفقــاز جنوبــی نیز به طور 
فزاینده ای به خاورمیانه گره خورده است. آذربایجان به 
یکی از تأمین کنندگان اصلی گاز ترکیه تبدیل شــده و 
حدود ۱۶ درصد از نیازهای این کشور را در سال ۲۰۲۲ 
پوشــش می دهد، در حالی که ایران و ارمنســتان توافق 
کرده اند که قرارداد تجارت گاز خود را تا ســال ۲۰۳۰ 
تمدیــد کنند. جنگ داخلی در ســوریه نشــان داد که 
تحولات سیاسی و نظامی در خاورمیانه چگونه بر قفقاز 
جنوبــی تأثیر می گذارد. به عنوان مثال، ســاکنان دره 
پانکیســی در گرجســتان داوطلب شدند تا با گروه های 
افراطی در سوریه و عراق بجنگند. سوریه همچنین یکی 
از معدود کشــورهایی است که استقلال مناطق جدایی 
طلب گرجستان آبخازیا و اوستیای جنوبی را به رسمیت 
شــناخته اســت. فراتر از امنیت، ارمنستان و گرجستان 
روابط مستحکمی با دیگر کشورهای برجسته خاورمیانه 
ایجاد کرده اند. عربستان سعودی اخیراً با برقراری روابط 
دیپلماتیــک بــا ارمنســتان موافقت کــرد. در روابط 
گرجستان با کشورهایی مانند عربستان سعودی، عراق 

و اردن نیز الگوهای مشــابهی در حال تکرار است.
روابط اســرائیل با آذربایجان قابل توجه اســت و این دو 
بازیگــر از روابط نظامی نزدیک برخوردارند. آذربایجان 
تأمین کننده اصلی نفت اسرائیل است و ۴۰ درصد نیاز 
این بازیگر را تأمین می کند. طبیعتاً چنین تعاملی روابط 
باکــو و خاورمیانــه را در میانه تنش ها در غزه تحت تأثیر 
قرار می دهد. با پایان یافتن تسلط روسیه بر قفقاز جنوبی، 
واضح اســت که این منطقه در حال نزدیک شــدن به 
خاورمیانه اســت. از نظر تاریخی، این در واقع بازگشــت 
به رویه عادی است، بدین معنای که قفقاز با قدرت های 
خاورمیانه که به طور سنتی بیشترین تأثیر را در منطقه 
دارنــد، درگیر تعامل نزدیک تر خواهد شــد. این گزاره 
بــرای ایــران و ترکیه برگ برنده اســت؛ هرچند چنین 
فرایندی می تواند برای غرب منافعی دنبال داشته باشد.

بــه هر حال، جابه جایی صفحات تکتونیکی فرصت هایی 
را بــرای بازیگــران متعدد ایجــاد می کند تا قدرت را به 
نمایــش بگذارنــد. اما اتحادیه اروپــا و ایالات متحده به 
دلیل فاصله جغرافیایی و فقدان اهرم های اقتصادی قابل 
توجه محدود شــده اند. ترکیه و ایران هر دو در نزدیکی 
هســتند و مشــتاق به دست آوردن نفوذ بیشتر در قفقاز 

جنوبی.

ایرانیان خارج 
از کشور؛ 
فرصت یا 
تهدید؟

 استاد دانشگاه بین المللی فلوریدا: 
از الگوی ترکیه برای جذب 
دانشجویان بهره بگیریم

گــروه بین الملل: در دهه های اخیر زمان هایی بوده که 
دولت ها در ایران استقبال شدیدی برای جذب ایرانیان 
خارج از کشور از خود نشان داده اند و در دوره هایی نیز 
عملًا این جمعیت از یاد رفته اند مگر در موارد نمادینی 
مانند ســالگرد پیروزی انقلاب یا انتخابات به یادشان 
افتاده اند. اتفاقات داخلی در دولت ســیزدهم انفکاک 
شدیدی در بین جمعیت ایرانیان مهاجر ایجادکرد و با 
تفرقه افکنی شــدید از ســوی شبکه های فارسی زبان 
همــراه شــد. یکی از نتایج ایــن اتفاقات را می توان در 
حوادثــی دیــد که مقابــل برخی ســفارت خانه ها و 
کنســولگری های ایــران بــرای کســانی رخ داد که 
می خواســتند رأی بدهند؛ از فحاشــی و هتاکی تا زد و 
خورد. این موضوع را با وحید عابدینی یکی از دانشجویان 
ایرانی که برای ادامه تحصیل به فلوریدا رفته به بررسی 
گذاشتیم. عابدینی که اخیراً دکترای علوم سیاسی از 
دانشگاه بین المللی فلوریدا، گرفته و در همین دانشگاه 
مشــغول به تدریس اســت معتقد است »در کشور ما 
اساساً ایرانیان خارج از کشور بیش از آنکه به عنوان یک 
فرصت و سرمایه دیده شوند به عنوان یک تهدید ارزیابی 
شده اند و این مانع از تاثیرگذاری مثبت ایرانیان خارج 

از کشور در تحولات داخلی بوده است.«
این گفتگو را در ادامه بخوانید:

کنشگری سیاسی ایرانیان خارج از کشور، در  ��
دو دهه گذشــته همگام بــا افزایش قابل توجه 
جمعیت شان نسبت به قبل افزایش یافته است. به 
شکلی که در انتخاباات ریاست جمهوری اخیر با 
شکل جدیدی از این کنشگری مواجه بوده ایم. با 
نگاهی تاریخی تر به این فعالیت ها، به نظر شــما 
مســیری که پیموده شــده، از منظر کنشگری 

سیاسی صعودی بوده یا نزولی؟
ســیر تطور مهاجران ایرانی در خارج از کشــور کاملًا با 
تحولات ایران قابل ارزیابی اســت. بر اســاس تحولات 
سیاسی مختلف در ایران موج های مختلفی از مهاجران 
شکل گرفته است. تا دو دهه پیش، اکثریت مهاجران 
ایرانــی در دوران انقــلاب و جنگ به خارج از کشــور 
مهاجــرت کرده بودنــد. با این حال،  با توجه به انفجار 
جمعیت ایران در دهه شصت، زمانی که دهه شصتی ها 
به سن مهاجرت رسیدند، در کنار افزایش صدور ویزا 
بــرای ایرانیــان در دوران اوبامــا و افزایش تنش های 
سیاسی از جمله فشار بر دانشجویان و جوانان و وقایعی 
نظیر کوی دانشگاه، جنبش سبز و در نهایت تحریم های 
اقتصادی در اثر تنش هسته ای،  نسل جدیدی از ایرانیان 
خارج از کشــور شــکل گرفت که از نظر تعداد، با نسل 
دوره انقلاب و جنگ قابل مقایســه اســت. بنابراین در 
حال حاضر ما در میان دیاســپورای ایرانی ســه نسل 
مشــاهده می کنیم: نســل انقلاب و جنگ،  نسل پسا 
انقلاب )دهه پنجاهی، شــصتی و هفتادی( و نســل 

دومی ها که اساساً در ایران متولد یا بزرگ نشده اند.
در مورد وضعیت کنشگری سیاسی میان ایرانیان،  من 
تصور نمی کنم نســل جدید ایرانی ها به اندازه نســل 
انقلاب از نظر سیاســی به خصوص از نظر تشــکیلاتی 
فعال باشند. ما اصلًا شاهد فعالیت های تشکیلاتی مثل 
انجمن اسلامی دانشجویان اروپا و امریکا یا کنفدراسیون 

دانشــجویان ایرانــی نیســتیم. با این حــال افزایش 
رسانه های جمعی، امکان هماهنگی و همراهی ایرانیان 
خارج از کشور با یکدیگر و با ایرانیان داخل را هموارتر 
کرده است. شبکه های اجتماعی و شبکه های ماهواره ای 
به راحتی امکان تاثیرگذاری ایرانیان خارج از کشور بر 
فضای سیاسی داخلی را فراهم کرده است. این امکان 
بــرای نســل انقلاب به این راحتــی امکان پذیر نبود. 
بنابرایــن حتمــاً از نظر اســتحکام فعالیت ها یعنی 
تشکیلات، افول صورت گرفته است اما از نظر ظهور و 
بروز و تاثیرگذاری در داخل،  به خصوص در زمان بروز 
جنبش های اجتماعی در داخل،  افزایش کنشگری را 

می توان مشاهده کرد.
شــما از موضوع تاثیرگذاری ایرانیان خارج از  ��

کشــور بر جریانات داخلی صحبت می کنید، این 
توان و قدرت برای تاثیرگذاری در مباحث داخلی 
نســبت به جمعیت مهاجر کشورهای دیگر به چه 
میزان اســت؟ به ویژه در مقایسه با دو طیف غرب 
و شرق آسیا؟ توان ایرانیان برای تغییر در کشور 
مبدأ مثلًا نســبت به مهاجر هندی بیشتر است یا 

کمتر؟
اساساً ایرانی ها از این منظر با ملیت های متناظر خود 
از جمله هندی ها و چینی ها یا ترک ها قابل مقایســه 
نیستند. این مسئله به خصوص در مورد ایرانیان مقیم 
آمریکا بسیار پررنگ تر است. درصد دانشجویان هندی 
و چینی هایی که به کشورشان باز می گردند یا ارتباط 
محکمی با کشورشان برقرار می کنند بسیار بیشتر از 
ایرانیان است. در این باره البته می توان دلایلی برشمرد 
از جمله ضعف اقتصادی، ضعف دیپلماســی عمومی و 
ناتوانی دولت از برقراری روابط با دیاســپورا. در کشور 
ما اساساً ایرانیان خارج از کشور بیش از آنکه به عنوان 
یک فرصت و سرمایه دیده شوند به عنوان یک تهدید 
ارزیابی شده اند و این مانع از تاثیرگذاری مثبت ایرانیان 

خارج از کشور در تحولات داخلی بوده است.
در عین حال، به خصوص در ســال های اخیر مشاهده 
شــده که کشورهای دیگر برای جهت دهی به ایرانیان 
خــارج از کشــور ســرمایه گذاری کرده انــد. جذب 
خبرنگاران و کارشناســان ایرانی خارج از کشــور به 
شــبکه هایی همچون ایران اینترنشنال را باید در این 
راستا ارزیابی کرد که کشورهای دیگر تلاش کرده اند 
از ایرانیان خارج از کشــور بــرای جهت دهی به افکار 

ایرانیان در راستای منافع خود استفاده کنند.
در انتخابات ریاســت جمهــوری اخیر، ما با  ��

گزارش هایــی مواجه بودیــم از درگیری مقابل 
سفارتخانه ها و ایجاد دردسر برای رای دهندگان. 
می توان گفت این سطح برخورد کم نظیر بود. چه 
اتفاقاتی در بین ایرانیان خارج از کشــور رخ داده 

که این سطح برخورد را به وجود آورده است؟
دلایل متعددی در شــکل گیــری این فضا مؤثر بوده 
است. یکی از دلایل آن قطبی شدن جوامع است. تحت 
تأثیر شــبکه های اجتماعی و شــکل گیری اتاق های 
پژواک، جامعه ایرانی چه در داخل و چه خارج از ایران 
قطبی شده است و دو قطب همدیگر را به عنوان دشمن 
یکدیگر ارزیابی می کنند. افرادی که دســت به چنین 

اقدامات رادیکالی در مقابل هموطنان خود می زنند در 
اتاق هــای پــژواک خود )مثلًا در توییتر( مورد تمجید 
قرار می گیرند و آنها به ادامه این مسیر تشویق می شوند.

چنانچه اشاره کردم مداخله و سرمایه گذاری کشورهایی 
نظیر اســرائیل و عربســتان هم در این مسیر بی تأثیر 
نیســت. تشویق ایرانیان به افراطی گری در برخورد با 
هموطنانشان از سوی شبکه هایی صورت می گیرد که 
از سوی این کشورها حمایت می شوند. این گونه اقدامات 
قبلًا از سوی گروه هایی نظیر سازمان مجاهدین خلق 
یا حزب کمونیســت کارگری صورت می گرفت. با این 
حال، با تغییر رویکرد این ســازمان ها و بازی پیچیده 
رســانه ای که در ســال های گذشته شــکل داده اند و 
حمایت هایی که از ســوی کشــورهای دیگر دریافت 
کرده اند، شاهد این هستیم که شهروندانی ناآگاه بدون 
وابســتگی تشــکیلاتی به این گروه هــا صرفاً از روی 
احساســات و خشــم ایجاد شده به واسطه شبکه های 
اجتماعی دســت به چنین اقدامات خشــونت باری 
می زنند و عملًا به تشــدید قطبیت در جامعه ایرانی 

کمک می کنند.
این مســیر را در پیش رو، چطور می بینید؟ این  ��

چند پارگی ترمیم می شــود یــا به نقطه جوش 
می رسد؟

باید توجه داشت که این رفتارها در وهله اول ناشی از 
فرهنگ توســعه نیافته سیاســی اســت. این توسعه 
نیافتگی فرهنگی با تغییر کشور حل نمی شود. دست 
یازیدن به چنین رفتارهای خشونت آمیزی در مقابل 
شــهروندانی که می خواهند حقوق خود از جمله حق 
رأی دادن خود را اعمال کنند، نشان می دهد که احترام 
به حقوق و آزادی دیگران حتی در میان ایرانیان خارج 
از کشور هنوز پذیرفته نشده است. این رفتارها همچنین 
به بی اعتباری جامعه ایرانی در کشور میزبان هم تمام 
می شــود. با این حال توجه داشته باشــیم بخشــی از 
آموزش و توسعه جوامع در اثر تجربه صورت می گیرد. 
تصور من این اســت که این رفتارها به مرور از ســوی 
اکثریت جامعه ایرانی محکوم می شــود و همانطورکه 
سازمان مجاهدین خلق به مرور از سوی جامعه ایرانی 
طرد و منزوی شدند، این افراد نیز به چنین سرنوشتی 

دچار می شوند.
با این حال حکومت نیز نباید نسبت به این روند بی تفاوت 
باشد. سخت شدن حق اعمال شهروندی ایرانیان خارج 
از کشــور به ضرر منافع ملی اســت. توصیه اکید من به 
حاکمیت این است که برای اخذ رأی شهروندان خارج 
از کشور به صورت پستی برنامه ریزی کند. این سیستم 
در همه جای دنیا صورت می گیرد و این عجیب است 
که حکومت حاضر اســت این همه هزینه برای خود و 

شهروندان ایجاد کند ولی تن به رأی پستی ندهد.
شــما به عنوان دانشــجوی ایرانی شناخته  ��

می شــوید که در تمام این سال ها تلاش کردید 
ریشــه های خود را با ایــران محفوظ نگه دارید. 
اکنــون با انتخاب دولت چهاردهم، فکر می کنید 
در جامعه ایرانیان خارج از کشــور تغییری ایجاد 
می شــود؟ چگونه می توان ایرانیان مهاجر را به 
پارامتر واقعی "سرمایه های کشور در خارج مرز" 

تبدیل کرد؟
سؤال سختی است. به هر حال ما با ذهنیت های رسوب 
یافته ای مواجه هستیم که تغییر آنها یک شبه امکان 
پذیر نیســت. ولی ذهنیت ها نیز در یک فرایند زمانی 
امکان تغییر دارند. ذهنیت حاکمیت باید نســبت به 
ایرانیان خارج از کشــور تغییر کند و آنها را به عنوان 
ســرمایه ببیند و نه تهدیــد. ذهنیت ایرانیان خارج از 
کشور نیز باید تغییر کند و به مرور بپذیرد که حکومت 
ایران آنها را تهدید نمی داند. برای این تغییر دوجانبه 
بایــد برنامــه گام به گامی طراحی شــود. به نظر من 
دانشجویان و نسل دومی ها نقطه شروع خوبی هستند 
چون هیچ کدام ذهنیت های منفی رسوب یافته ندارند. 
شما به برنامه های ترکیه برای جذب دانشجویان ترک 
و نســل دومی های ترک نگاه کنید. هر ســال تابستان 
ترکیه میزبان بسیاری از نسل دومی های مهاجر است 
و برای آنها برنامه های تابستانی مفصلی تدارک می بیند. 
اجرای برنامه تابســتانی مشابه برای نسل دومی های 
ایرانــی چــه به صورت حضوری و چه به صورت آنلاین 
می تواند برای جذب آنها به فرهنگ ایرانی بسیار مؤثر 
باشد. دولت باید برای دانشجویان هم برنامه منسجمی 
داشته باشد. چه برای حفظ رابطه دانشجو با دانشگاه های 
کشور مبداء و چه برای بازگشت این دانشجویان هیچ 
برنامه ریزی نمی شود. دولت چهاردهم از این منظر از 
وضعیت بهتری در مقایسه با دولت سیزدهم برخوردار 

است.
شما به حفظ ریشه ها اشاره کردید. باید توجه داشته 
باشــیم توسعه شبکه های ارتباطی منجر به این شده 
که در بسیاری از مواقع مهاجرین صرفاً به طور فیزیکی 
مهاجرت کنند و نه به صورت روانی و ذهنی. به عبارت 
دیگر دنیای پســا کرونا، شرایطی را فراهم کرده است 
که مرزهای فرهنگی و هویتی بین داخل و خارج بسیار 
کمرنگ شــده اســت. به همین دلیل اســت که شما 
می بینید که آقای جلیلی و پزشکیان در میان ایرانیان 
خارج از کشــور نیز رقابت می کنند و این گونه نیست 
کــه ایرانیان خارج از کشــور صرفاً مثلًا به کاندیدای 
اصلاح طلب تمایل داشــته باشند. گرایش های ملی 
گرایانه یا مذهبی در بخشی از ایرانیان خارج از کشور 
بســیار پررنگ تر از بعضی از ایرانیان داخل اســت و 
نمونه های این را می توان به وفور مشاهده کرد. بنابراین 
حفظ ریشه ها در جهان کنونی راحت تر از گذشته شده 
است. شاید برایتان جالب باشد این که والدین من در 
شــهری کوچک در اصفهان زندگی می کنند و هر بار 
که من با آنها صحبت می کنم از خبرهای محلی شهر 
می گویم که آنها مطلع نیستند. در واقع من از طریق 
شــبکه های مجازی بیشــتر از آنها که ساکن آن شهر 
هستند از وقایع محلی مطلع می شوم. این وضعیت در 
مورد تاثیرگذاری هم به همین شــکل می تواند وجود 
داشــته باشد. بنابراین باید نسبت به بکار بردن تعابیر 
»داخــل« و »خارج« دقت کــرد. به راحتی می توان 
افرادی را در داخل یافت که از نظر ذهنی در خارج از 
ایران زندگی می کنند و برعکس کسانی که هرچند در 
خارج از کشــور زندگی می کنند ولی به لحاظ ذهنی 

داخل ایران هستند.

زینب اسماعیلی
روزنامه نگار

عباس پاپی زاده عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی، 
درباره آخرین وضعیت اصلاح ماده ۸۷ قانون مدیریت خدمات 
کشوری کاهش ساعت کاری کارکنان و افزایش تعطیلات پایان 
هفته، گفت: این لایحه پس از ارائه از سوی دولت به مجلس، 
بنــا بر مفاد آیین نامه داخلــی مجلس فرآیند برای تصویب را 
گذراند و در جلسه علنی به تصویب نمایندگان رسیده است و 

در نهایت به شورای نگهبان ارسال شد.

وی در گفتگــو بــا تســنیم، در توضیح این لایحه بیان کرد: بر 
اساس این لایحه دولت خواستار کاهش ساعت کاری کارکنان 
دولــت در طــور هفته و افزایش تعطیلات پایان هفته به ۲ روز 
شده بود که نمایندگان در مصوبه خود با کاهش ساعت کاری 
کارکنان به ۴۰ ساعت در هفته موافقت و شنبه ها را به عنوان 
روز تعطیل انتخاب کردند که در نتیجه با این مصوبه جمعه ها 

و شنبه ها تعطیل می شود.

پاپی زاده با بیان اینکه تعطیلی شــنبه ها منتفی نشــده است، 
بیان کرد: با توجه به اینکه هنوز ظرفیت کمیسیون اجتماعی 
تکمیل نشــده و اعضای هیئت رئیســه آن هم مشخص نشده 
اســت به محض تشــکیل کمیسیون اجتماعی ایرادات هیئت 
عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحــت نظام درباره لایحه 
مذکور به کمیسیون اجتماعی ارجاع می شود تا مورد واکاوی 

قرار گیرد.

عضو هیئت رئیسه مجلس: تعطیلی شنبه ها منتفی نشده است



۴۳ درصد از فارغ التحصیلان کشور بیکار هستند!
مرکز آمار ایران:

بررسی های مرکز آمار ایران از آخرین نرخ بیکاری در بهار ۱۴۰۳ بیانگر 
این است که جمعیت شاغلین ۱۵ ساله و بیشتر در این فصل ۲۴ میلیون 
و ۷۴۶ هزار نفر بوده که نســبت به فصل مشــابه ســال قبل ۴۴۰ هزار نفر 
افزایش داشته است. همچنین جمعیت غیرفعال از نظر اقتصادی )اعم از 
افراد محصل، خانه دار، دارای درآمد بدون کار مانند بازنشستگان و ...( ۳۸ 
میلیون و ۲۲۸ هزار نفر بوده که نســبت به فصل مشــابه ســال قبل ۴۳۱ 
هزار نفر افزایش داشته است. بررسی اشتغال در بخش های عمده اقتصادی 
نشان می دهد که در بهار ۱۴۰۳، بخش خدمات با ۵۲.۴ درصد بیش ترین 
سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی بخش های 

صنعت با ۳۳.۰ درصد و کشاورزی با ۱۴.۵ درصد قرار دارند.
بررســی اشــتغال فارغ التحصیلان نشان می دهد که از بین نرخ بیکاری 

جمعیت ۱۵ ساله و بیشتر فارغ التحصیلان آموزش عالی، ۱۱.۶ درصد از 
جمعیت فعال فارغ التحصیل آموزش عالی بیکار بوده اند. این نرخ در بین 
زنان نسبت به مردان و در نقاط روستایی نسبت به نقاط شهری پیش تر 
بوده اســت. بررســی روند تغییران این نرخ حاکی از کاهش ۰.۵ درصدی 
در بهار ۱۴۰۳ نسبت به فصل مشابه سال قبل است. در بهار ۱۴۰۳ سهم 
جمعیــت بیــکار فارغ التحصیل آموزش عالی از کل بیکاران ۴۳.۰ درصد 
بوده است. این سهم در بین زنان نسبت به مردان و درنقاط شهری نسبت 
به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات این شاخص نشان می دهد 

که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۲.۲ درصد افزایش داشته است.
در بهار ۱۴۰۳ ســهم جمعیت شــاغل فارغ التحصیل آموزش عالی از کل 
شــاغلان ۲۷.۶ درصد بوده اســت. این سهم در بین زنان نسبت به مردان 

و در نقاط شــهری نســبت به نقاط روستایی بالاتر است. بررسی تغییرات 
این شاخص نشان می دهد که نسبت به فصل مشابه سال قبل ۱.۱ درصد 

افزایش یافته است.
در راستای کاهش نرخ بیکاری فارغ التحصیلان دولت بر اساس مصوبات 
هشــتاد و هشــتمین جلسه شورای عالی اشتغال کشور در بیست و یکم 
خردادمــاه ســال جــاری به منظــور تحقق ۲۵ درصدی اشــتغال فارغ 
التحصیلان از کل تعهدات اشتغال کشور در سال ۱۴۰۳، »بسته سیاستی 
اشتغال آفرین ویژه دانش اموختگان در راستای تحقق تعهد اشتغال فارغ 
التحصیلان اســتان« مشــتمل بر ۱۴ بند تصویب و متعاقباً از سوی وزیر 
کشور جهت اقدام در قالب دستورالعمل ها، جهت گیری ها، هماهنگی ها 

و محورهای عملیاتی به تمامی استانداران کشور ابلاغ کرد.
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تغییر دهک بندی خانوارها از شهریورماه

ایسنا: با اصلاح نظام یارانه ای، دولت درحالی از سال ۱۴۰۱ اقدام 
به پرداخت یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ هزارتومانی کرد که در راســتای 
عدالت در این پرداخت، قرار شــد وزارت رفاه دو بار نســبت به به 
روز رســانی شناسنامه اقتصادی و دهک بندی خانوارها، آن هم 
براساس داده ها و درآمد سرانه خانوارها مانند حقوق و دستمزد 
فرد و خانواده، خودرو، حساب بانکی و تراکنش ها، حساب ساتنا 

و پایا، فعالیت در بورس و… اقدام کند.
باتوجــه بــه اینکه یکــی از معیارهای دهک بنــدی خانوارها، 
تراکنش های بانکی محسوب می شود، اما برخی افراد می گویند 
که به واســطه شرایط شغلی شــان، گردش حساب های بالایی 
برایشــان ایجاد شــده و شــاید همین موضوع موجب شده تا در 
بررسی وضعیت اقتصادی خانوارشان در دهک بندی بالایی قرار 

بگیرند.
علیرضا محمدی، رئیس مرکز مطالعات و اطلاعات رفاه ایرانیان 
در ایــن بــاره، می گوید: مرکز مطالعات و اطلاعات رفاه ایرانیان، 
در بررسی گردش حساب، سه سال متوالی را لحاظ می کند. به 
این معنی که بحث پایا، ساتنا، شاپرک و مانده حساب برای سه 

سال متوالی بررسی می شود.
وی ادامه داد: اما افرادی هم هستند که شغل شان تنخواه دار و... 
اســت؛ این افراد باید برای اینکه با چالش مواجه نشــوند حساب 
خود را از حساب تجاری جدا کنند تا در بررسی وضعیت اقتصادی 

خانوار آنها نیز اشتباهی رخ ندهد.
رئیس مرکز مطالعات و اطلاعات رفاه ایرانیان همچنین در پاسخ 
به این سؤال که مرحله بعدی به روزرسانی دهک بندی خانوارها 
چه زمانی اتفاق می افتد؟، اظهار کرد: طبق قانون، در صورتی که 
دولت شرایط به روزرسانی داده ها را داشته باشد باید شهریورماه 

شناسنامه اقتصادی خانوارها به روز رسانی شود.
محمــدی با بیان اینکــه یارانه بگیران فعلی براســاس آخرین 
به روزرســانی دهک ها، یارانه خــود را دریافت می کنند، افزود: 
افرادی که پیش از شهریورماه نسبت به دهک بندی ها اعتراض 
و در سامانه ثبت اعتراض کرده اند، بعد از بررسی مرکز مطالعات 
و اطلاعــات رفــاه ایرانیان، دهک بندی آن ها در مرحله جدید به 
روزرسانی تغییر می کند؛ به عبارتی دهک خانوارها تا دوره بعدی 
به روزرسانی ها غیر قابل تغییر بوده و مجدداً با دریافت داده های 

ثبتی اقتصادی و اجتماعی، ارزیابی خواهد شد.

رقم حقوق بازنشستگان چقدر تغییر کرد؟

ایلنــا: صولت مرتضوی گفت: از توفیقــات وزارت کار در دولت 
ســیزدهم این بود که مطالبات سازمان تأمین اجتماعی بود که 

در طول این دولت پرداخت شد.
وی افــزود: در طــول دولت ســیزدهم بالغ بر ۲۶۰ هزار میلیارد 

تومان از مطالبات تأمین اجتماعی از طرف دولت وصول شد.
وزیــر کار، تعــاون و رفــاه اجتماعی با اشــاره بــه اجرای قانون 
همسان سازی حقوق بازنشستگان و شاغلان نیز تصریح کرد: در 
ایــن جهــت دولت مبلغ ســه میلیون تومان به حســاب کلیه 
بازنشســتگان کشوری، لشــکری و تأمین اجتماعی به صورت 

علی الحساب واریز کرد.

صنعت دارو نه دلار دارد نه ریال

ایلنا: رئیس اتاق بازرگانی تهران درباره وضعیت کنونی تخصیص 
ارز به صنایع دارو و تجهیزات پزشکی اظهار کرد: در همه صنایع 
مشــکل تأمین ارز وجود دارد و صنایع دارو و تجهیزات پزشــکی 
هم مستثنی نیستند شرکت های دارویی علاوه بر تأمین ارز در 
تأمین ریال با چالش روبه رو هســتند و نمی توانند منابع مالی 

موردنیاز برای تأمین سرمایه در گردش را فراهم کنند.
محمــود نجفــی عرب افزود: در مــورد واردات دارو هم اوضاع بر 
همین قرار است و با توجه به محدودیت ارزی کشور هر دو بخش 

صنعت و واردات در مضیقه قرار دارند.
وی همچنین به قطعی برق واحدهای تولید دارو اشــاره کرد و 
گفت: این صنعت همانند دیگر صنایع کشور از ناترازی برق آسیب 
دیده و این روزهای گرم ســال را با قطعی برق ســپری می کند و 
واحدهای تولیدی دو روز از هفته را در خاموشی به سر می برند.

وزیر اقتصاد:
۹۴ هزار میلیارد تومان کالای متروکه تعیین 

تکلیف شد

ایســنا: احسان خاندوزی در مراســم رونمایی از سامانه سیات 
)سامانه یکپارچه اموال تملیکی( اظهار داشت: موضوع ساماندهی 
انبارهای اموال تملیکی را شهید جمهور در مهر ماه سال ۱۴۰۰ 
در انبار اموال تملیکی بوشهر شروع کردند و پس از آن با همت 
رییس قوه قضایی تعیین تکلیف کالاها انجام شد و در نتیجه آن 
اقدامات امروز به ســامانی رســیده که سامانه سیات نماد تبلور 
اقداماتی است که سازمان اموال تملیکی به نقطه غیر بازگشت 

رسیده است.
وی ادامه داد: دولت را در شــرایطی تحویل می دهیم انبارهای 

اموال تملیکی به قبل از ۱۴۰۰ برنخواهند برگشت.
وزیر اقتصاد تاکید کرد: در ســه ســال گذشته ۹۴ هزار میلیارد 
تومان کالا تعیین تکلیف شد در حالیکه در دولت قبل این عدد 
حدود ۱۲ هزار میلیارد تومان بود و موارد اعاده کالا، فروش کالا، 
استرداد، واگذاری و ... همه اقدامات شفاف انجام شد و در فروش 
برخط دسترســی همگانی را ایجاد کردیم تا عدالت برقرار باشد 
و در یک اقدام بی ســابقه ۵۰۰ حراج انجام شــد.خاندوزی گفت: 
پیش از این شاهد آن بودیم وقتی اطلاعاتی از کالایی خواسته 
می شــد باید تمام انبارها جســتجو می شد و همواره این امکان 
وجود داشت که چیزی از کالا کم یا فساد شده باشد اما الان به 
جایی رسیدیم که کالای کشف شده در نقطه ای قرار گرفته که 
از ورود کالا به ســازمان اموال تملیکی در هر نقطه ای از کشــور 
بصورت برخط مطلع می شود و با جزییات اطلاعات می دانیم که 

کدام کالا در کدام طبقه کدام انبار شهرستان قرار دارد.

 توافق ایران و 
اوراسیا؛  تأمین منافع 
تهران یا وابستگی 
بیشتر به مسکو؟

 سهم نیم درصدی ایران
 از ۴۲۰ میلیارد دلار واردات اوراسیا

گروه اقتصادی: بمباران هیروشــیما و ناکازاکی احتمالاً 
اولین خاطره ای است که هر کس در مورد حمله آمریکا 
بــه ژاپن به یاد می آورد؛ حال آنکه اولین حمله آمریکا 
به ژاپن در سال ۱۸۵۳ و با هدف گشودن مرزهای ژاپن 
برای تجارت آزاد انجام شده است. ژاپنی ها در آن سال ها 
سیاست ساکوکو به معنی درهای بسته را در کشورشان 
اجرا می کردند تا آنجا که ورود افراد خارجی و یا خروج 
ژاپنی ها از کشــور می توانست مجازات مرگ را نصیب 

آن ها کند.
ســاکوکو اگرچه با هــدف حمایت از اقتصاد داخلی و 
جلوگیری از گسترش مسیحیت در ژاپن اجرا شد؛ اما 
در ادامه، عقب ماندگی ژاپن در پیشــرفت اقتصادی و 
بازماندن از صنعتی شدن را برای کشور و مردمش به 
ارمغان آورد. در واقع، حمله آمریکا به ژاپن اگرچه کاملًا 
خودخواهانه و برای تأمین منافع آمریکا بود اما گشوده 
شدن مرزهای ژاپن، در آینده به نفع اقتصاد این کشور 
تمام شد. مشابه این ماجرا را در حمله بریتانیا به چین 
که به جنگ اول تریاک نیز شهرت یافت، شاهد بودیم.
در دوران معاصر اما پیشرفت علم اقتصاد نشان داد که 
تجارت آزاد، همواره موجب افزایش ســطح رفاه مردم 
خواهد شــد؛ هر چند باید توجه داشــت که روی دیگر 
سکه تجارت آزاد، تأثیر آن بر تولید داخلی کشورها و 
میزان اشتغال است. اهمیت این موضوع زمانی مشخص 
می شــود که نماد اقتصاد و تجارت آزاد در دنیا یعنی 
آمریکا که پیش تر با شــعار تجارت آزاد به ژاپن حمله 
کرده بود، ســال گذشــته مجبور شد برای حمایت از 
صنعــت خــودروی برقی خود، تعرفــه بیش از ۱۰۰ 
درصدی را برای واردات خودروهای چینی اعمال کند.
تجارت آزاد اگرچه مکمل اقتصاد آزاد اســت و باعث 
می شود، کالاها با قیمت پایین تری به دست مردم برسد 
اما آزاد کردن ناگهانی تجارت نیز برای کشــوری که 
هنــوز تولیدات قابل رقابتی با کالاهای جهانی ندارد، 
می تواند به تولید و اشــتغال آن کشــور صدمه بزند. از 
طرفی بســتن دروازه های تجارت و ایجاد تعرفه های 
سنگین بر کالاهای وارداتی با هدف کمک به تولیدات 
داخلی نیز اگر دائمی باشد، تولیدکنندگان کشور را از 
رقابــت در کلاس جهانــی محروم می کند و خلاقیت، 
نوآوری و بهره وری را به کام مرگ می کشاند؛ بنابراین 
سیاست درستی که می تواند در حکمرانی تجارت کشور 
ما با دنیا پیگیری شود، کاهش تدریجی و برنامه ریزی 
شده تعرفه کالاهای وارداتی و یا برقراری تجارت آزاد 
دو یا چندجانبه با کشورهایی است که سطح پیچیدگی 
اقتصادی و حجم تولید پایین تری نسبت به اقتصاد ما 
داشته باشند تا تولید و اشتغال کشور از این محل آسیب 
نبیند.با این نگاه به بررسی »لایحه موافقتنامه تجارت 
آزاد بین جمهوری اســلامی ایران و اتحادیه اقتصادی 
اوراسیا و کشورهای عضو آن« می پردازیم که به تازگی 

از سوی دولت به مجلس ارسال شده است.
لایحه موافقتنامه تجارت آزاد بین جمهوری اسلامی 
ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا و کشورهای عضو آن 
از جمله توافقنامه های چندجانبه به شمار می رود که 
در مقدمه لایحه به مواردی ازجمله تشکیل یک منطقه 

بــزرگ آزاد تجــاری بیــن ایران و اوراســیا و افزایش 
همکاری های سنتی و همگرایی در نظام تجارت دو و 

چندجانبه اشاره شده است.
سال ۱۳۸۵ بود که روسیه، قزاقستان و بلاروس با هدف 
حذف تعرفه های گمرکی و ایجاد یک بازار گســترده 
میان این کشــورها، درباره ایجاد یک اتحادیه گمرکی 
میان خود به توافق رســیدند. ۵ ســال بعد و در ســال 
۱۳۹۰، ابتدا توافقاتی میان مسکو، آستانه و مینسک 
در خصــوص ایجاد تعرفه گمرکی مشــترک صورت 
پذیرفت و در نهایت، توافقات مذکور به امضای رؤسای 
جمهوری ســه کشور رســید و بدین ترتیب، اتحادیه 

گمرکی میان این سه کشور شروع به فعالیت کرد.
در ادامه دو کشور ارمنستان و قرقیزستان نیز درخواست 
خود را برای عضویت در این اتحادیه اعلام کردند. پس 
از آن با پیوستن این دو کشور به اتحادیه موافقت شد 
و ارمنستان در ۱۲ دی ماه ۱۳۹۳ و قرقیزستان نیز در 
سال بعد و در ۱۵ مرداد ۱۳۹۴ به عضویت کامل اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا درآمدند.اولین قدم مشترک ایران و 
ایــن اتحادیه با امضای پیش نویس توافقنامه ای برای 
اخذ تعرفه های صادراتی ترجیحی در ســال ۱۳۹۶ در 
ایروان برداشته شد و یک سال بعد توافقنامه ای ۳ ساله 
به صورت موقت بین طرفین امضا شــد. بر این اســاس 
طرفین موظف شــدند برای چندین قلم کالا، تخفیف 
تعرفه ای برای شــریک تجاری خــود در نظر بگیرند. 
تخفیفــات تعرفه ای ایران حدود ۳۸۰ قلم از کالاهای 
تولیدی در اتحادیه اوراسیا را شامل شد و در آن سوی 
میز، اتحادیه اوراســیا نیز برای ۵۰۲ قلم کالای ایرانی 
تخفیف تعرفه ای قائل شــد که طرفین در مجموع به 
صــورت مســاوی، مبادلات اقتصــادی را از تخفیف 

برخوردار کردند.
قرار بود در پایان سه سال همکاری مشترک، طرفین 
تصمیم خود را برای ادامه یا لغو این موافقتنامه اعلام 
کنند؛ با فرارسیدن زمان پایان توافق و با توجه به تمایل 
تهران و کشورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراسیا برای 
ادامــه همکاری، دولت ســیزدهم بــرای تمدید این 
موافقت نامه، »لایحه ســند الحاقی تمدید موافقتنامه 
موقــت تشــکیل منطقه آزاد تجــاری بین جمهوری 
اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا و دولت های 
عضو« را به مجلس فرستاد و پس از تصویب در مجلس، 
قانــون نهایــی را در اول خردادماه ۱۴۰۲، برای اجرا به 

وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ کرد.
با توجه به ارزیابی و رضایت طرفین از نتیجه این توافقات 
و از آنجا که قوانین پیشین، ماهیت موقتی و تمدیدی 
داشــت، ایران و اعضای اتحادیه اقتصادی اوراسیا روز 
دوشــنبه چهارم دی ماه ۱۴۰۲ در سن پترزبورگ گرد 
هم آمدند و موافقتنامه نهایی تجارت آزاد را امضا کردند. 
در این چارچوب مقرر شد این موافقتنامه پس از امضا 
به تصویب در مجالس هر ۶ کشور نیز برسد تا به قانون 
تبدیل و عملیاتی شود.با شهادت سید ابراهیم رئیسی 
و انتخاب رئیس جمهور جدید، اعضای دولت سیزدهم 
با هدف دائمی کردن این موافقتنامه قبل از اســتقرار 
دولــت جدید، »لایحه موافقتنامــه تجارت آزاد بین 

جمهوری اسلامی ایران و اتحادیه اقتصادی اوراسیا و 
کشورهای عضو آن« را ۶ ماه بعد از توافق سن پترزبورگ، 
در تاریخ ۱۳/۰۴/۱۴۰۳ برای انجام تشــریفات قانونی 
و تصویب، به مجلس شــورای اســلامی ارسال کردند. 
حال باید دید که تأثیر توافق های پیشــین بر اقتصاد 
ایران چه بوده است و در صورت تصویب این توافقنامه 
نهایی در مجلس، اقتصاد ایران از آن منتفع خواهد شد 

یا خیر؟
ســهم نیم درصدی ایران از ۴۲۰ میلیارد دلار  ��

واردات اوراسیا
بررسی روند تجارت ایران با کشورهای عضو این اتحادیه 
نشان می دهد که از زمان برقراری اولین توافق در سال 
۱۳۹۷، رشد صادرات ما به این کشورها بیش از رشد 
واردات از این کشورها بوده که به معنای برد ایران در 
این معامله اســت. مجموع تولیدات ناخالص داخلی ۵ 
کشور اتحادیه اقتصادی اوراسیا، به ۲۵۶۳ میلیارد دلار 
می رســد که ۲۲۴۰ میلیارد دلار معادل ۸۷ درصد از 
آن ســهم روســیه اســت و ۴ کشور بعدی سهمی ۱۳ 
درصدی را از مجموع این تولیدات دارند. پس از روسیه، 
قزاقستان با ۲۲۱، بلاروس با ۷۲، ارمنستان با ۱۹.۵ و 
قرقیزســتان با ۱۱ میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی 

در رتبه های بعدی قرار دارند.
اگرچه سهم تولیدات این ۵ کشور از کل تولیدات دنیا، 
۲.۵۵ درصد اســت اما با توجــه به بازار وارداتی ۴۱۹ 
میلیارد دلاری این کشــورها، از جذابیت خوبی برای 
تجارت با ایران برخوردارند.این در حالی است که سهم 
ایــران از ۴۱۹ میلیــارد دلار واردات اعضای اتحادیه 
اقتصادی اوراســیا به نیم درصد هم نمی رسد و اکنون 
رقمی معادل ۰.۴ درصد است. بنابر آمار رسمی گمرک، 
مجموع صادرات ایران به این کشورها در سال ۱۴۰۲، 
برابــر با ۱۷۰۲ میلیــون دلار بوده و مقاصد صادراتی 
ایران نیز به ترتیب کشورهای روسیه با ۹۶۵، ارمنستان 
با ۴۱۶، قزاقستان با ۲۱۹، قرقیزستان با ۸۱ و بلاروس 

با ۲۱ میلیون دلار بوده است.
تراز تجاری منفی ایران با اتحادیه اوراسیا ��

یکی از مهمترین شاخص های سنجش موفقیت تجارت 
با یک کشــور مقایســه میزان صادرات و واردات و یا در 
اصطلاح، تراز تجاری با آن کشور است. درصورتی که 
مقــدار صادرات از واردات پیشــی بگیرد، تراز تجاری 
مثبت است و اگر واردات از صادرات بیشتر شود، تراز 
تجاری نیز منفی می شــود. تراز تجاری مثبت به این 
معناســت که ســرجمع تجارت با یک کشور، برای ما 
ارزآوری داشته و تراز تجاری منفی نیز موجب خروج 

بیشتر ارز از کشور می شود.
بنابر آمار رسمی گمرک، مجموع تراز تجاری ایران با 
کشــورهای عضو اتحادیه اقتصادی اوراســیا در سال 
۱۴۰۲، منفــی ۱۷۷ میلیــون دلار بوده که به معنای 
بیشــتر بودن واردات ایران، از صادرات به این کشورها 
است؛ اما مهمتر از عدد تراز تجاری، روند تراز تجاری 
اســت که نشــان می دهد در طول زمان اوضاع تجارت 
به نفع ما چرخیده و یا وضعیت تراز تجاری بدتر شده 
اســت. از آنجا که بیشــترین تجارت ایران در میان این 

کشــورها، با کشور روسیه است بنابراین بررسی روند 
صادرات، واردات و تراز تجاری ایران و روســیه در ۱۵ 
سال اخیر می تواند به نتیجه گیری در خصوص عملکرد 
توافقنامه میان ایران و اتحادیه اوراســیا کمک شایانی 

کند.
پرواز تجارت ایران به مقصد مسکو ��

صادرات ایران به روسیه در سال اجرای توافقنامه، برابر 
با ۲۸۴ میلیون دلار بوده اما این رقم، ۵ ســال پس از 
این توافق به ۹۶۵ میلیون دلار رسیده که بیانگر رشد 
۲۳۹ درصدی صادرات ایران به روســیه است. واردات 
ایران از روســیه نیز در ســال ۹۷ برابر با ۱۳۵۴ میلیون 
دلار بوده که پس از ۵ سال، با رشدی ۲۵ درصدی به 
۱۷۰۲ میلیون دلار رســیده اســت. این اتفاق نشان 
می دهد اگرچه واردات ما از روسیه افزایش پیدا کرده 
اما رشد صادرات ما به روسیه در سال های اجرای این 

توافق، ۹.۵ برابر رشد واردات ما از روسیه بوده است.
تراز تجاری با روسیه تزاری ��

تراز تجاری ایران و روسیه نیز در آغاز اجرای توافق در 
ســال ۹۷، منفی ۱۰۷۰ میلیون دلار بوده اســت که تا 
سال ۹۹ با افزایشی ۴۷ درصدی، به منفی ۵۶۷ میلیون 
دلار رســیده است. با شــروع به کار دولت سیزدهم و 
کاهــش همه گیــری کرونا، اقتصاد نیز تا حد زیادی از 
کمای کرونا خارج شــد و بــه دلیل افزایش واردات از 
روســیه، تراز تجاری با کاهشی ۹۱ درصدی به منفی 

۱۰۸۶ میلیون دلار رسید.
پس از آن با افزایش مداوم صادرات ایران به روســیه 
خصوصاً پس از جنگ اوکراین و نیاز روسیه به واردات 
از ایــران، تــراز تجاری ما بهبود یافت و به منفی ۷۳۷ 
میلیون دلار رسید. بنابراین مقایسه تراز تجاری ایران 
و روسیه، ۵ سال پس از اولین توافق نشان می دهد تراز 
تجاری ایران از منفی ۱۰۷۰ میلیون دلار در سال ۹۷ 
به منفی ۷۳۷ میلیون دلار در سال ۱۴۰۲ رسیده که 
بیانگــر افزایش ۳۳۳ میلیون دلاری تراز تجاری ایران 
و روسیه است.با توجه به شباهت اقتصاد ما و روسیه و 
پایین تر بودن ســطح پیچیدگی اقتصادی و تولیدات 
سایر کشورهای عضو این اتحادیه، به نظر می رسد این 
توافقنامه تا کنون به نفع ایران کار کرده و موجب بهبود 
تراز تجاری ایران با اعضای اتحادیه اقتصادی اوراســیا 
شده است. البته باید منتظر ماند و دید که در صورت 
انتخاب ترامپ در آمریکا و به احتمال زیاد پایان یافتن 
جنگ اوکراین، روند صعودی صادرات ایران به روسیه 
حفظ خواهد شــد و یا با عادی شــدن روابط روسیه و 

کشورهای اروپایی، به سطوح قبلی بازخواهد گشت.
در هر صورت اگر تهران این توافقنامه را به عنوان تکه ای 
از پازل »موازنه مثبت« در سیاســت خارجی و ابزاری 
برای گســترش تجارت با سایر کشورها در نظر بگیرد 
حتماً در بلندمدت نیز به نفع ایران خواهد بود اما اگر 
صرفاً در چارچوب راهبرد »شرق گرایی« به آن نگریسته 
شود و تمرکز کشور را از توسعه تجارت با سایر کشورها 
غافل کند، باید صبر کرد و شاهد بود که در بلندمدت 
این توافق به نفع ایران تمام خواهد شــد و یا موجبات 
وابستگی بیشتر تهران به مسکو را فراهم خواهد کرد.

بازتاب

 سید حامد سید قربانی
روزنامه نگار

محمــد باقر قالیباف، رئیس مجلس شــورای اســلامی ایران در 
مصاحبه با شبکه تلویزیونی راشا تودی گفت: روابط عمیقی بین 

دو کشور ایران و روسیه وجود دارد.
رئیس مجلس شــورای اســلامی ایران گفت: ما منافع مشترک و 
همچنین دشمنان مشترکی داریم. ما در منطقه اوراسیا می توانیم 
ببینیم که ایران و روســیه دو کشــور مهم هستند. روابط عمیقی 
بین دو کشور وجود دارد. در سفر پیشین خود به روسیه من پیام 

مکتوب آیت الله خامنه ای رهبر معظم کشــورم را به آقای پوتین 
رســاندم. ما نوعی توافق بلندمدت بین دو کشــور داریم که بسیار 
جامع اســت. این توافق حیطه های مختلف اجتماعی، فرهنگی، 

سیاسی، امنیتی و دفاعی را در برمی گیرد.
قالیباف افزود: بریکس یک فرصت بســیار مهم را برای ما فراهم 
کرده است. در رابطه با دلارزدایی همه معاملات بین ایران و روسیه 
بدون دلار انجام می گیرد. تمامی این موضوع به خاطر روش های 

نادرست و غلطی است که آمریکا در رابطه با یکجانبه گرایی خود 
در پیش گرفته است.

رئیس مجلس گفت: ناتو هم محیطی را ایجاد کرده اســت که به 
ایجاد ســازمان هایی مانند ســازمان همکاری شانگهای و بریکس 
منجر شده است. این سازمان ها و نهادها به سرعت در حال رشد 
هستند و حتی جنگ بین روسیه و اوکراین ریشه در سیاست های 

نادرست آمریکا دارد.

قالیباف: دلار از معاملات ایران و روسیه حذف شده است

با توجه به 
شباهت 

اقتصاد ما و 
روسیه و 

پایین تر بودن 
سطح 

پیچیدگی 
اقتصادی و 

تولیدات سایر 
کشورهای 
عضو این 

اتحادیه، به 
نظر می رسد 

این توافقنامه 
تا کنون به نفع 
ایران کار کرده 

و موجب بهبود 
تراز تجاری 

ایران با اعضای 
اتحادیه 

اقتصادی 
اوراسیا شده 

است



ماجرای ضرب و شتم سرباز انتظامی چه بود؟

تســنیم: در پی انتشــار کلیپی در فضای مجازی با مضمون ضرب وشتم یک 
ســرباز انتظامی توسط تعدادی از مهاجران افغانستانی، مرکز اطلاع رسانی 
فرماندهی انتظامی اســتان در اطلاعیه ای اعلام کرد: این کلیپ مربوط به 

چند سال گذشته بوده که در شهرستان نور به وقوع پیوسته است.
در این اطلاعیه با اشاره به این که تمام عاملان این درگیری در همان زمان 
توسط پلیس دستگیر و به مرجع قضایی معرفی شدند، آمده است: انتشار 
دوباره این کلیپ توسط معاندان نوعی شیطنت رسانه ای است که به قصد 

تهییج افکار عمومی در حال انتشار است.
مرکز اطلاع رســانی پلیس مازندران از شــهروندان خواست که به شایعات 
توجه نکنند و صحت و سقم هرگونه اخباری را از این مرکز و یا خبرگزاری های 

رسمی پیگیری کنند.

تردد بیش از یک میلیون زائر از مرز مهران

ایسنا: »سیدزاهدین چشمه خاور« با بیان اینکه تمهیدات لازم برای تسهیل 
در تــردد زائــران عتبــات عالیات در مرز مهران همزمان با ایام محرم فراهم 
شــده اســت، اظهار کرد: از ابتدای ســال جاری تاکنون بیش از ۷۳۲ هزار و 
۵۱۵ نفر زائر از طریق مرز مهران به کشــورمان وارد و بیش از ۷۰۲ هزار و 

۸۳ نفر از این مرز خارج شده اند.
وی با اشاره به تردد بیش از ۱۷ هزار زائر طی شبانه روز گذشته از مرز مهران، 
افزود: از این تعداد، ۱۲ هزار و ۵۶۱ نفر ایرانی و ۴ هزار و ۴۴۲ نفر خارجی 

بوده اند.
چشمه خاور همچنین از اقدامات انجام شده برای رفاه زائران در پایانه مرزی 

شهید سلیمانی خبر داد.

یک سوم مدارس استان تهران فرسوده هستند

ایسنا: معاون مشارکت های مردمی نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان 
تهران با بیان اینکه مشــارکت های مردمی می تواند به شــکل های مختلفی 
بر رونق مدرسه سازی اثر بگذارد گفت: سال گذشته آورده ۱۰۰۰ میلیارد 

تومانی را در حوزه خیران شاهد بودیم.
 رضا مظلوم ســاکی با بیان اینکه موضوع مشــارکت های مردمی در حوزه 
مدرسه ســازی بســیار اهمیت دارد، گفت: مسئولیت اجتماعی و گسترش 
فرهنگ مدرسه ســازی، در بستر مشــارکت داوطلبانه و مردمی در جامعه 
صورت می گیرد. وی با بیان اینکه با حضور مؤثر و جدی خیرین در استان 
تهران کارگاه ساخت وساز و نهضت بزرگ مدرسه سازی شکل گرفته و روز 
به روز در حال توســعه اســت ادامه داد: این کار نوید روزهای پر امیدی را 

می دهد.
معاون مشارکت های مردمی نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان تهران 
با بیان اینکه حدود ۳۰ درصد مدارس استان تهران فرسوده اند و یا به ناچار 
کلاس های پر تراکم را شاهد هستیم ادامه داد: برای نوسازی این مدارس، 
میلیاردها تومان بودجه نیاز اســت. طبق آمار، یک ســوم مدارس فرسوده و 
فاقد ایمنی لازم هســتند و در صورتی که اقدام به نوســازی و یا ایمن سازی 
این مدرســه ها نشــود، چنان که در گذشــته شــاهد بروز حوادث ناشی از 

فرسودگی مدارس بودیم، در آینده نیز احتمال خسارات وجود دارد.

بازتاب

عدم استقبال از برندسازی صنعت هوانوردی

سال هاست در رسانه های صنعت هوانوردی فریاد می زنم که 
هوانوردی ما نیازمند برندسازی و یا هنر هدایت افکار عمومی 
اســت، اما متاســفانه مورد اســتقبال متولیان این صنعت 
استراتژیک قرار نگرفت. عدم استقبال از برندسازی صنعت 
هوانــوردی علیرغــم آن که در دنیا یک اصل مهم اســت در 
هوانوردی ما یا از روی بی نیازی است و یا از روی عدم آگاهی.

حرفه توسعه ارتباطات با هدف برندسازی که گرایش توسعه 
یافتــه روابــط عمومی و به بیان دیگر، تلفیق روابط عمومی و 
تبلیغات است، وظیفه دارد هدایت افکار عمومی )اعم از فضای 
داخلــی و بیــن الملل( را برعهده بگیــرد و برند را از هرگونه 
آســیب احتمالی مصــون دارد.روابــط عمومی در صنعت 
هوانوردی و حتی در بیشتر بخش های کشور نقش تریبون 

یک طرفه و پروپاگاندا دارد. به طور کلی تبلیغات در جامعه 
ما نقش اغراق و درشت نمایی داشته که هردو بخش، نمی تواند 
در دنیای کنونی اثربخش باشــد. هوانوردی کشــور )اعم از 
شــرکتهای هواپیمایــی، صنعت فرودگاهــی و حتی تولید 
کنندگان این حوزه( علیرغم آنکه در حیطه حاکمیت کشور 
و فضای امنیتی است، بنگاه های اقتصادی به شمارمی روند.

بنگاه های اقتصادی که باید با مشتریان خود که می تواند با 
مســافر برای ایرلاین، ایرلاین بــرای فرودگاه ها، پروازهای 
عبوری برای شرکتهای هوایی بین المللی و ... تعامل و ارتباط 
دوســویه داشــته باشد و روابط عمومی تجاری با نگاه اعتماد 
سازی و حفظ اعتماد که من آن را »توسعه ارتباطات« می نامم، 
تدوین و اجرا شــود. توسعه ارتباطات، خط شکن گروه های 
بازاریابــی و همچنیــن حافظ برند و منافع آن است.ســؤال 
اینجاســت که هوانوردی کشورمان دارای چه برندی است؟ 
دیگران )جامعه ایرانی و جامعه جهانی( در مورد آن چه نظری 

دارند؟ آســمان ایران برای آنهــا چه مفهوم ذهنی را تداعی 
می کنــد؟ هوانوردان ما چه جایگاهی در جامعه بین المللی 
هوانوردی دارند؟در پاسخ باید گفت در هوانوردی، نتوانسته ایم 
جایگاه ذهنی صحیحی ایجاد و از آن محافظت کنیم. تعامل 
مناسبی میان صنعت هوانوردی با رسانه های داخلی وجود 
ندارد و رسانه های داخلی همه روزه منتقد این صنعت هستند 
و تنهــا اخبــار مثبت از صنعت، خبرهای تشــریفاتی روابط 
عمومی های ارگان های دولتی هوانوردی است. تعامل خوبی 
میان هوانوردی با مردم در قالب مسافر وجود ندارد و روزی 
نیست که خبر عدم رضایت مسافر از ایرلاین ها منتشر نشود. 
از سوی دیگر، جامعه هنوز از حق و حقوق خود و همچنین 
فرهنگ صحیح هوانوردی آگاه نیست و هر روز تصاویر تحصن 
مسافر در هواپیما و حتی تخطی از قانون در فضای مجازی 
منتشــر می شــود.در حوزه بین الملل نیز، نتوانســته ایم با 
اتحادیه ها، رسانه ها و حتی ذی نفعان )ایرلاین های خارجی، 

آژانس های مســافرتی خارجی و ارائه دهندگان خدمات(، 
ارتباط درســتی ایجاد کنیم چرا که مشتری مداری، اعتماد 
ســازی و حفظ اعتماد که همان برندســازی یا هدایت افکار 
عمومی اســت در صنعت هوانــوردی جایی ندارد.مدیریت 
بحران افکار عمومی، یکی از مهم ترین ارکان برندسازی است، 
در این حوزه مهم همواره ضربه خورده ایم. بارها در سوانح و 
حوادث هوایی، نتوانسته ایم به خوبی فضای ملتهب را مدیریت 
کنیم. روابط عمومی های تمامی نهادهای امدادی و ... از زاویه 
دید خود به تشریح حادثه و همچنین کسب منفعت خبری 
برای سازمان خود می پردازند اما مجموعه هوانوردی ما منفعل 
است. یک سانحه یا حادثه، به برند هوانوردی کشور، خدشه 
وارد می کنــد امــا اگر بتوانیم فضای فکری جامعه را کنترل 
کنیم، می توانیم شــدت ســیاه نمایی را کاهش دهیم. به یاد 
داشته باشیم، تولد برند هوانوردی کشور، می تواند به توسعه 

صنعت هوانوردی منجر شود.

داوود ربیعی
کارشناس هوانوردی
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قدرت است و 
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از دانشگاه 
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  اخـراج 
 اساتید زن 
در سکوت

سیمین کاظمی: اساتید غیر همسو 
را به عنوان تهدید شناسایی 
می کنند

به اعتقاد برخی از کارشناسان حوزه  ��
آموزش طی سه ســال اخیر وارد موج 
سوم انقلاب فرهنگی شده ایم، )بعد از 
دهه شــصت و دوره ریاست جمهوری 
آقای احمدی نژاد( شــما چه ارزیابی از 

این موضوع دارید؟
بعد از پاکسازی دهه شصت اتفاق دیگری 
کــه افتاد تغییر فرآیند جذب اســتادان و 
پذیــرش دانشــجویان بود، بــرای اینکه 
نیروهای منتقد و مســتقل اجازه ورود به 
دانشگاه را نداشته باشند. اهمیت موج های 
دوم و سوم پاکسازی این است که دارد در 
مــورد افرادی اتفاق می افتد که در هنگام 
جذب و پذیرش به لحاظ سیاسی و مذهبی 
مورد تأیید قرار گرفته اند. ضمناً پاکسازی 
در دهه های گذشــته همواره اجرا شــده، 
منتها در بعضی بزنگاه های تاریخی شدت 

گرفته است، مثل سال ۸۸ و ۱۴۰۱.
مــوج اخیر پاکســازی ها بعد از اعتراضات 
اجتماعی ۱۴۰۱ راه افتاد. علت هم آن بود 
که دانشــگاه نســبت به ایــن اعتراضات 
بی تفــاوت نمانــد و با معترضان همدلی و 
همراهی کرد. دانشــگاه از بدو تأســیس 
وجــدان بیــدار جامعــه مــا و از مراکــز 
روشنفکری ایران بوده که با تمام کنترلی 
که بر آن اعمال می شــود، در بزنگاه های 
تاریخی نشــان داده به مسوولیت و تعهد 
اجتماعــی خــود واقف اســت. اما برخی 
دانشگاه را یک نهاد ذلیل و مطیع در برابر 
قدرت می خواهند که چشــم بر تحولات 
اجتماعی و فجایع پیرامونی ببندد و سکوت 
کند. انتطار دارند دانشــگاهیان به اتم های 
مجزایی تبدیل شــوند و حداکثر تلاش و 
نهایــت رســالت یک فرد دانشــگاهی از 
دانشجو تا استاد نجات و رهایی فردی باشد 
و کاری به اجتماع نداشــته باشد. بنابراین 
برای کنترل دانشــگاه اکنون پروژه خالص 
سازی رقم خورده است که تصور می شود، 
با این پروژه، هدف مطیع ســازی دانشگاه 

محقق می شود.
چرا حضور اســاتید غیرهمســو را  ��

برنمی تابند؟
اولاً اینکه اســاتید غیر همســو را به عنوان 
تهدید شناســایی می کننــد و آن ها را در 
ناآرامی های اجتماعی مقصر می دانند، به 
جای اینکه به انتقادات اساتید توجه شود، 
آن ها را اخراج می کنند. ثانیاً نگاه مسلط و 
غالــب در مورد جایگاه هــای اجتماعی و 
شغلی که در کنترل دولت هستند این است 
کــه این جایگاه ها امتیازاتی هســتند که 

دولت می تواند بین طرفدارانش توزیع کند. 
برای همین است که هر گاه اراده کنند آن 
را از کسانی که متمرد تشخیص می دهند 
پــس می گیرند. تصدی ایــن جایگاه ها 
چندان ربطی به شایســتگی علمی ندارد، 
بلکه سیستم تخصیص امتیازات که مبتنی 
بر مصالح قدرت مسلط است، حکم می کند 
که جایگاه اســتادی دانشــگاه نصیب چه 

کسانی شود.
مهم ترین اثرات و چالش های این نوع  ��

به اصطــلاح پاکســازی ها را چطور 
می بینید؟

نهاد دانشــگاه برای رشــد و بالندگی باید 
مســتقل از دخالت هــای بیرونی باشــد، 
دانشگاه باید ساز و کارهای روشن و شفاف 
در به کارگیری استادان داشته باشد. اخراج 
اســاتید به علت اختــلاف عقیده یا تأیید 
نکردن قدرت، صدمه به نهاد دانشــگاه و 
تهــی کردن آن از نیروهــای علمی توانا، 
متعهد، باوجدان و مسوولیت شناس است.

مساله اخراج زهرا موسوی از دانشگاه  ��
اخیراً خبرساز شد، اساساً اخراج اساتید 
زن جز در موارد نادر از جمله ایشــان، 
کمتر مورد توجه قرار می گیرد، فارغ از 
اینکه طبعاً تعداد اســاتید اخراج شده 
مرد آمار بیشــتری دارد،  این مساله را 

چطور ارزیابی می کنید؟
در مــورد اخراج اســاتید زن کمتر گفته 
می شود، چون اساتید زن کمتر مجالی برای 
اعتــراض و جلــب توجــه رســانه ای به 
وضعیت شــان دارند. آن ها مانند مردان به 
شــخصیت های کاریزماتیــک تبدیــل 
نمی شوند و رسانه ها هم توجه کمتری به 
استادان زن می کنند. بنابراین اخراج هایی 
که صورت گرفته عمدتاً در ســکوت بوده 
اســت. در مورد تعداد کمتر اســاتید زن 
پاکســازی شــده هم باید توجه داشت که 
اساســاً تعداد اســتادان زن در دانشگاه ها 
بسیار کمتر از مردان است و زنان به مراتب 
کمتر از مردان به عضویت هیات علمی در 
می آیند. مثلًا در علوم اجتماعی تقریباً ۱۵ 
درصد اســتادان دانشگاه های دولتی زن 
هســتند. در بعضی رشــته های دیگر در 
خوشــبیانه ترین حداکثر بــه ۲۵ درصد 
می رســد. بــا این وصف تعــداد زنانی که 
پاکســازی می شوند شاید کمتر از مردان 
باشــد اما باید نسبت را هم در نظر گرفت. 
علاوه بر این سختگیری در جذب زنان به 
عنوان استاد و مدرس به مراتب بیشتر است 
هم به دلیل جنسیت زدگی فرایند استخدام 

و هم اینکه در مورد زنان همســو بودن یا 
دست کم خنثی بودن بیشتر از مردان در 
جذب و به کارگیری اعمال می شود. حتی 
ظاهر زنان و پوشش شــان در اســتخدام 
بیشــتر از مردان اهمیــت دارد و عدول از 
استانداردها ممکن است به حذف و اخراج 

منتهی شود.
این اخراج ها در فضای دانشــگاه و  ��

آموزش چه اثرات منفی ای دارد؟
اخــراج اســتادان و دانشــجویان بــرای 
مطیع سازی دانشگاه در برابر خواسته های 
قدرت است و نشان دهنده سلب استقلال 
از دانشــگاه است. دانشگاه وقتی مستقل 
نباشــد و نیروهــای بیرونــی بــرای آن 
تصمیم گیری کنند، کارکرد مورد انتظار را 
نخواهد داشــت. دانشگاهی که قرار است 
تنها یک رویکرد فکری در آن اجازه حضور 
داشته باشد به رشد و بالندگی و شکوفایی 

نخواهد رسید.
به نظر شما یک دست سازی فضاهای  ��

علمی و آموزشــی با چهره های همسو 
طی سه سال اخیر چقدر اتفاق افتاده و 

موفق بوده است؟
خالص ســازی و پاکســازی اصطلاحات 
توهین آمیزی است که برای برچسب زدن 
و حذف افراد منتقد و مستقل کاربرد پیدا 
کــرده و صاحب اندیشــه انتقادی بودن و 
اســتقلال رأی بــه عنــوان ناخالصــی و 
ناپاکی شناسایی می شود تا زمینه حذف و 
اخراج فراهم شود و با این برچسب ها موجه 
جلوه داده شــود. بر اساس شواهد مختلف 
یک دست سازی بعد از اعتراضات اجتماعی 
۱۴۰۱ شدت گرفته است و اگر این شدت 
گرفتــن حذف و برکناری را باید موفقیت 
دانســت، بله موفقیت آمیز بوده است. اما 
تجربه دهه های گذشته نشان می دهد که 
همسوســازی و خالص ســازی یک پروژه 
شکست خورده است، چون جریان اندیشه 
و آگاهــی را نمی تــوان متوقف کرد و نهاد 

دانشگاه قادر به بازسازی و ترمیم زخم های 
خــودش خواهد بود، و هیچ گاه نمی توان 

آن را کاملًا تحت کنترل درآورد.
اغلب شاهد هستیم که این تعلیق ها  ��

و اخراج ها و کنارگذاشــتن ها با انکار از 
سوی مســئولان و روسای دانشگاه ها 
همــراه بوده، چرا انکار می کنند و از چه 

واهمه دارند؟
انکار می کنند چون این اخراج ها ناعادلانه 
و غیرقانونی اســت، دســت کم با قوانین 
دانشگاه همخوانی ندارد. اخراج غیرقانونی 
اســاتیدی که در کارشان موفق هستند و 
مورد اعتماد دانشــجویان هســتند، و نیز 
تعلیق و اخراج دانشــجویان صرفاً به علت 
انتقــاد از قــدرت یا ناهمســویی فکری و 
عقیدتی، مــورد پذیرش جامعه حتی آن 
پایــگاه اجتماعــی اقلیــت حاکــم قرار 
نمی گیرد، از این رو اخراج و تعلیق ها انکار 
می شود یا سعی می شود توجیه اداری برای 
آن تراشــیده شــود و با اصطلاحاتی مثل 
بازنشستگی اجباری، عدم تبدیل وضعیت 
و... به آن صورت قانونی و موجه داده شود.

به نظر شــما فارغ از شعارهای مطرح  ��
شــده، چقدر امکان و احتمال بازگشت 
این اساتید به دانشگاه در دولت آینده 

فراهم خواهد شد؟
آینــده چیزی اســت که بــا اراده و عمل 
نیروهای اجتماعی ساخته می شود. برای 
رقــم زدن آینده مطلوب باید مطالبات از 
درون جامعــه مدنی و نیز دانشــگاه برای 
بازگشت دانشجویان و اساتید و همچنین 
شــفاف شــدن و عادلانه و منصفانه شدن 
شرایط استخدام اساتید شکل بگیرد. باید 
دولت متعهد به تضمین استقلال دانشگاه 
از مداخلات بیرونی شــود، تدبیری اتخاذ 
کنــد که روند برخوردهای غیرمنصفانه و 
سختگیرانه متوقف شود و فضای دانشگاه 
بــه دور از تمامیــت خواهی عده ای، محل 

تضارب آرا و دیدگاه های مختلف باشد.

مستوره نصیری
روزنامه نگار
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جامعه

۶.۵ میلیون ایرانی خانه ندارند

تسنیم: عضو مجلس شورای اسلامی با بیان این که ۶.۵ میلیون ایرانی خانه 
ندارند، گفت: ارتباط مسکن با سایر صنایع و بخش های مختلف اقتصادی 
موجب شده تا به عنوان اهرمی برای رشد اقتصادی و کاهش تورم در نظر 
گرفته شــود.مجتبی یوســفی با بیان این که هزینه مسکن، ۶۰ درصد سبد 
خانوار ایرانی را تشکیل می دهد، اظهار کرد: ارتباط مسکن با سایر صنایع و 
بخش های مختلف اقتصادی موجب شــده تا به عنوان اهرمی برای رشــد 
اقتصادی و کاهش تورم در نظر گرفته شود.وی با اشاره به این که در زمان 
حاضر ۶.۵ میلیون خانوار در کشور فاقد مسکن هستند، بر نقش کلیدی و 

تاثیرگذار بانک مسکن در جهت رفع مشکل مسکن مردم تاکید کرد.

دادگستری: پیش فروش ساختمان بدون تنظیم 
سند رسمی مجازات دارد

بازار: معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری استان تهران 
در پیامکی اعلام کرد که پیش فروش ساختمان بدون تنظیم سند رسمی، 
مجــازات دارد.متــن پیامک معاونت اجتماعی و پیشــگیری از وقوع جرم 
دادگســتری اســتان تهران در این باره به شرح زیر است:اشخاصی که بدون 
تنظیم سند رسمی اقدام به پیش فروش ساختمان یا بدون اخذ مجوز اقدام 
بــه درج یا انتشــار آگهی نمایند، به »حبــس« یا »پرداخت جزای نقدی« 

محکوم می شوند.

افزایش نجومی قیمت بلیت پروازهای عتبات عالیات

در آســتانه تاسوعا و عاشــورای حسینی )ع( قیمت بلیت هواپیما برای 
مقصد نجف به شدت افزایش یافته و سازمان هواپیمایی کشوری به عنوان 
حاکمیت نظاره گر این نابســامانی اســت.در آستانه تاسوعا و عاشورای 
حســینی )ع( قیمت بلیت پروازهای عتبات به شــدت افزایش یافته و از 
حدود ۵ میلیون تومان هفته گذشته به بیش از ۱۰ میلیون تومان افزایش 
یافته اســت،به عنوان مثال پرواز تهران ـ نجف تاریخ ۲۲ تیرماه ۱۴۰۳ 
یعنی جمعه با قیمت ۱۰ میلیون و ۲۱۶ هزار تومان از سوی هواپیمایی 
کاسپین فروخته شد.هواپیمایی آسمان این پرواز را بیش از ۱۰.۵ میلیون 
تومان به صورت اکونومی به فروش می رســاند، همین پرواز برای ساعت 
۱۵:۳۰ دقیقه با قیمت ۱۰ میلیون و ۵۸۸ هزار تومان توسط هواپیمایی 
زاگرس فروخته می شود.قیمت بلیت پرواز تهران ـ نجف ساعت ۲۰:۳۰ 
دقیقه هواپیمایی وارش ۱۰ میلیون و ۹۲۴ هزار تومان است. هواپیمایی 
آتا نیز بین ایرلاین ها رکورددار قیمت های دیروز اســت؛ پرواز تهران ـ 
نجف این شرکت ۱۱ میلیون و ۲۶۱ هزار تومان برای صندلی اکونومی 

است.

بازتاب

در مقاطع 
مختلف دولت ها 
واردات برخی از 
خودروها را 
ممنوع کردند و 
با این 
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واردات 
خودروهای برقی 
از شوآف دولتی ها 
تا خرید هیجانی 
خریداران

صدرایی، کارشناس بازار خودرو در 
گفتگو با »نقش اقتصاد« مطرح کرد:

این کارشــناس بازار خودرو ضمن انتقاد از 
عدم اســتراتژی مدون و مشخص دولت ها 
دربــاره واردات خودرو، تاکید کرد: در واقع 
واردات خودرو در اواسط دهه ۸۰ به دلیل 
افزایش قیمت نفت، آزاد بود اما اواخر دهه 
۹۰ بــود کــه به دلیل تحریم های آمریکا و 
نگهــداری ارز در کشــور دولــت اقدام به 
ممنوعیت واردات خودرو کرد، متاســفانه 
دولت ها یک استراتژی مدون و مشخص از 
پیش تعیین شــده درباره واردات خودرو 
نداشتند.وی ادامه داد: واردات خودروهای 
برقی در دولت ســیزدهم کلید خورد اما با 
وجود تابســتان گرمی که در تهران حاکم 
اســت که برق بزرگ تریــن کارخانجات 
خودروســازی کشور سایپا و ایران خودرو 
نیز قطع می شــود، جای سؤال اینجاست؛ 
اگر این تعداد خودروهای برقی برای حمل 
و نقــل عمومی یا اختصاصی وارد شــبکه 
مصرف شود آیا توان تأمین زیرساخت های 
لازم توسط دولت وجود دارد!صدرایی طرح 
واردات خودروهای برقی در دولت سیزدهم 
و استقبال از آن در سامانه را مانند هر طرح 
و برنامه دیگر در کشور و جامعه مصرف یک 
جریان احساسی دانست و افزود: در مقاطع 
مختلف دولت ها واردات برخی از خودروها 
را ممنوع کردند و با این محدودیت ها مردم 
را ترغیــب به خرید خودروهای وارداتی با 
مشخصات یا برند دیگر می کنند، اما مردم 
نباید دچار فریب این شــرایط بشوند، چرا 
که این یک واکنش احساســی اســت، بی 
تردیددر صورت عرضه خودروهای برقی و 
ایجــاد بــازار برای مصرف کننــده با انبوه 
مشکلات در کشــوری مانند ایران مواجه 
هســتیم.وی بــا بیان اینکه کشــورهای 
اروپایــی، آمریکایــی، ژاپن، کره و ســایر 
کشورهای پیشرفته دیگر حتی کشورهای 
عربــی با وجود زیرســاخت های مدرن و 
افزایش تولید برق اقبال عمومی نسبت به 

خودروهای برقی بســیار کمتر شده است، 
یادآور شــد: بدیهی اســت که مشــکلات 
خودروهــای برقــی افزایش پیدا کرده و با 
چالش های بیشــتری روبرو هستند، قطعاً 
۱۰ هزار دستگاه خودرو برقی که در داخل 
تولید شــده باید به مشتریان تحویل داده 
شود تا باگ های گسترده آن برطرف شود، 
اما از سوی دیگر دولت ها یکی از راهکارهای 
مبارزه با کاهش ســوخت و آلودگی هوا را 
واردات خودروهــای برقــی می دانند.این 
کارشناس بازار خودرو تصریح کرد: به نظر 
می رســد در دولت چهاردهم ادامه فرایند 
واردات خودروهای برقی را شــاهد باشیم، 
امــا اگر انتظار داریم که این طرح با قدرت 
و شدت بیشتر صورت گیرد، اشتباه بزرگی 
اســت چرا که در ایران ۳ الی ۴ ســال زمان 
نیاز داریم تا زیرساخت های عملی، فیزیکی 
و فرهنگی خودروهای برقی فراهم شود تا 
ایــن خودروها بتواننــد حجم ۱۰ الی ۱۵ 
درصــد از بــازار را به خود اختصاص دهند.
وی واردات خودروهای برقی را یک حرکت 
هیجانی در بازار خودرو دانست که همیشه 
در آن محدودیت ایجاد شده و گفت: دولت 
به عنــوان یک مداخله گر ممنوعیت های 
بســیاری را بــرای واردات خودرو در نظر 
گرفتــه تــا منجر بــه ممنوعیــت ورود 
خودروهای برند به بازار داخل شــود، البته 
امــکان تحویــل این ۱۰ هــزار خودرو به 
متقاضیان وجود دارد اما یک پروسه زمانبر 
اســت که باید دید آیا دولت برای قدم های 
بعدی طرح و برنامه ای دارد یا خیر.صدرایی 
اظهار کرد: در واقع دنیا به سمت این مسئله 
حرکــت می کند و آینده را در خودروهای 
برقی می بیند اما خواستن دنیا در یک سو 
و واقعیت در ســوی دیگری قرار دارد، بی 
تردیــد خودروهای برقی بــا چالش های 
بســیاری مواجه هســتند، در کشورهایی 
مانند آلمان، بریتانیا، فرانســه و ایتالیا بازار 

خودروهــای برقی چیزی در حدود ۱۲ تا 
۱۴ درصــد از کل بــازار را با وجود تبلیغات 
فراوان، زیرســاخت ها و مشــوق هایی که 
دولت ها به عنوان معافیت مالیاتی در نظر 
می گیرند، به خوداختصاص داده اســت، 
دولت ها در غرب از خودرو بنزینی مالیات 
می گرفتند اما در حال حاضر از خودروهای 
برقــی نه تنهــا مالیــات نمی گیرند بلکه 
مشــوق هایی را هم در نظــر گرفته اند، اما 
حمایت های دولتی در دنیا کاهش یافته و 
ســهم بازار خودروهــای برقی نیز محدود 
خواهد شــد.وی با تاکید در پاســخ به این 
سؤال که آیا متقاضیان آینده را در واردات 
خودروهای برقی می بینند؟ تاکید کرد: بی 
تردید در ایران کشــوری که هیچ کدام از 
پروســه های تأمیــن زیرســاخت و یــا 
مشــوق هایی وجود ندارد، به جز اینکه در 
دولــت قبلی مناظراتی برگزار می کردند و 
در حــرف ادعــای ایجاد زیرســاخت ها را 
داشــتند که صحبت های بی هدف و بدون 
پشتوانه ای بود، چرا که اعداد و ارقام شوآفی 
بــرای کار آنــان بود، به عنــوان مثال وزیر 
صنعــت اعلام می کنــد که ۷۰۰ الی ۸۰۰ 
هــزار خودرو برقی تا پایان ســال به خط 
تاکســیرانی اضافه شود اما در حال حاضر 
هزار تاکسی برقی هم وجود ندارد این اقدام 

چه پیامی را می رساند، جز اینکه زیرساخت 
و هماهنگــی میان نهادها و ارگان ها برای 
واردات خــودروی برقــی وجود ندارد.این 
کارشــناس بازار خودرو در پاسخ به سوالی 
مبنی بــر اینکــه ورود خودروهای برقی 
می توانــد ناترازی مصرف بنزین را برطرف 
کند؟ گفت: اگر تعداد محدودی خودروی 
برقی وارد کشورشــود اما افراد ثروتمندی 
که مالک خودرو بنزینی نیز هستند، برای 
داشــتن یک خودرو برند اقدام به تهیه آن 
کننــد، این واردات تاثیری در رفع ناترازی 
بنزین نخواهد داشــت.صدرایی در پایان با 
تاکید بر اینکه باید خودروهای فرســوده را 
از رده خارج کنیم و سهم معین و مشخصی 
از بــازار حتــی در حمل و نقل عمومی را به 
خودروهــای برقــی اختصــاص دهیم، 
خاطرنشان کرد: در واقع اگر اقدام به جمع 
آوری خودروهــای فرســوده کنیــم و 
محصولات داخلی مجهز به موتورهای کم 
مصرف پلاگین هیبریدی ها شوند، واردات 
خودروهــای برقی معنی پیدا می کند و به 
مــرور کاهش مصرف بنزین را در کشــور 
شــاهد خواهیم بود، در غیر این صورت با 
توجه به ســاختارهای قدیمی خودروها به 
ویژه در حمل و نقل مصرف سوخت افزایش 

خواهد یافت.

محبوبه بیدکی
روزنامه نگار

صدرایی کارشناس بازار خودرو واردات خودروهای 
برقی را یک حرکت هیجانی در بازار خودرو دانست 
که همیشه با محدودیت از سوی دولت مواجه است 
با این حال اعداد و ارقام آن شوآفی برای نشان دادن 

عملکرد دولت محسوب می شود.
بابک صدرایی در خصوص استراتژی خاص دولت ها 
در راستای ممنوعیت یا واردات خودرو، گفت: پس 
از جنگ تحمیلی و نیاز کشور به بازسازی به دلیل 
صنعــت نیمه جان و بی رونق خودرو، دولت اقدام 
به واردات کرد و پس از مدتی با اســتراتژی تولید 

اقدام به ممنوعیت واردات خودرو کردند.

گروه اجتماعی: از بعد از شهریور ۱۴۰۱ که 
اعتراضاتی در ایران به بهانه درگذشت مهسا 
امینی صورت گرفت، موجی از اخراج اساتید 
دانشــگاه در کشور آغاز شده است. هرچند 
که این اخراج ها گاهی در غالب تعلیق، قطع 
حقوق، عدم تبدیل وضعیت و یا بازنشستگی 
اجباری صــورت می گیرد تا اخراج نامیده 
نشود اما تعدادشان آن قدر زیاد بوده و هست 
کــه می توان یکی از مهم ترین چالش های 
وزارت علوم را همین اخراج اساتید دانست 
خصوصــاً که برخی منقــدان این حجم از 
اخراج ها را موج ســوم انقلاب فرهنگی نام 
نهاده انــد. اخیراً نیز اخراج زهرا موســوی، 
دختر زهرا رهنورد و میرحســین موسوی 
هم خبرساز شد. به همین بهانه سراغ دکتر 
ســیمین کاظمی،  پزشک، جامعه شناس و 
عضو مرکز تحقیقات عوامل اجتماعی مؤثر 
بر ســلامت دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشــتی رفته ایم و از او درباره تاثیرات این 
اخراج ها بر وضعیت دانشــگاه ها، وضعیت 
اســتادان زن و آینده این اســاتید در دولت 

چهاردهم بپرسیم.
مشروح این گفتگو را اینجا بخوانید:



باجه خبر

 قیمت گذاری دستوری ممنوع شد

حمیدرضا فولادگر، عضو شورای عالی اجرای سیاست های کلی اصل 
۴۴ قانون اساسی، ابلاغ برنامه هفتم توسعه را راهگشای مسائل اقتصادی 
در دولت چهاردهم دانست و گفت: طبق ماده ۴۸ قانون برنامه هفتم 
توســعه، قیمت گذاری دســتوری در همه کالاها به استثنای کالاهای 
اساســی، یارانه ای، کالا و خدمات انحصاری و دولتی ممنوع اســت.

حمیدرضا فولادگر به واگذاری ســهام شــرکت های دولتی در برنامه 
هفتم توسعه اشاره و اعلام کرد: بحث استمرار اجرای اصل ۴۴ قانون 
اساســی و واگذاری ســهام، یکی از روش هایی اســت که در خصوص 
واگذاری سهام و شرکت های دولتی به آن اشاره شده و در ماده ۵ برنامه 
هفتم توسعه مورد بحث قرار گرفته است.وی اظهار داشت: در این ماده، 
واگذاری سهام به صورت رد دیون و تهاتر به صورت کلی ممنوع شده 
امــا در مــواردی پرداخت بدهی هــای دولت به تأمین اجتماعی از این 
روش مجاز است.فولادگر ادامه داد: همچنین در این ماده به شرکت های 
وابسته عمومی غیردولتی اشاره و در برخی احکام اعلام شده که این 
قانون نباید موجب اســتمرار حضور دولت در این شــرکت ها شود بلکه 
باید تصدی گری دولت در این شــرکت ها کاهش یابد و شــرکت های 

وابسته به آنها به سمت خصوصی شدن پیش بروند.

نرخ بهره بین بانکی کاهشی شد 

نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۰ تیرماه با کاهش یک صدم 
درصدی نســبت به هفته قبل از آن به ۲۳.۶۲ درصد رســید. گزارش 
جدید تغییرات نرخ بهره بین بانکی نشان می دهد نرخ بهره بین بانکی 
در هفته منتهی به ۲۰ تیرماه با کاهش یک صدم درصدی نســبت به 
هفته قبل از آن به ۲۳.۶۲ درصد رسید. نرخ سود بین بانکی در هفته 
منتهی به ۱۳ تیرماه با کاهش سه صدم درصدی نسبت به هفته قبل 
از آن به ۲۳.۶۳ درصد رسیده بود. نرخ بهره بین بانکی در هفته منتهی 
به ۶ تیرماه بدون تغییر نسبت به هفته قبل از آن ۲۳.۶۶ درصد بوده 
است. نرخ سود بین بانکی در هفته پایانی خردادماه به بالاترین سطح 
در سال جاری رسیده و رکورد ۲۳.۶۶ درصد را در هفته پایانی خردادماه 

ثبت کرده بود.

 افزایش سودآوری شرکت های بورسی با کاهش 
تورم تولید کننده

ســنا:عباس مناجاتی، کارشــناس بازار ســرمایه، افزایش سودآوری 
شرکت های بورسی را نتیجه کاهش نرخ تورم دانست و اظهار داشت: 
زمانی که تورم روند کاهشی را طی کند، نه تنها شرکت ها و بنگاه های 

تولیدی که سهامداران نیز از این موضوع منتفع خواهند شد.
عبــاس مناجاتی، دربــاره کاهش نرخ تورم تولیدکننده به ۲۰ درصد،  
گفت: به طور کلی، با کاهش تورم، هزینه های تولیدکاهش یافته و سود 
شــرکت ها افزایش می یابد.وی با تاکید بر اینکه در شــرایط تورمی، 
ســودآوری شــرکت ها کاهش می یابد، افزود: تورم اقتصادی و افزایش 
قیمت ها در بازارهای مختلف از جنبه های مختلف بر بازار ســهام اثر 
می گذارد. لذا زمانی که تورم روند کاهشــی را طی کند، ســودآوری 
شرکت ها افزایش می یابد و سهامداران از این موضوع منتفع خواهند 
شد.مناجاتی با بیان اینکه به دنبال هر تورم چشمگیری که در اقتصاد 
کشــور رخ می دهد، حجم سرمایه گذاری کاهش می یابد، عنوان کرد: 
نکته مهم و بنیادی دیگر این اســت که در شــرایط تورمی، چشم انداز 
روشــنی از آینده شــرکت ها و سودآوری آنها قابل پیش بینی نیست و 
این موضوع نیز بر نحوه سرمایه گذاری شرکت ها اثرگذار بوده و موجب 
می شــود ســهامداران در بازار سهام با دید بلندمدت اقدام به دادوستد 
ســهام شــرکت ها نکنند.وی با اشاره به این که افزایش نرخ تورم تأثیر 
قابل توجهی بر تأمین مواد اولیه دارد، افزود: در شرایط تورمی، خرید 
کالا و مواد اولیه بســته به نوع تولید و صنعت، ســود شرکت ها کاسته 
خواهد شد چرا که تورم بر مواد اولیه و خرید آن ها تأثیر بسیاری دارد 
و به علت پرداخت هزینه های بیشــتر برای خرید مواد اولیه، ســود 
شرکت های تولیدکننده نیز تحت تأثیر قرار می گیرد.مناجاتی در بخش 
دیگــری از صحبت هایــش، درباره تبعات افزایش نرخ تورم بر حقوق و 
دستمزد نیز گفت: با انتقال تورم به بخش تولید، شاهد افزایش دستمزد 
بابت تورم حاصله هســتیم. اگر هزینه های تولید افزایش یابد درآمد 
کارگر کفایت می کند و افزایش دستمزدها کمتر خواهد شد و بالعکس.

وی، کاهش قدرت خرید مردم و کاهش سودآوری بخش های تولیدی 
و صنعتی را از دیگر تبعات افزایش نرخ تورم برشــمرد.این کارشــناس 
بازار سرمایه، تداوم روند کاهشی نرخ تورم به ویژه در بخش تولید را از 
جملــه انتظارات فعالان بــازار ذکر کرد و افزود: دولت چهاردهم برای 
حل مشکل تورم باید راهکارهای عملی مناسبی را اندیشه کند تا شاهد 

سودآوری بالای شرکت های بورسی باشیم.

فرآیند انتقال سهام عدالت متوفیان بعد از سال 
۹۹ به کجا رسید؟

دســتیار ویژه رئیس ســازمان بورس در امور ســهام عدالت در رابطه با 
بحث فرآیند انتقال سهام عدالت متوفیان بعد از سال ۱۳۹۹ به وراث 

نکاتی را مطرح کرد.
مهدی حاجی وند، دستیار ویژه و مشاور رئیس سازمان بورس در امور 
سهام عدالت گفت: بر اساس قوانین و مقررات مربوط به انتقال سهام 
عدالت، متوفیان تا تاریخ ۳۱ تیرماه ۱۳۹۹ معاف از مالیات هســتند 
بنابر این انحصار وراثت سهام عدالت که صورت می گیرد برای متوفیانی 
است که تا پایان تیرماه ۱۳۹۹ فوت کردند از این تاریخ به بعد اقدامی 
برای وراث متصور نیســت به این دلیل که شــورای عالی بورس باید 
تصمیم گیری داشته باشد که بعد از ۳۱ تیر سال ۱۳۹۹ هم این دست 

از متوفیان سهام عدالت آنها معاف از مالیات باشد یا خیر.
این مقام مســئول در ادامه اظهار کرد: بنابر موارد مطرح شــده بحث 
امکان انتقال سهام عدالت متوفیان بعد از سال ۱۳۹۹ و نکات پیرامون 
آن در دستور کار شورای عالی بورس قرار دارد تا این موضوع در جلسه 
مربوطه تعیین تکلیف شود.او افزود: در نهایت تا زمان تعیین تکلیف، 
این گروه وراث بدانند که اصل سهام و سود آنها محفوظ است و جای 
نگرانی وجود ندارد.گفتنی اســت، بنابر اعلام ســازمان بورس، تمامی 
خدمات مربوط به انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث از طریق سامانه 
»میراث« در ۴ بانک و ۴۴ کارگزاری منتخب به صورت رایگان اســت 

و نیازی به پرداخت هیچ گونه وجهی نخواهد بود.

 ناکارآمدی بدنه مدیریتی بورس

بــا توجه به تبلیغات مکرر و متعدد فعالان بورس 
برای انتخاب آقای پزشکیان، از امروز سهامداران 
بایــد مطالبــات خود را با کمک همین افراد که به 
شــدت فعالیــت تبلیغاتی داشــتند از ریاســت 
جمهوری به طور شــفاف و دقیق بخواهند و این 
افراد هم موظفند پاسخگوی این مطالبات باشند 
و کارشان در قبال سهامداران سخت شده است.

علت اصلی اینکه هجوم فشــارها و قوانین را علیه 
بازار شاهد بودیم، ناکارآمدی بدنه مدیریتی بورس 
است؛ به نحوی که برخی مدیران ارشد بورسی با 

مأموریت بهبود شــاخص بــورس و جبران زیان 
ســهامداران خرد، وارد تالار شیشه ای شدند، اما 
طی مدت تصدی شان، بورس ایران بدترین شرایط 
ممکن را سپری کرد و مدیریت بورس نه تنها در 
رونــد بهبــود، کاری از پیــش نبــرد؛ بلکه حتی 
پاســخگوی ســهامداران خرد و یکسری ابهامات 
مهم در بازار ســرمایه هم نبود.تقریباً واضح است 
تصمیمات رییس کل هیچ اثری طی این مدت در 
بازار ســرمایه نداشــته و در بعضــی مواضع هم 
محدودیت اراده داشــته اند و در برخی موارد نیز 
حتی با تصمیماتشــان اوضاع را برای سهامداران 
بدتــر کردند؛ لذا برای مقابله و جلوگیری از تکرار 
رونــد فعلی، مدیریت بعدی ســازمان باید فردی 
متخصص، کاردان و با قدرت نفوذ و راهبری باشد؛ 
در غیــر این صورت نمی توان آینده مطلوبی برای 

بازار متصور بود؛ تا جایی که حتی معتقدیم رییس 
جدید ســازمان بورس حتی اگر بتواند ۱۰ درصد 
مشــکلات را حل کند جای تشکر دارد.مشکلات 
عدیده ای حول بازار سرمایه است که نمی توان از 
کنارشان به راحتی گذر کرد. مشکلاتی که منشأ 
آن ها سیاســت گذاری های جزیره ای اســت و هر 
فردی در جایگاه ریاست سازمان بورس اگر ذره ای 
احساس خطر یا نگرانی می کرد باید برای حمایت 
از بازار حرکتی انجام می داد. مشــکلاتی از قبیل 
قیمت گــذاری دســتوری، افزایش بی رویه بهای 
تمام شــده، رشد هزینه های انرژی و حمل ونقل، 
چند نرخی بودن ارز، رانت و فســاد بین نرخ ارز 
آزاد و نیما، قوانین و مقررات خلق الســاعه دولتی 
و لطمه مســتقیم به ســود شــرکت ها، افزایش 
هزینه های مالی و فشــار به شرکت ها برای تأمین 

مالی، کاهش سرمایه درگردش و نقدینگی، فشار 
به ســود تقسیمی ســهامداران در مجامع، بدهی 
دولت به بســیاری از صنایع دولتی و شبه دولتی، 
مشــکلات نرخ خــوراک پتروشــیمی و فرمول 
محاســبه آن، عوارض صادراتی، عدم شــفافیت 
صنعت خودرو، زیان ده بودن و مشــکلات صنعت 
بانک، شــاخص کل بی ارزش و کاملًا دســتکاری 
شده از جمله مشکلاتی هستند که کلیت بازار را 
به چالش کشیده و هیچ متولی در راستای برطرف 
کردن حتی یکی از آن ها پیش قدم نشد. اگر قرار 
باشــد در کنار ویژگی هــای اصولی رفتاری مدیر 
ســازمان، متغیر دیگری به بازار کمک کند بهبود 
همین صنایع مولد است که در این مدت بیشترین 
آسیب را دیدند و هیچ فردی در این راستا پاسخگو 

نبود.

هلن عصمت پناه
کارشناس بازار سرمایه 
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موضوع مالیات 
طلا بسیار مهم 
است. مالیات 
بیشتر یعنی 
بزرگ کردن 
دولت و این به 
معنای ناکارا 
کردن اقتصاد 
است. در 
نتیجه، هر قدر 
مالیات کمتر 
باشد بهتر 
است و بدنبال 
آن، درآمدهای 
دولت باید به 
سمت فروش 
دارایی های 
دولت برود؛ به 
طوری که 
دولت، دارایی 
بفروشد اما 
مالیات نگیرد و 
این 
ایده آل ترین 
مسئله ممکن 
است. 

لی
 ما

زار
با

دوراهیِ
 اونس جهانی 
طلا و
 نرخ دلار

یک استراتژیست مالی در گفتگو با 
»نقش اقتصاد« به واکاوی ابعاد 
مختلف سرمایه گذاری در بازار طلا 
پرداخت

این استراتژیســت مالی تصریح کرد: نکته مهمی که 
وجــود دارد این اســت با توجه بــه این که تورم کاملًا 
کنترل شده و به عدد ۳ درصد رسیده است این احتمال 
وجود دارد که سیاست های انقباضی کمتر شوند و نرخ 
بهــره، دیگر افزایش پیدا نکنــد و در مقابل، نرخ بهره 
کاهشــی شود که وقتی این اتفاق بیفتد اونس جهانی 
طلا افزایشــی خواهد بود و حتی می تواند ۳ هزار دلار 
را ببیند؛ بنابراین اونس جهانی طلا شــرایط مطلوبی 

دارد.
میرزایی در پاسخ به این پرسش که »اونس جهانی طلا 
تا چه اندازه بر طلای داخل کشــور تأثیرگذار است؟« 
تأکیــد کــرد: در حد ۱۵ درصد. اما در این میان، نکته 
مهم تر دلار اســت. به همین دلیل، با توجه به این که 
رئیس جمهــور جدیدی برای ایران انتخاب شــده که 
افکارش بیشتر در راستای مذاکره است و می خواهد با 
دنیا تعامل داشته باشد و احتمالاً تیم اقتصادی بسیار 
قوی تری در مقایسه با دولت گذشته داشته باشد تا با 
علم بیشتری روی کار بیاید این احتمال وجود دارد که 
اعضــای کابینه اقتصادی دولــت چهاردهم تا حدی 
بتوانند رشد اقتصادی برای کشور به ارمغان بیاورند و 

الان هم، بازار به این موضوع واکنش نشان می دهد.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به اصلاح بازار دلار 
تصریح کرد: بازار دلار در حال اصلاح کردن است. زیرا 
احتمال تنش را کمتر دیده اســت. اما در قیمت دلار، 
همــه چیز تنش نیســت بلکــه نرخ های دلار و طلا در 
داخل کشور به حجم نقدینگی بستگی دارند؛ بنابراین 
با توجه به این که ما متوسط ۲۰ تا ۲۵ درصد افزایش 
نقدینگی را خواهیم داشت و نقدینگی حدود ۱۰ هزار 
همت را برای پایان ســال ۱۴۰۳ پیش بینی می کنیم؛ 
از اینرو قیمت دلار هم، افزایشی خواهد بود و تا پایان 
ســال، می تواند روند صعودی اش حفظ شــود. اما این 
شیب می تواند خیلی کمتر باشد و درواقع، نمی توانیم 
اصلاح شدیدی را در دلار ببینیم و برخی از کارشناس ها، 
یک سری اعداد عجیب و غریبی مطرح می کنند که با 

داده های اقتصادی همخوانی ندارند.
میرزایی با بیان این که ســرمایه گذاری در طلا گزینه 
بهتری در مقایســه با دلار اســت، گفت: این موضوع 
بستگی به تیم اقتصادی دولت جدید دارد که ببینیم 
تا چه اندازه می خواهد سیاست های انقباضی را اعمال 
کند؛ بنابراین دلار را در محدوده تعادلی ۶۰ هزار تومان 
می بینیم و پایین تر از آن خیلی ماندگار نیست. از طرفی، 
اونس جهانی طلا را افزایشی می بینیم که حتی می تواند 
تا سال آینده، ۳ هزار دلار را هم رد کند. در نتیجه، از 
آن طرف هم، شاهد افزایش اونس جهانی طلا هستیم. 
به همین دلیل، ســرمایه گذاری در طلا در مقایســه با 

دلار بهتر است.
این استراتژیست مالی تأکید کرد: پرسشی که مطرح 

می شــود این اســت که روی چه نوع طلایی می توانیم 
سرمایه گذاری کنیم؟ در حقیقت، بین دلار و طلا، طلا 
گزینه خوبی برای ســرمایه گذاری است. زیرا علاوه بر 
این که تابع نقدینگی است تابع اونس جهانی طلا هم، 
هست و از آن جایی که اونس جهانی طلا صعودی است 
همین موضوع باعث می شــود که طلا گزینه بهتری 
محسوب شود. اما باید توجه کرد که چه طلایی بگیریم 
تا سود کنیم؟ این موضوع بستگی به شرایط بازار دارد؛ 
به طوری که یک زمانی می توانیم چند مدل طلا را به 
صــورت فیزیکی ســرمایه گذاری کنیم و از آن جمله 
می توان به سکه و شمش طلا، طلای آب شده و... اشاره 
کــرد. میرزایــی ادامــه داد: زمانی ســکه طلا برای 
ســرمایه گذاری مناسب است که حباب سکه پایین تر 
از ۱۷ درصد شود؛ بنابراین اگر حباب سکه زیر این عدد 
قرار گرفت و نرخ دلار به کمتر از ۶۰ هزار تومان رسید 
ســکه تمام می تواند گزینه خوبی برای سرمایه گذاری 
باشد. اما اگر حباب سکه به بیش از ۱۷ درصد افزایش 
پیدا کرد باید ســراغ شمش یا طلای آب شده رفت که 

مسئله بسیار مهمی است.
او درمورد طلای بورسی تصریح کرد: در خصوص طلای 
غیرفیزیکی که طلای بورسی است بهترین گزینه برای 
ســرمایه گذاری، صندوق های طلا هســتند و اگرچه 
می تــوان گواهی ســکه و گواهی شــمش در بورس 
خریــداری کرد ولــی صندوق های طلا گزینه بهتری 
هســتند. بــه این دلیل کــه مدیر صنــدوق دارند و 
سرمایه گذاری غیرمستقیم در زمینه طلا انجام می شود 
و از ریســک کمتری برخوردار هســتند و سبدگردانی 

فعالی روی گواهی ها صورت می گیرد.
میرزایی با اشــاره به بهترین صندوق های طلا گفت: 
بهترین صندوق های طلا، صندوق هایی هســتند که 
داخل پرتفوی خود، هم گواهی شــمش و هم گواهی 
سکه دارند که متناسب با شرایط بازار، وزن این گواهی ها 
را کم و زیاد می کنند. به طور مثال؛ اگر سکه امامی در 

بازار، حباب زیادی می گیرد و بدنبال آن، ســکه بهار 
آزادی هم، حباب زیادی می گیرد گواهی های سکه های 
بورســی که بهار آزادی هستند و حباب بالایی دارند و 
صندوق های طلایی که فعال هستند و دو گواهی شمش 
و ســکه را دارند وزن گواهی ســکه ها را کم می کنند و 
گواهی شــمش ها را افزایش می دهند تا حباب ذاتی 
صندوق را کنترل کنند. واقعیت این است که بالعکس 
این قضیه هم وجود دارد. یعنی یک زمانی حباب سکه 
به شــدت کم می شــود و سکه جذاب شده و همین امر 
موجب می شــود وزن گواهی های سکه را بیشتر کنند 
تا بتوانند از رشدها سود بیشتری بدست آورند؛ بنابراین 
باید سمت صندوق های طلایی برویم که گواهی شمش 
و سکه دارند و حتی اگر در حال حاضر، این نسبت به 
طور مساوی باشد بهتر است. در نتیجه، صندوق هایی 
که گواهی های شــمش و ســکه به نسبت برابر دارند 

گزینه های خوبی محسوب می شوند.
این استراتژیســت مالی درمــورد بحث مالیات از طلا 
تأکید کرد: موضوع مالیات طلا بسیار مهم است. مالیات 
بیشتر یعنی بزرگ کردن دولت و این به معنای ناکارا 
کردن اقتصاد اســت. در نتیجه، هر قدر مالیات کمتر 
باشد بهتر است و بدنبال آن، درآمدهای دولت باید به 
ســمت فروش دارایی های دولت بــرود؛ به طوری که 
دولــت، دارایــی بفروشــد امــا مالیات نگیــرد و این 
ایده آل ترین مسئله ممکن است. زیرا هرچه درآمدهای 
مالیاتی کمتر باشــند بهتر هستند. میرزایی در پایان 
خاطرنشان کرد: مدتی پیش هم، بسیاری از طلافروشان 
به دلیل وضعیت موجود اعتصاب و اعتراض کرده بودند 
که چرا باید به شدت مالیات پرداخت کنند. در نتیجه، 
هرقدر مالیات کمتر باشــد رونق بازارها بیشتر است و 
بــه همین دلیل، بنده به هیــچ عنوان موافق دریافت 
مالیات از طلافروشــان به این نســبت نیستم و باید تا 
حدی، میزان آن کمتر شــود و چارچوب هایش بیشتر 

رعایت شوند.

فاطیماه میرزایی دخت
روزنامه نگار

این روزها، بازار سکه و طلا به یکی از گزینه های 
مهم برای سرمایه گذاری افراد تبدیل شده اند و با 
وجود این که افت و خیزهای مختلفی را ســپری 
می کننــد اما همچنان اولویت ســرمایه گذاری 

محسوب می شوند.
محمدصادق میرزایی، کارشــناس بازار سرمایه و 
استراتژیســت مالی در گفتگو با نقش اقتصاد، در 
رابطه با وضعیت طلا و سرمایه گذاری در این بازار 
بیان کرد: باید طلا را از دو منظر بررســی کنیم. 
اول، اونس جهانی طلا و دیگری، دلار؛ چراکه این 
دو عامل بر قیمت طلای داخل بســیار تأثیرگذار 
هستند. از نظر اونس جهانی طلا، آمریکا توانست 
تورم را کنترل کند. این در حالی است که دو سال 
پیش، تورم آمریکا به بیش از ۹ درصد رسیده بود. 
اما امروزه، دولت آقای بایدن توانســته اســت در 
کنتــرل تــورم به موفقیتی دســت پیدا کند؛ به 
طوری که تورم به حدود ۳ درصد رســیده است و 
این موضوع ناشی از سیاست های انقباضی فدرال 
رزرو بوده و این باعث شــده اســت تا در دو ســال 
گذشــته شاهد باشــیم اونس جهانی طلا خیلی 

نتواند حرکت خاص رو به بالایی داشته باشد.

با همکاری شهرداری همدان و اداره کل ارشاد اسلامی جشنواره تئاتر کودک و نوجوان به خانه خود برگشت

نقش اقتصاد-همدان-پریزاد پاکــدل: تفاهم نامه برگزاری 
بیست و نهمین جشنواره بین المللی تأتر کودک و نوجوان 
بین شــهرداری همدان و وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
امضا شــد. نخستین نشســت هماهنگی بیست و نهمین 
جشــنواره تئاتر کودک و نوجوان در همدان با حضور سید 
مســعود حسینی و اعضای شورای اسلامی شهر همدان و 
نماینده وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی و مسئولان اداره 
کل ارشــاد همدان برگزار و تفاهم نامه جشنواره امضا شد. 
در این جلسه سید مسعود حسینی برگزاری جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان را که بیســت دوره آن در همدان برگزار 
شده را مایه افتخار دانست و تصریح کرد: این جشنواره یک 
رویداد فاخر اســت که خروجی و نتایج مثبت برای شــهر 
همدان دارد و مقدمه ای برای اجرای بهتر برنامه ها در سطح 

ملی و بین المللی خواهد بود.
 وی اصلی ترین زیربنای کشور را موضوعات فرهنگی قلمداد 

کرد و افزود: حوزه هنر و نمایش یک امر زیرساختی است 
و همــدان بــه عنوان پایتخت تاریــخ و تمدن ایران افتخار 
میزبانی جشنواره تئاتر کودک و نوجوان را در بیست دوره 
داشــته و انتظار داریم این موضوع پایدار بماند و اقتصادی 
سازی شود. شهردار همدان با اشاره به موضوع مهم نشاط 
اجتماعی در شــهر همدان عنوان کرد: برنامه ریزی چنین 
رویدادهایی فرصت مغتنمی است و باید بهره برداری لازم 
صــورت بگیــرد و آمادگی لازم برای پشــتیبانی و اجرا در 
راســتای شکل گیری دبیرخانه دائمی جهت توسعه همه 
جانبه و تمرکز زدایی در برگزاری این جشــنواره از ســوی 
شهرداری همدان وجود دارد. حسینی افزود: ثبت جهانی 
هگمتانه و انتخاب همدان به عنوان پایتخت گردشــگری 
کشــورهای آسیایی و سایر رویدادهای فرهنگی به عنوان 
میراث ناملموس می تواند همدان را در ســطح ملی و بین 
المللی به ویژه نزد هنرمندان بشناساند. همچنین در ادامه 
مدیر اداره هنرهای نمایشــی وزارت ارشاد جشنواره تئاتر 
کودک و نوجوان را از ظرفیت های فرهنگی بزرگ کشــور 
ارزیابی کرد و افزود: همه هنرمندان با این جشــنواره آشنا 
هستند که به عنوان یک میراث ناملموس می تواند نشاط 
و پویایی را در شــهر همدان بالا ببرد. وی اظهار کرد: باید 
مجموعــه مدیریت همدان برای تداوم این جشــنواره در 
خاستگاه اصلیش همت کنند تا شاهد تدوام این جشنواره 
در همــدان به عنــوان پایتخت کارهای فرهنگی در حوزه 
کودکان و نوجوانان باشیم. حمید نیلی با تاکید بر بهره گیری 

از ظرفیت های همدان در جشنواره تئاتر کودک و نوجوان 
یادآور شــد: همه مجموعه ها و نهادها باید دســت به دست 
هم دهند تا جشــنواره به بهترین نحو اجرا شــود و نهاد 
شــهرداری نقش ویژه ای دارد. در ادامه رییس کمیسیون 
برنامه، مالی و ســرمایه گذاری با اشــاره به اینکه یکی از 
دغدغه های شورای شهر موضوعات فرهنگی و گردشگری 
و نشاط اجتماعی است افزود: سال گذشته همدان به عنوان 
آزمونه شــهر دوستدار کودک معرفی شد که مقارن شد با 
خروج تئاتر کودک و نوجوان که موضوعی ناراحت کننده 
بود و بازگشــت این جشــنواره به همدان خوشحال کننده 
است و از پیگیری کنندگان بازگشت جشنواره تشکر و ما 
هم در شورای اسلامی شهر همدان از این موضوع حمایت 
می کنیــم. همچنین در ادامه مدیر کل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی همدان ضمن تقدیر از همراهی شهرداری همدان 
در مباحث فرهنگی گفت: بیست دوره جشنواره تئاتر کودک 
و نوجوان در همدان برگزار شــده که نشــان دهنده جایگاه 
همدان در این حوزه اســت و امســال پیگیری های زیادی 
برای بازگرداندن این جشــنواره از اردکان یزد به همدان 
انجام شد. مسعود ویژه به عرق ویژه همدانی ها به این رویداد 
اشاره و تصریح کرد: برگزاری رویدادهای فرهنگی در سطح 
ملی و بین المللی اتفاق مبارکی است که باید از این ظرفیت 

به نحو مطلوب بهره گرفته شود.
 لازم به یادآوری است، تفاهم نامه برگزاری بین شهرداری 

همدان و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی امضا شد.

شهردار همدان در سخنان پیش از خطبه های نمازجمعه: 
برای سرمایه گذاری و تقویت گردشگری عزم جدی داریم.
 سید مسعود حسینی که سخنران پیش از خطبه های نماز 
جمعه شهر همدان بود، ضمن تسلیت ایام شهادت ابا عبداالله 
حسین )ع( و درگذشت حاج سید جواد حجازی به موضوع 
انتخابات ریاست جمهوری اشاره و تصریح کرد: مردم عزیز 
کشــورمان علیرغم تبلیغات دشمنان همواره پای انقلاب 
هستند که در پی شهادت حضرت آیت الله ابراهیم رییسی 
و شهدای خدمت، در انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری 

مشارکت خوبی داشتند.
 وی با اشاره به اینکه انتخاب مردم قابل احترام است بیان 
کرد: انشالله انتخاب مردم خیرش برای جامعه باشد و همه 
باید به فرد منتخب کمک کنیم و فصل الخطاب ســخنان 
مقام معظم رهبری است که فرمودند اکنون فصل رفاقت 

برای کمک به توسعه کشور است.

 دولت رئیسی در ۳ سال، ۳۹ درصد بیشتر از ۸ سال دولت روحانی اوراق فروخت

میراث بدهی دولت سیزدهم برای دولت پزشکیان
بدهی دولت به شبکه بانکی، در طول سه سال فعالیت 
دولت ســیزدهم بیش از دو برابر شــده و این دولت ۳۹ 
درصد بیشتر از دو دولت قبل اوراق مالی منتشر کرده 
اســت.دولت ســیزدهم حالا رفته رفته به پایان خود 
نزدیک می شــود و مسعود پزشکیان، رئیس جمهوری 
منتخب، طی روزهای آینده کار خود را در ساختمان 
پاستور آغاز خواهد کرد. از همین روی، دولت سیزدهم 
و رسانه های نزدیک به آن، در روزهای اخیر آمار و ارقام 
و گزارش های متعددی از دستاوردهای اقتصادی دولت 
سیزدهم ارائه کرده اند و مدعی شده اند پزشکیان، سکان 
هدایت قوه مجریه را در شرایطی به دست می گیرد که 
اوضاع متغیرهای اقتصادی در مقایسه با زمان آغاز به 
کار دولت سیزدهم، بسیار بهتر است.یکی از این موارد 
موضوع بدهی دولت اســت. در حالی که این رســانه ها 

مدعی شده اند که دولت آینده، کار خود را با خزانه ای 
پر آغاز خواهد کرد، بررســی ها نشــان می دهند دولت 
چهاردهــم با انبوهی از بدهی های به جامانده از دولت 

قبل روبه روست.
دولت سیزدهم چقدر اوراق فروخت؟ ��

دولت سیزدهم در طول زمان فعالیت خود، بارها بابت 
حجم بالای اوراق فروخته شــده در دولت های یازدهم 
و دوازدهم انتقاد کرده بود. در این راســتا، خبرگزاری 
ایرنا در شــهریورماه ۱۴۰۱ با انتشار گزارشی، مجموع 
اوراق فروخته شده در دو دولت روحانی را حدود ۴۲۲ 
هزار میلیارد تومان اعلام و تاکید کرد تســویه بخش 

عمده این بدهی به دولت سیزدهم موکول شده است.
در جدیدترین آمار از تسویه اوراق توسط دولت سیزدهم 
که از سوی داود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه، 
در اوایل خردادماه امسال اعلام شد نیز وی اظهار کرد 
دولــت در مجمــوع ۳۳۰ هزار میلیارد تومان از اصل و 

سود اوراق مالی دولت قبل را تسویه کرده است.
از طرف دیگر، طبق آخرین آمار دیوان محاسبات کشور 
از مانــده تعهــدات دولت بابت اوراق مالی اســلامی و 
تضمین دولت بابت ۵۰ درصد اوراق منتشــر شــده از 
طــرف شــهرداری ها، مجموع این تعهــدات در پایان 
خردادماه امســال به ۸۱۴ هزار میلیارد تومان رسیده 

که ۷۰۲ همت آن اصل و ۱۲۲ همت، ســود این اوراق 
است.به علاوه، آمارهای سالانه انتشار اوراق شهرداری 
حاکی از آن اســت که حدود ۴۸ هزار میلیارد تومان 
اوراق شــهرداری در سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ منتشر 
شده که دولت ضامن بازپرداخت ۵۰ درصد آن است. 
بنابراین، یک حســاب سرانگشــتی نشان می دهد اگر 
دولت ۳۳۰ همت از ۴۲۲ همت اوراق منتشرشــده در 
دولت های یازدهم و دوازدهم را تســویه کرده باشــد و 
مجموع اصل اوراق مالی منتشرشده تا پایان خردادماه 
۶۷۸ همت بوده باشــد، رقم اوراق منتشرشــده در سه 
ســال دولت سیزدهم )بدون در نظر گرفتن اوراقی که 
برای تسویه اوراق دولت های یازدهم و دوازدهم منتشر 
شده( ۵۸۶ هزار میلیارد تومان بوده که حدود ۳۹ درصد 

بیشتر از هشت سال دولت روحانی بوده است.



مدیر عامل سازمان منطقه آزاد انزلی:
مسیر توسعه منطقه آزاد انزلی به سمت پیشرفت و 

تعالی است

نقــش اقتصاد- گیــلان- منکوئی: 
محمد سجاد سیاهکار زاده رییس 
هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان 
در جلسه شورای معاونین سازمان 
متبوع خود ایــام محرم الحرام را 
تسلیت گفت و با قدردانی از حضور 
مــردم در انتخابــات ریاســت 
جمهوری و تبریک به منتخب ملت 

اظهار داشت: مشارکت مردم ایران اسلامی در چهاردهمین دور انتخابات 
ریاســت جمهوری؛ بیانگر اهمیت جمهوریت نظام جمهوری اســلامی و 

نقش محوری مردم حول خیمه ولایت مطلقه فقیه است.
مدیرعامل ســازمان منطقه آزاد انزلی اضافه کرد: یکی از اقدامات بســیار 
خوب پس از افتتاح این زیرساخت مهم ترانزیتی؛ آغاز به کار فعالیت های 
حمل و نقل ترکیبی بود که در قالب نخستین محموله ترانزیتی و صادراتی 

نمود پیدا کرد.
ســیاهکار زاده با اشــاره به زیرســاخت های موجود و در حال توســعه و 
برنامه های متنوع صورت گرفته از سوی سازمان متبوع خود در حوزه های 
مختلف دیپلماسی عمومی ترانزیت بین المللی؛ تصریح کرد: مسیر توسعه 
منطقه آزاد انزلی و مجتمع بندری کاســپین به ســمت پیشرفت و تعالی 

است.

قطعی برق چالش اساسی کشاورزان و 
تولیدکنندگان استان

– حمیده  اقتصاد-گلســتان  نقش 
عرب: به گزارش روابط عمومی اتاق 
بازرگانــی گرگان، امیر یوســفی 
رئیــس اتاق بازرگانــی، صنایع، 
معــادن و کشــاورزی گرگان در 
جلسه اقتصاد مقاومتی به میزبانی 
اتاق گرگان بیان کرد: از ســالهای 
گذشته همواره مقام معظم رهبری 

شعار سال را بر پایه حمایت از تولید و اشتغالزایی مطرح می کنند و این 
نشان دهنده حساسیت ایشان نسبت به مسائل اقتصادی است.

یوسفی گفت: اتاق بازرگانی در دوره جدید با تشکیل ۱۰ کمیسیون 
تخصصــی تــلاش زیادی برای رفــع موانع تولید و حمایت از فعالان 
حوزه اقتصادی همراه با رایزنی با مدیران دستگاه های اجرایی داشته 

است.
وی اظهار کرد: کمیســیون کشــاورزی یکی از مهم ترین کمیسیون های 
این اتاق بوده که به واسطه عملکرد مثبت توانستیم در کمیسیون کشاورزی 
اتاق ایران جایگاهی داشته باشیم و در دو دوره عضو هیات رییسه کمیسیون 

کشاورزی اتاق ایران نیز بوده ایم.
رئیس اتاق بازرگانی گرگان گفت: ســال گذشــته در پرداخت مطالبات 
برخی محصولات کشاورزی دچار یکسری مشکلات بوده ایم که در همان 
ابتدای سال با نشست های متعدد جلوی تکرار این اتفاقات در سال جاری 

و هنگام برداشت محصول گرفته شد.

بیش از ۸۶ هزار مشترک برق در استان قزوین 
مشمول پاداش صرفه جویی شدند

نقــش اقتصاد- قزوین- آزاده مافی: 
یوسف اینانلو، مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق اســتان قزوین 
گفت: با توجه به افزایش دمای هوا 
و بالارفتن مصرف انرژی برای عبور 
 از پیــک تابســتان نیــــازمند

 صرفــه جویی و همــکاری همه 
مشترکان هستیم.

وی بیان کرد: ضمن تشکر از همکاری ارزنده مشترکان برق برای تشویق 
مردم به مدیریت مصرفه بهینه برق پاداش هایی پیش بینی شده که اعمال 

می شود.
اینانلو یادآورشد: تا امروز ۸۶ هزار و ۱۶۵ هزار مشترک خانگی در استان 
بر روی قبوض برق خود پاداش صرفه جویی به مبلغی بالغ بر ۶۷ میلیارد 

ریال دریافت کرده اند.
این مدیر اضافه کرد: پیک مصرف برق کشــور از نصاب ۷۷ هزار مگاوات 
گذشــته و رکورد جدیدی در مصرف برق کشــور ثبت شــده لذا در این 
شرایط همراهی و همکاری مشترکان در مصرف بهینه برق عاملی بسیار 

مهم در پایداری شبکه است.
مدیرعامل شرکت توزیع مصرف برق استان قزوین اظهار داشت: استفاده 
از دور کند کولرهای آبی و تنظیم دمای ســامانه های سرمایشــی بر روی 
۲۴ درجه ســانتی گراد در کاهش بار شــبکه در ساعات اوج مصرف تأثیر 

زیادی دارد.
وی همکاری مشــترکان اداری را در اجرای برنامه های مدیریت مصرف 
برق ضروری دانســت و گفت: مصرف برق ادارات و دســتگاه های دولتی 
بصورت برخط پایش شده و با همکاری ادارات، کاهش بار شبکه به میزان 
۹ مگاوات ممکن شــده و انتظار می رود تمامی مشــترکان اداری استفاده 
از مولدهای برق را به منظور کاهش مصرف برق مطابق با ابلاغیه هیات 

وزیران در دستور کار خود قرار دهند.

 بازدید مدیر عامل شرکت برق منطقه ای غرب
 از پست 1۳۲ کیلوولت در حال ساخت مهران

نقش اقتصاد- کرمانشــاه- زینب 
ویسی: مدیــر عامل شرکت برق 
غرب از پست ۱۳۲ کیلوولت در 
حال ســاخت مهران بازدید و از 
نزدیــک در جریان پیشــرفت 
پروژه قرار گرفتند. گفتنی است 

مدیر عامل برق غرب جهت تسریع در تکمیل این پروژه دستوراتی 
صادر نمودند.

آغاز طرح جداسازی شبکه آب های سطحی از فاضلاب خانگی در استان
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان البرزخبرداد:

برگزاری همایش روابط عمومی های استان تهران به میزبانی شهرستان شهریار

نقش اقتصاد - البرز- حمیده احمد زاده: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
البرز از آغاز اجرای طرح جداســازی شــبکه آبهای سطحی از فاضلاب های 

خانگی در کلانشهر کرج خبر داد.
حمیدرضا نامداری در حاشــیه اجرای این طرح گفت: براین اســاس یک 
شــبکه جدا از شــبکه فاضلاب برای جمع آوری آبهای ســطحی با کمک 

شهرداری در هسته مرکزی شهر کرج احداث می شود.
وی افزود: این طرح در راســتای اســتاندارد ســازی فرایند دفع بهداشتی 

فاضلاب به اجرا در آمده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان البرزادامه داد: عملیات جداسازی 
کلکتور مشــترک شــبکه فاضلاب آبفا البرز از آب های سطحی شهرداری 
کرج به منظور تفکیک و جلوگیری از هرگونه معضل زیست محیطی اجرا 
می شــود.نامداری اظهــار کرد: عملیات مذکــور در محدوده خیابان های 
چالوس، برغان، ادهم تا محدوده طالقانی کرج در قالب اجرای خطوط اصلی 

فاضلاب خیابان بهار کرج به اجرا درآمد.

مدیرعامل شرکت آبفا البرز گفت: این پروژه به طول ۱۰ کیلومتر و با مبلغ 
اولیه ۵۴۷ میلیارد ریال آغاز و طی مدت زمان ۱۸ ماه وارد مدار بهره برداری 

می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان البرز از کسب پنج گواهینامه برنامه 

ایمنی آب مربوط به سامانه های تأمین آب سطح استان البرز خبر داد.
حمیدرضا نامداری در این خصوص اظهارداشــت: در راســتای اجرای بند 
 هفتم ســند راهبرد ملی بهبود کیفیت آب شــرب مصوبه هیئت وزیران و

 بر اســاس خوداظهاری کمیته فنی برنامه ایمنی آب اســتان، شرکت آبفا 
اســتان البرز پس از انجام ممیزی و راســتی آزمایی کمیته راهبری برنامه 

ایمنی آب البرز، موفق به اخذ این گواهینامه ها شد.
وی افزود: کیفیت و سلامت آب شرب در سطح استان البرز بطور مستمر 
پایش و در حال حاضر پنج مرکز کرج، نظرآباد، چهارباغ،  شهر جدید مهستان 
و ســعید آباد موفق به دریافت گواهینامه برنامه ایمنی آب شــده و ســایر 

مناطق استان در شرف فرآیند صدور گواهی ایمنی می باشند.
نامداری گفت: آب شــرب مردم اســتان البرز از مرکز اســتان تا دورترین 
روستاهای شهرستان ها به طور مداوم توسط مرکز پایش و نظارت بر کیفیت 
آب و فاضلاب در حال بررســی اســت و بر همین اســاس مردم در خصوص 

سلامت آب شرب استان اطمینان خاطر داشته باشند.

نقش اقتصاد – شــهریار - علی کیوانی : همایش روابط عمومی های دســتگاه های 
اجرایی استان تهران با حضور مدیرکل روابط عمومی استانداری تهران، فرماندار 

شهریارو اعضای هیئت رئیسه در سالن الغدیر شهریار برگزار شد.
علی ملکی شهردار شهریار در ابتدای این مراسم با اشاره به اهمیت حوزه روابط 
عمومی و ارتباطات در خدمات رسانی و جلب رضایت شهروندان گفت: نقش 
و جایگاه روابط عمومی در توسعه ارتباطات، تعامل و همکاری سازمانی، جلب 
و مشــارکت اجتماعی و انعکاس عملکرد و دســتاوردهای ســازمان بر همگان 
روشــن و مبرهن اســت.وی افزود: دنیای امروز باتوجه به گسترش ارتباطات، 
توسعه اینترنتی و فضاها و شبکه های مجازی نقش مهمی در تحولات سیاسی 
اجتماعی فرهنگی وافزایش سطح مطالبات شهروندان دارد.قطعاً شهروند آگاه، 
مسئول و مطالبه گر می تواند در ایجاد تعامل سازنده، عمران و سازندگی و رفع 
مشکلات در بخش های مختلف با دستگاه اجرایی ارتباط برقرار کند و به افزایش 

خدمات رســانی و تأمین حقوق شــهروندی کمک موثری نماید.و در این میان 
مدیران و کارشناسان روابط عمومی و فعالان حوزه ارتباطات باید ارتباط قوی 

و منسجم از یک سو با شهروندان و از سوی دیگر با واحدهای مختلف دستگاه 
و نهاد داشته باشند و به عنوان پل ارتباطی نقش آفرین و کارساز باشند.ملکی 
ادامه داد بهره گیری از نخبگان و صاحب نظران، اطلاع گیری و اطلاع رسانی، 
بروز رسانی و ارتقاء آموزشی کارکنان روابط عمومی، داشتن روحیه نقدپذیری 
و ارتباط با رسانه ها و مطبوعات و داشتن نگاه ملی می تواند روابط عمومی هارا 
در انجام وظایف و مأموریت های ذاتی کمک نماید.شهردار شهریار اضافه کرد: 
گسترش شهر نشینی و توسعه شهری نقش روابط عمومی ها را درحوزه مدیریت 
شــهری بیش از گذشــته دارای اهمیت و تأثیر کرده اســت. گسترده وظایف 
شهرداریها و ضرورت ارتباط با دستگاه ها و نهادهای مختلف در خدمات رسانی 
و تأمین حقوق شهروندی می طلبد به روابط عمومی های شهرداریها نگاه عمیق، 
 مؤثر و گســترده ای داشــت.درپایان این مراســم از برترین های جشــنواره 

تجربه نگاری استان تهران نیز تجلیل شد.

نشت یابی بیش از ۲۴۵۰ کیلومتر شبکه توزیع 
و خط تغذیه در استان چهارمحال و بختیاری

نقش اقتصاد- چهارمحال و بختیاری- زهرا مصطفوی: از ابتدای 
سال، بیش از ۲۴۵۰ کیلومتر شبکه توزیع و خط تغذیه در 
استان چهارمحال و بختیاری مورد نشت یابی قرار گرفت و 
تاکنون ۸۳ مورد نشــت زمینی و ۱۱۷۵ مورد نشــت هوایی 
شناسایی شده است.به گزارش روابط عمومی شرکت ملی 
گاز ایران، جهانبخش سلیمیان، مدیرعامل شرکت گاز استان 
چهارمحال و بختیاری با اعلام این خبر، اظهار داشــت: در 
راســتای بهره برداری ایمن، شناســایی و کنترل خطرات و 
ریسک ها، اجتناب از بروز حوادث و همچنین تطابق هرچه 
بیشــتر امور و فعالیت ها با اســتاندارد و دستورالعمل های 
شــرکت ملی گاز ایران، بازرســی هایی از پروژه های در حال 
اجرا، ایســتگاه های تقلیل فشار و سیستم حفاظت صورت 
پذیرفتــه اســت.وی با بیــان این که علاوه بر شــبکه های 
گازرسانی، همه تجهیزات و تأسیسات گاز در سطح استان 
مورد بررسی و نشت یابی دوره ای قرار گرفته، گفت: این اقدام 
بــه منظــور پیشــگیری از بروز حوادث ناگــوار احتمالی و 

جلوگیری از هدررفت گاز طبیعی است.
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 نقــش اقتصــاد _همدان_پریــزاد پاکــدل: پــروژه 
سرمایه گذاری فیبر نوری شهرداری همدان به طول 
۸۵ کیلومتر که از سال ۱۴۰۱ توسط بخش خصوصی 
آغاز شــد دارای پیشــرفت ۹۵ درصدی بوده و طبق 
برنامه ریزی صورت گرفته تا پایان فصل پاییز ۱۴۰۳ 
به بهره برداری خواهد رسید.ســید مســعود حسینی 
اظهــار نمود: با اجرای ایــن پروژه ضمن بهره برداری 
مشــترکان خانگی و کســب و کارهای شهر همدان از 
اینترنت پرســرعت، تعداد ۸۵ نقطه از ساختمان های 

اداری شهرداری همدان و دوربین های سطح شهر نیز 
به فیبر نوری متصل خواهند شد.وی به مراحل اجرای 
این پروژه شــامل حفــاری، لوله گذاری و اکتیو کابل 
نوری اشاره کرد و تصریح نمود اجرای ترمیم آسفالت 
و حفاری های انجام شــده نیز در معابر ســطح شــهر 
بلافاصلــه بعد از اتمام لوله گذاری، توســط پیمانکار 
مربوطه و با نظارت شهرداری همدان صورت می گیرد.
شهردار همدان در پایان افزود: ظرفیت ایجاد شده به 
صــورت تونل فیبرنوری مشــترک به همــراه کابل 

فیبرنــوری موجود در آن قابلیت واگذاری براســاس 
مصوبات صادره توسط سازمان تنظیم مقررات رادیویی 
کشور را به دیگر متقاضیان میسر می سازد، ضمن اینکه 
ماحصل قرارداد منعقد شده علاوه بر مرتفع سازی نیاز 
مدیریت شهری در حوزه های مختلف فناوری اطلاعات 
و نیز ایجاد حدود ۴۰۰ نقطه اتصال پرظرفیت در جهت 
افزایش ضریب نفوذ اینترنت پرســرعت ثابت به نوعی 
بســتر درآمــدی پایدار به صــورت درصدی از درآمد 

ناخالص را برای شهرداری متصور می نماید.

شهردار همدان خبر داد:

احداث ۸۰ کیلومتر تونل فیبر نوری توسط شهرداری همدان

 تک نرخی شدن ارز در دولت چهاردهم باعث افزایش ظرفیت صادرات 
در استان خواهد شد

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی استان قزوین:

نقش اقتصاد- قزوین-آزاده مافی: رییس اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی اســتان قزوین گفت: 
تک نرخی شدن ارز در دولت چهاردهم باعث افزایش 
ظرفیت صادرات در استان قزوین تا ۲ میلیارد دلار 

خواهد شد.
مهدی عبدیان، در نشست خبری با اصحاب رسانه 
قزوین گفت: تحقق صادرات ۲ میلیارد دلاری برای 

استان غیرممکن نیست.
وی افزود: بدون شــک با تک نرخی شــدن ارز شاهد 
افزایش ظرفیت صادراتی کشــور و اســتان قزوین 
خواهیم بود و بدون شک یکی از اولویت های دولت 

چهاردهم باید تحقق این مهم باشد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه تک نرخی شدن ارز 
زمینه بروز فساد را از بین می برد، اضافه کرد: قیمت 
پایین ارز نســبت به بازار جذابیت های صادراتی را 

برای تولیدکننده از بین خواهد برد.
وی تأکید کرد: در سال ۹۶ و با دلار سه هزارتومانی 
تقاضای ارز ۵۰ میلیارد دلار بوده اما امروز و با دلار 
۶۰ هزارتومانی و در حالی ۳۲۰۰ کالا تحریم است 

۶۵ میلیارد دلار تخصیص ارز صادرشــده که جای 
سؤال دارد.

عبدیان راه اندازی متروی هشتگرد به قزوین را دارای 
صرفه اقتصادی ندانســت و تصریح کرد: با هزینه ای 
که صرف مترو می شــود می توان کشاورزی و تولید 

استان را به شکوفایی رساند.
وی با اشاره به اولویت های تولیدی استان قزوین در 
مســیر پیش رو عنوان کرد: به شــدت مخالف ورود 
صنایــع آب بــر و با میزان اســتفاده انرژی های بالا 
هســتیم. این فعال اقنصادی در پایان با بیان اینکه 
دولت چهاردهم نســبت بــه تأمین برق واحدهای 
تولیدی توجه بیشتری باید داشته باشد، اضافه کرد: 
واحدهای تولیدی باید بتوانند زمینه تأمین برق خود 
را فراهم کنند تا در آینده و در مسیر تولید با مشکل 

روبرو نشوند.
رییــس اتاق بازرگانی قزوین از مطالبات میلیاردی 
مربوط به ۲ شرکت خبر داد و گفت: مبالغی که الان 
طلب داریم از چند ســال گذشــته تاکنون افزایش 
یافته است، تا جایی که میزان طلب یکی از شرکت ها 

از پنج میلیارد ریال ســال ۹۲ اکنون به ۶۰ میلیارد 
ریال رسیده است، همچنین ۲۰ میلیارد ریال نیز از 
یک شــرکت دیگر طلب داریم که برای وصول آن 
درحال رایزنی هســتیم. عبدیان به کارهای صورت 
گرفته در اتاق بازرگانی اســتان قزوین اشــاره کرد و 

گفت: در این سال گذشته ۵۰۰ میلیارد ریال برای 
تجهیزات ساختمان اتاق بازرگانی هزینه شده است، 
همچنین برای تقویت زیرساخت اتاق بازرگانی مثل 
سیســتم صوتی و ســالن کنفرانس در طبقه ششم 

کارهای بسیاری صورت گرفته است.

نوبت اول

دفتر حقوقی و قراردادها   شرکت آب و فاضلاب استان سیستان و بلوچستان 

1( نام دستگاه مناقصه گذار: شرکت آب و فاضلاب سیستان وبلوچستان
۲(نوع مناقصه:  یک مرحله ای با ارزیابی کیفی

3(موضوع مناقصه: خرید الکتروپمپ شناور جهت منابع تامین شهرهای استان
 ۴( دستگاه نظارت: معاونت بهره برداری و توسعه آب

5(مدت زمان تحویل: حداکثر زمان تحویل تجهیزات 6۰ روز پس از تاریخ ابلاغ قرارداد و در شهر زاهدان میباشد.
6(مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : مبلغ 1۲.5۰۰.۰۰۰.۰۰۰ )دوازده میلیارد و پانصد میلیون ریال( می باشد.

* نوع تضمین : مطابق تضامین شرکت در فرآیند ارجاع کار براساس آئین نامه تضمین برای معاملات دولتی مصوب 139۴/۰9/۲۲ می باشد.
7( تاریخ و مهلت تهیه و تحویل اسناد مناقصه :

مهلت تهیه اسناد مناقصه: از تاریخ 1۴۰3/۰۴/۲۴  لغایت 1۴۰3/۰۴/31 می باشد. 
آخرین مهلت بارگذاری اسناد مناقصه و ارزیابی: ساعت 1۴ مورخ 1۴۰3/۰5/1۴ می باشد. 

تاریخ ارزیابی کیفی: ساعت ۸ مورخ 1۴۰3/۰5/15 می باشد. 
تاریخ برگزاری مناقصه: ساعت 9 مورخ 1۴۰3/۰5/۲۲ می باشد. 

تولید کنندگان و تامین کنندگان دارای مجوز فعالیت میتوانند با مراجعه به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت)ستاد(به آدرس www.setadiran.ir و 
با پرداخت مبلغ  ۲.۰۰۰.۰۰۰ )دو میلیون( ریال اسناد مناقصه را دریافت و با توجه به مندرجات اسناد مناقصه مدارک لازم شامل پاکات )الف(، )ب( و )ج( تهیه 

و بصورت فایلهای pdf در سامانه فوق بارگذاری نمایند. 
www.abfasb.ir : آدرس وب سایت

اگهی مناقصه عمومی همراه با ارزیابی کیفی 
شرکت آب و فاضلاب

 سیستان وبلوچستان
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سقوط درآمد نفتی روسیه به پایین ترین رکورد ۴ ماهه

ایســنا: درآمد حاصل از صادرات نفت روســیه در ژوئن در بحبوحه حجم 
کمتر فروش خارجی، به پایین ترین رکورد در چهار ماه گذشته نزول کرد.

آژانس بین المللی انرژی )IEA( در گزارش ماهانه خود اعلام کرد درآمد 
روســیه از صادرات نفت در ژوئن، حدود ۱۶.۷ میلیارد دلار بود که ۱.۲ 
درصد نســبت به ماه قبل از آن کاهش داشــت. درآمد حاصل از صادرات 
نفت پس از اینکه در فوریه به رکورد حدود ۱۹ میلیارد دلار رسید، روند 
رو به کاهشی داشته است. با این حال، درآمد این کشور از صادرات نفت 
بر مبنای ســالانه، حدود ۲۳ درصد افزایش داشــت.این کاهش درآمد، با 
کاهش حجم صادرات نفت همزمان شد که از ۷.۷ میلیون بشکه در روز 
در مه، به ۷.۶ میلیون بشکه در روز در ژوئن رسید.حجم عمده نفت روسیه 
همچنان بالاتر از سقف قیمت ۶۰ دلار گروه هفت معامله می شود که در 
دسامبر سال ۲۰۲۲ در واکنش به جنگ اوکراین، وضع شد. این مکانیزم 
که با هدف محدودیت کردن درآمد روسیه از فروش نفت، به اجرا گذاشته 
شــد، در ابتدا موفقیت آمیز بود اما روســیه بعداً موفق شــد با استفاده از 
ناوگان نفتکش های بدون بیمه معروف به »ناوگان شبح«، آن را دور بزند.

تولید برق با 1۰۰ درصد ظرفیت نیروگاه های کشور

نقــش اقتصــاد: معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی با بیان اینکه در فصل 
گرم ســال جاری تمامی نیروگاه های کشــور با آمادگی ۱۰۰ درصدی در 
حال تولید برق هستند، گفت: نیروگاه های جدیدی که قرار بود تابستان 
امسال به مدار وارد شوند، با پیگیری های به عمل آمده در مدار قرار گرفتند 
و بر همین اســاس در بخش تولید آمادگی لازم برای تولید برق به طور 
کامل وجود دارد.همایون حائری، با اشاره به اینکه در تابستان سال جاری 
نیروگاه های حرارتی به طور ۱۰۰ درصد آماده تأمین برق هستند، افزود: 
در تابستانی که شروع کردیم از لحاظ ظرفیت تولید، تمامی نیروگاه های 
حرارتــی کشــور برنامه های تعمیرات خــود را انجام دادند و به طور ۱۰۰ 
درصــد آمــاده تأمین برق هســتند.وی در همین رابطــه تصریح کرد: 
نیروگاه های جدیدی نیز که قرار بود داخل مدار بیاید با پیگیری های به 
عمل آمده داخل مدار هستند و بنابراین در بخش تولید آمادگی لازم به 
طور کامل وجود دارد.حائری در بخش پایانی ســخنان خود با تأکید بر 
ضرورت صرفه جویی در مصرف برق در همه بخش ها به ویژه بخش خانگی 
اضافه کرد: با وجود زحمات و اقدامات فراوانی که در حوزه تولید و توزیع 
برق در سال های گذشته انجام شده است، تأمین پایدار و حداکثری برق 
در بخش های مختلف به شــدت به رفتار مصرفی مشــترکان به ویژه در 
بخش خانگی بســتگی دارد وامیدواریم در ســایه همکاری مشــترکان و 
زحمــات همــکاران ما در صنعت برق اوج بار ســال جاری نیز با موفقیت 

پشت سرگذاشته شود.

توسعه تجدیدپذیرها راهکار رفع ناترازی برق

تســنیم: عضو کمیســیون انرژی مجلس شــورای اســلامی در تشریح 
راهکارهای رفع ناترازی برق گفت: بهترین روش ابتدا سیکل ترکیبی کردن 
واحدهای گازی و افزایش ظرفیت نیروگاه بدون نیاز به سوخت و در ادامه 
ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر است.غلامرضا دهقان ناصرآبادی، عضو 
کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: یکی از این مشکلاتی 
که به ناترازی برق در ســال های اخیر منجر شــده، عدم توسعه نیروگاه ها 
متناسب با نیاز مصرف برق است؛ طی ۱۵ سال گذشته، رشد سالانه اوج 
مصرف برق به طور متوسط نزدیک به ۵ درصد و افزایش ظرفیت نیروگاهی 
به طور متوســط ۳.۵ درصد بوده اســت.وی افزود: منع قانونی ورود دولت 
به نیروگاه ســازی و مالکیت نیروگاه و محدودیت منابع یکی از مواردی 
است که باعث کاهش رشد ظرفیت نیروگاهی شده است؛ بی انگیزگی و 
ناتوانی بخش غیردولتی برای ســرمایه گذاری جدید در ســاخت نیروگاه 
عامل دیگر عدم توســعه نیروگاه ها در دهه اخیر بوده که علت اصلی آن 
عدم اجرای تعهدات وزارت نیرو در قبال بخش خصوصی اســت.نماینده 
مردم کازرون و کوهچنار در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در این 
وضعیت برای افزایش ظرفیت نیروگاهی اولویت ساخت نیروگاه جدید به 
خصوص نیروگاه گازسوز نیست، بلکه بهترین روش ابتدا سیکل ترکیبی 
کردن واحدهای گازی و افزایش ظرفیت نیروگاه بدون نیاز به سوخت و 
در ادامه ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر است، چراکه در وضعیت فعلی 
در زمستان به دلیل ناترازی گاز نیروگاه ها مجبور به استفاده از مازوت و 
گازوییل برای تولید برق هستند؛ به همین علت افزایش وابستگی تولید 

برق به گاز منطقی به نظر نمی رسد.

اگر تولید نفت 
کشورمان افزایش 
قابل ملاحظه پیدا 

کند اما روند 
فروش نفت به 

اندازه تولید، رشد 
پیدا نکند، هیچ 

گزینه ای الا ذخیره 
سازی نفت باقی 
نخواهد ماند. در 
این میان باید در 

نظر داشت که 
کشورمان در 

بحث دسترسی 
به کشتی های 
غول پیکر برای 
ذخیره نفت و 

همچنین ذخیره 
سازی نفت در 

خشکی، با 
ظرفیت های 

نامحدودی رو به 
رو نیست و باید 

سیاست ها و 
دستورکارهایی را 

مد نظر داشته 
باشد که به 

تناسب توسعه 
بخش تولید 
نفت، بخش 
فروش نفت 

کشورمان نیز تا 
جای ممکن 
تقویت شود

 رابطه تحریم و تبدیل ایران به هاب 
انرژی منطقه

در ابتدا باید گفت که اگر قرار است ایران به هاب انرژی 
منطقه که در برنامه هفتم توسعه نیز به آن اشاره شده، 
دست یابد، باید به موضوع تحریم ها و ای اف تی اف توجه 
کند تا بتواند به جایگاه واقعی خود دست یابد، شرایط 
باید به گونه ای پیش برود که ایران بتواند نقش ویژه ای 

در بازار داشته باشد.افزایش تولید ضمن اینکه می تواند 
نیازهــای داخلــی را برطــرف کند موجــب افزایش 
تاثیرگذاری در بازار نیز خواهد شد اما باید موانع صادرات 
برداشته شود. هرچند که در این مدت نیز توانستیم با 
دور زدن تحریم شرایط مناسبی را ایجار ایجاد کنیم اما 
کشوری که بخواهد هاب انرژی منطقه باشد باید حداقل 
شــرایط موجود را داشته باشــد.صنعت نفت نیازمند 
ســرمایه گذاری و ایجاد تکنولوژی های جدید اســت، 
چندین ســال است که می گوییم سرمایه های داخلی 
می تواند مشکلات را حل کند؛ اول باید نگاه کرد در طول 
ســال های اخیر چه میزان سرمایه داخلی جذب شده، 
بی شــک تفکر مقابله با جذب سرمایه خارجی هم غیر 
حرفه ای اســت.گفته می شود با جذب سرمایه خارجی 
بدهکار می شویم، با این تفکر بزرگترین بدهکارها آمریکا 
و چین هســتند چراکه بیشــترین ســرمایه را جذب 

می کنند و در بخش های مختلف به کار می گیرند، جذب 
سرمایه خارجی یکی از فاکتورهای اندازه گیری در میزان 
رشــد و فعال بودن اقتصاد کشور است.بررسی آنچه در 
مســیر راه وجود دارد و مشــکل ایجاد کرده است لازم 
است تا حتماً باید مسائل را پیرامونان موضوع حل کنیم. 
ترکیه بدون داشــتن گاز همه کاره شــده است، امروز 
آذربایجان که زمانی به دنبال ساخت پمپ بنزین توسط 
ایران در کشور خود بود اکنون در اروپا پمپ بنزین های 
مــدرن احــداث می کند و یکی از بزرگان نفتی و گازی 
خصوصاً نفت است.ما درحالی که بزرگترین ذخایر گازی 
دنیــا داریــم اما آن اتفاقی که باید، نیفتاده اســت، باید 
مسائل کشور از جمله تحریم را با حفظ کامل جایگاه، 
عزت و احترام حل کنیم. در شرایطی که آمریکا از برجام 
خارج شــد، یک مطالعه مفصلی را روی کنوانســیون 
بین المللی وین، کنوانســیون نیویورک یا قراردادهایی 

که با آمریکا داشتیم، انجام داده و به این نتیجه رسیدم 
که نحوه اقدام آمریکا در خروج از برجام با کنوانسیون های 
بین المللی سازگاری ندارد.ماحصل آن گزارش و به دنبال 
عزمی که در کشــور بود از آمریکا شــکایت کردیم، در 
دســتور اولیه ای که صادر شد، سه بند وجود داشت که 
کاملًا به نفع ما بود چراکه همه اعضای ســازمان ملل 
متعهد به اجرای احکام و دســتورات دیوان دادگستری 

لاهه هستند و آمریکا این مساله را رعایت نکرده بود.
یکی از این بندها این بود که آقایون کاری را نکنند که 
شــرایط بدتر شود یعنی نباید تحریم ها ایجاد می شد و 
گفته بودند که قانع نشدیم که تحریم ها به مردم ایران 
آسیب نمی زند، یعنی تحریم ها آسیب زاست که این هم 
با بند درج شده مخالفت داشت، این سه بند کاملًا ما را 
محفوظ می کرد که تحریم ها اعمال نشود اما آمریکا این 

کار را انجام داد.

مهدی حسینی
کارشناس حوزه انرژی

ت
ش

ددا
یا

بازتاب

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده ۱3 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و 

اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
برابــر رای شــماره 1۴۰36۰3۰9۰6۸۰۰165۲ مــورخ 1۴۰3/۰3/۰9 پرونده کلاســه 
1۴۰۲11۴۴۰9۰6۸۰۰۰796 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی مالکیت آقای مقدس اســدی اوجور به شناسنامه 
شماره 7۴۰ کدملی 6۰3۸56۴3۴9 صادره از اردبیل - نیر فرزند تاپدوق در ششدانگ 
یکباب ســاختمان به مســاحت 1۲5/5۰ متر مربع پلاک شماره 5 اصلی واقع در قزوین 
بخش 5 حوزه ثبت ملک منطقه دو قزوین خریداری مع الواسطه از قدیر علی نوروزی و 
حســن جهانگیری تأئید و محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی اســت در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد 

شد.شناسه آگهی:17۴1۲63
تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰3/۰۴/۰9 - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰3/۰3/۲۴

صمد قدیم آبادی-رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قزوین

 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی 
برابر رای شــماره1۴۰36۰316۰۰۲۰۰۰371 هیات اول 1۴۰3/۰1/۲6 موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی آقای مراد 
علی پور بســاط فرزند افشار بشماره شناسنامه 1۲57 صادره از اسلام آبادغرب در 
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۸1/۸7 متر مربع پلاک  فرعی از 1۸ اصلی   
واقع در اســلام آبادغرب کوچه شــهید چراغپور خریداری برابر مبایعه نامه عادی 
محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی 
داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را 
به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد. 

الف/13۸/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1۴۰3/۰۴/۲۴
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰3/۰5/۰9

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های

 فاقد سند رسمی 
برابر رای شــماره1۴۰36۰316۰۰۲۰۰1۴5۰ و 1۴۰36۰316۰۰۲۰۰1۴۴7 و 1۴۰36۰316۰۰۲۰۰1۴۴۴ 
هیــات اول 1۴۰3/۰3/۰7  موضــوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای 
فاقدسندرســمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک اسلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  
متقاضی خانم فرشته عظیمی  فرزند جلیل بشماره شناسنامه 333۰399۸99 صادره از اسلام آباد 
غرب وخانم فاطمه عظیمی فرزند جلیل صادره از اســلام آبادغرب و وحید عظیمی فرزند جلیل 
صادره از اسلام آبادغرب دارای کد ملی 333۰۰۴9936 در هر کدام نسبت به دو دانگ از ششدانگ 
به مساحت 139/۲۰  متر مربع پلاک ۲6۴1 فرعی از 1 اصلی مفروز  واقع در اسلام آبادغرب شهرستانی 
جنب ســیل بند خریداری برابر مبایعه نامه عادی  محرز گردیده اســت.لذا به منظور اطلاع عموم 
مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه 
اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض 
، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و 

عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. الف/137/1
تاریخ انتشار نوبت اول :1۴۰3/۰۴/۲۴
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰3/۰5/۰9

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

  هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های

 فاقد سند رسمی 
برابر رای شــماره1۴۰36۰316۰۰۲۰۰۴31۸ هیات اول 1۴۰3/۰9/19  موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقدسندرسمی مستقر در واحد 
ثبتی حوزه ثبت ملک اســلام آباد تصرفات مالکانه بلامعارض  متقاضی خانم آذر 
حسنی  فرزند سیابخش بشماره شناسنامه 33۲۰1۰9375 صادره از گیلان غرب در 
ششــدانگ یک باب ساختمان به مساحت 11۴/1۸ متر مربع پلاک ۲6۴1 فرعی از 1 
اصلی مفروز  واقع در اسلام آبادغرب شهرستانی شهدا اول  خریداری برابر مبایعه 
نامه عادی   محرز گردیده است.لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض ، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت 
انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد 

شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :1۴۰3/۰۴/۲۴
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰3/۰5/۰9

محمد عباسی - رئیس ثبت اسناد واملاک اسلام آبادغرب  

کسری هشت هزار مگاواتی انرژی در دولت جدید
ماجرای خالی کردن آب پشت سدهای رود کارون چیست؟

پس از پیروزی مسعود پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری، طی روزهای 
اخیر مباحثی حول محور خالی  کردن عمدی آب پشت سدهای رود کارون 
شکل گرفته است. در این زمینه گفته شده دولت سیزدهم در روزهای پایانی 
فعالیت خود، به سرعت در حال خالی کردن آب پشت سدهای کارون برای 
تولید برق اســت. اتفاقی که نه تنها بحران برق را حل نمی کند، بلکه منجر 

به تشدید بحران آب هم خواهد شد. آیا این ماجرا واقعیت دارد؟
رودخانه کارون شامل پنج سد است و عمده انرژی برق آبی کشور از این رود 
تامین می شود که هشت هزار مگاوات است. آن طور که از شواهد برمی آید، 
دولت ســیزدهم در روزهای پایانی خود و در مواجهه با کمبود برق شــدید، 
به ســرعت در حال خالی کردن آب پشــت سدهای کارون برای تولید برق 
است.بنا بر پست جواد امام، سخنگوی جبهه اصلاحات و معاون وزیر نیرو 
در دولت اصلاحات، در شبکه ایکس، در حال حاضر با خروج بی ضابطه آب 
سدها به طرز عجیبی روزانه ۲۳ هزار و ۹۷۷ مگاوات ساعت انرژی برق تولید 

می شود و به سرعت تراز سدها پایین می آید.
انرژی اخذشده از زنجیره کارون در سال ۱۴۰۱، اولین پیک در دوره دولت 
فعلی در تاریخ ۱۸ تیر ۱۴۰۱ به گفته جواد امام، ۴۱۷۶۱.۱ مگاوات ساعت 
بوده و انرژی اخذشــده از زنجیره کارون در ســال ۱۴۰۳، آخرین پیک در 
دولت فعلی در همان روز در ســال ۱۴۰۳، ۱۳۰۰۰۶ مگاوات ســاعت بوده 
اســت. این یعنی تقریباً ســه برابر سال ۱۴۰۱، انرژی برق از زنجیره کارون 

تولید می شود.
چنان که او نوشته است: با روند فعلی حداکثر تا ۲۰ روز آینده در ماه خرماپزان 
)مرداد( و در روزهای تحلیف رئیس جمهوری، ســدهای کارون ۴ و کارون 
۳ به تراز حداقل خواهد رسید و سه هزار مگاوات از مدار خارج خواهد شد. 
طی تقریباً ۲۰ روز بعد سد شهید عباسپور و مسجدسلیمان از مدار خارج 
و تولید گتوند هم تقریباً صفر خواهد بود. این یعنی کابینه جدید با کسری 
هشت هزار مگاوات انرژی برق آبی کار خود را آغاز خواهد کرد.نیروگاه های 
برق آبی با استفاده از آب پشت سدها، انرژی برق مورد نیاز را تامین می کنند. 
این روند در مواجهه با پیک مصرف و تشدید کمبود برق، در تابستان شدت 

گرفته و بنا بر شرایط کمبود برق و قطعی های پیاپی، به نظر می رسد نه تنها 
بحران برق کاهش نمی یابد بلکه مردم و به ویژه کشاورزان را با مشکل کم آبی 

در پاییز مواجه می کند.
تشدید بحران آب ��

با توجه به گزارش های تهیه شــده، اگر این روند ادامه پیدا کند و آب پشــت 
سدها روزبه روز کاهش یابد، بار دیگر بحران آب در خوزستان همچون تیرماه 
۱۴۰۰، شدت خواهد گرفت. مدیریت غیراصولی آب و برق، همواره زندگی 
و معیشــت شهروندان را تحت الشــعاع قرار داده است.در صورت ادامه این 
روند، نه تنها بحران آب شرب گریبان گیر شهروندان خواهد شد بلکه بنا بر 
نظر برخی کارشناسان حوزه آب و محیط زیست، کشت پاییزه و تولید نیشکر 
نیز دچار مشکل خواهد شد. ناتوانی وزارت نیرو در تامین برق و راهکارهای 
اتخاذشده، بحران را از حوزه برق به حوزه آب، تولید و معیشت نیز می کشاند.
در کنار تمام این موضوعات، طرح های انتقال آب کارون همچنان در حال 
پیگیری است. تمام اینها معنایی جز خشکی کارون ندارد. انتقال آب کارون 
باعث افزایش هزینه های تولید محصولات صنعتی و کشــاورزی می شود و 
بحران آب و فاجعه محیط زیستی و اقتصادی را رقم خواهد زد.این در حالی 
است که سالیان سال است کارشناسان محیط زیست درباره اصلاح الگوی 
کشت هشدار داده اند و بسیاری از فعالیت های کشاورزی در مناطق خشک 
کشور را غیراقتصادی می دانند. با وجود این، طرح های انتقال آب، همچنان 
پیگیری می شود تا بار دیگر در کنار مدیریت غیراصولی کمبود برق، بحران 

آب را تشدید کند.
ترازوی سخنگوی دولت سیزدهم ��

علی بهادری جهرمی، سخنگوی دولت سیزدهم، در مواجهه با موضوع خالی 
شدن سدهای کارون، آماری منتشر کرده است که از جنبه آماری مشکلات 
بســیاری دارد.او با انتشــار آمار میزان پرشــدگی ســدهای خوزستان در 
تابستان های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۳، سعی در مقایسه ناکارای آن و درخشان نشان  
دادن کارنامه دولت ســیزدهم دارد.بنا بر آمار منتشرشــده، سد کرخه با ۳۴ 
درصد پرشدگی به ۵۶ درصد در تابستان ۱۴۰۳ و سد گتوند با ۷۲ درصد 
پرشدگی به ۱۰۰ درصد در تابستان ۱۴۰۳ رسیده است. این در حالی است 

که دولت ســیزدهم در شــهریور ۱۴۰۰ کار خود را شــروع کرده و میزان 
پرشدگی سدها در شهریور، به دلیل تولید برق، همواره پایین است. اگر قرار 
است این مقایسه بدون توجه به تاریخ دقیق و وضعیت خشکسالی یا ترسالی 
سنجیده شود، در زمینه کارشناسی بسیار ناکارآمد بوده و صرفاً به منظور 
تطهیر کارنامه دولت سیزدهم منتشر شده است.بنا بر پست جواد امام در 
شبکه ایکس، در سال آبی ۱۴۰۰-۱۳۹۹ تا تاریخ ۱۶ تیرماه ۱۴۰۰ ورودی 
به بالاترین ســد رود کارون، یعنی ســد کارون ۴، ۲۷۵۸ میلیارد مترمکعب 
و این عدد برای سال آبی ۱۴۰۳-۱۴۰۲، معادل ۳۱۱۴ میلیارد مترمکعب 
تا تاریخ ۱۶ تیرماه ۱۴۰۳ بوده اســت. از این رو، مقایســه ســال آبی ترسال 
۱۴۰۳-۱۴۰۲ با سال نسبتاً خشک ۱۳۹۹-۱۴۰۰ قیاس مع الفارق است.

کم آبی و بی برقی در حاشیه انتقال دولت ��
به نظر می رســد دعوا بر ســر منابع آب در بحبوحه انتقال دولت بالا گرفته 
اســت. این در حالی اســت که اساســاً تامین انرژی برق آبی از طریق سدها، 
مشکلات محیط زیستی فراوانی هم دارد. در نوع نیروگاه های برق آبی بدون 
سد، الکتریسیته در یک مقیاس کوچک تر و عموماً با استفاده از تجهیزاتی 
که کمترین دخالت را در جریان آب دارد تولید می شود. از این رو، بسیاری 
از کارشناسان این روش را نسبت به روش استفاده از سد، گزینه سازگارتری 
با محیط زیست می دانند. اما باید توجه داشت این روش های تولید برق، اگر 
در کنار بحران آب بررســی نشــوند، می توانند فاجعه آفرین باشــند.دولت 
چهاردهم با توجه به سیاســت خالی کردن آب پشــت ســدهای کارون به 
منظور تولید برق، در شــرایط اســف باری در زمینه کمبود آب و برق بر ســر 
کار خواهد آمد. این دولت اگر سعی نکند روش های پایدارتری برای تولید 
برق به کار گیرد، این مشکلات هرچندسال یک بار دوباره گریبان گیر زندگی 
و معیشــت شهروندان می شــود و اعتراض شهروندان را برمی انگیزد.به هر 
ترتیــب اگر چنین اتهاماتی که از ســوی جریــان پیروز چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری علیه دولت سیزدهم مطرح می شود صحت داشته 
باشــد، در نهایت دود آن به چشــم شهروندانی می رود که گروهی از آنان از 
حامیان همین دولت سیزدهم هستند. از این رو شاید بهتر باشد منافع مردم 

و محیط زیست قربانی برخی مبارزات سیاسی نشود.

سارینا سیف
روزنامه نگار
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آگهی مفقودی
گواهي موقت پایان تحصیلات آقاي ناصرفهیمي فرزند سلام به شماره ملي  
373۰۲51۴۰6 سنندج فارغ التحصیل در رشته تحصیلي دکتراي پزشکي 
عمومي از دانشگاه ازاداسلامي واحد تهران ورودي  1379 فارغ التحصیلي 
در سال 13۸6 مفقود و از درجه اعتبار ساقط است.  کردستان

هدفگذاری 
جدیدِ 
تولید
 نفت ایران

»نقش اقتصاد« 3 نکته در مورد 
هدفگذاری جدیدِ تولید نفت ایران 
را بررسی کرد؛

دولــت وقــتِ آمریکا در آن زمان معافیت های تحریمی 
خرید نفت ایران را نیز برای برخی از کشورها به تدریج 
لغو کرد و از این رهگذر سعی داشت تا درآمدزایی حوزه 
نفــت برای ایران را تــا جای ممکن کاهش دهد. با این 
حال، با گذشت زمان و البته خروج ترامپ از کاخ سفید 
و همچنین تشدید منازعات و تنش های ایدئولوژیک و 
ژئوپلیتیک در عرصه بین المللی، شاهد اوج گیری دوباره 
آمارهای مرتبط با تولید و صادرات نفت ایران بوده ایم.

 به نحوی که بر اســاس گزارش چند وقت قبلی نشــریه 
فایننشیال تایمز، ایران توانسته میزان تولید نفت خود 
را به بیش از ۳.۳ میلیون بشکه در روز برساند و در عین 
حال روزانه چیزی قریب به دو میلیون بشکه نفت را نیز 
بفروشد. اعددادی که تا حد زیادی تداعی کننده آمار و 
ارقام قبل از خروج یکجانبه دولت آمریکا از توافق برجام 
هستند و عملًا تعهدات قدرت های غربی در قالب توافق 
مذکــور جهت رفع تحریم هــای نفتی ایران را بی معنا 

کرده اند.
 از این رو، به تازگی جواد اوجی وزیر نفت کشورمان در 
موضع گیری گفته است که تولید نفت ایران به بیش از 
۳.۶ میلیون بشــکه در روز رســیده است. عددی که بر 
اساس هدفگذاری های انجام گرفته تا پایان سال ۱۴۰۳ 

باید به رقمِ ۴ میلیون بشکه در روز برسد.
 اوجی تاکید کرده که رشد اقتصادی بخش های نفت و 
گاز ایران در ســال های ۱۴۰۱ و ۱۴۰۲ به ترتیب ۱۰ و 
۲۰ درصد بوده اســت. وزیر نفت کشــورمان این نکته را 
مورد اشــاره قرار داده که افزایش ۱۰۰ هزار بشــکه ای 
تولید روزانه نفت در کشــورمان می تواند ســالانه ۲.۸ 
میلیارد دلار به درآمدهای ارزی کشور اضافه کند.با این 
همــه، در رابطــه با هدفگذاری افزایش تولید نفت ایران 
به عدد ۴ میلیون بشــکه در روز که به نظر می رســد در 
دولت جدید کشــورمان به ریاســت جمهوری مسعود 
پزشکیان نیز در دستورکار باشد، توجه به ۳ نکته ضروری 
به نظر می رسد. اولاً، باید توجه داشته باشیم که افزایش 
تولید نفت و فرآورده های نفتی کشــورمان به نوبه خود 
اتفاقی مثبت و خوشایند است با این حال، همانطور که 

مســعود پزشکیان و تیم سیاست خارجی و دیپلماسی 
اقتصادی او نیز مورد اشــاره قرار داده اند، ظرفیت های 
واقعــی در ایــن رابطه زمانی به معنای واقعی کلمه آزاد 
می شــوند که ما بتوانیم بهتر و آزادانه تر تولیدات نفتی 
خود را در بازارهای بین المللی بفروشیم.اگر تولید نفت 
کشورمان افزایش قابل ملاحظه پیدا کند اما روند فروش 
نفت به اندازه تولید، رشــد پیدا نکند، هیچ گزینه ای الا 
ذخیره سازی نفت باقی نخواهد ماند. در این میان باید 
در نظر داشــت که کشــورمان در بحث دسترســی به 
کشــتی های غول پیکر بــرای ذخیره نفت و همچنین 
ذخیره سازی نفت در خشکی، با ظرفیت های نامحدودی 
رو به رو نیست و باید سیاست ها و دستورکارهایی را مد 
نظر داشته باشد که به تناسب توسعه بخش تولید نفت، 
بخش فروش نفت کشورمان نیز تا جای ممکن تقویت 
شــود.دوم اینکه در دولت جدید کشــورمان بایســتی 
تمرکزی ویژه بر اســتخراج ذخایــر نفتی مخصوصاً از 
میدان های مشــترک با دیگر کشورها معطوف شود. به 
بیان ســاده تر نباید شــرایط به نحوی پیش رود که در 
حوزه های نفتی مشترک، دیگران از ایران بهره برداری 
بیشتری داشته باشند و نفع بیشتری را ببرند.در واقع، 

بایســتی در بحث افزایش تولید نفت کشــورمان، این 
حوزه هــا را بــه نحوی ویژه مورد توجه و اولویت قرار داد. 
البته که در این رابطه نیز تلاش های تیم سیاست خارجی 
و دیپلماسی اقتصادی دولت چهاردهم می تواند بسیار 
مهم ارزیابی شود و زمینه را برای جلب برخی همکاریهای 
ضروری بین المللی و البته جذب سرمایه گذاری برای 
کشــورمان فراهــم سازد.مســاله ای که خــود یکی از 
چالش های جدی صنعت نفت کشــورمان اســت. و در 
نهایت سوم اینکه بایستی چشم اندزاهای آتی مرتبط با 
مؤلفه های تاثیرگذار بر فروش نفت کشورمان را نیز مد 
نظر داشته باشیم. به طور خاص چشم اندازهای مرتبط 
با بازگشــت دونالد ترامپ به کاخ ســفید به هیچ عنوان 
ضعیف نیســتند. مســاله ای که می تواند با پیامدهای 
معناداری برای کشورمان همراه باشد و برنامه ها جهت 
افزایش تولید نفت ایران به روزانه ۴ میلیون بشــکه را 
تحت تأثیر قرار دهد. از این رو، آمادگی برای مواجه شدن 
با ســناریوهای غیرمترقبه و در عین حال متنوع سازی 
هر چه بیشــترِ خریداران نفــت ایران، از جمله نکات و 
مســائلی هستند که در سیاست نفتی دولت چهاردهم 

بایستی به نحوی ویژه مورد توجه قرار گیرند.

سامان سفالگر
روزنامه نگار

صنعت نفت ایران در سال های اخیر روزهای پرفراز و 
نشــیبی را تجربه کرده اســت. در این راســتا، به طور 
خــاص پــس از خروج یکجانبه دولت ترامپ از توافق 
برجام در ســال ۲۰۱۸ و متعاقباً تحمیل ســیلی از 
تحریم های اقتصادی علیه کشورمان، شاهد بودیم که 
روند تولید و صادرات نفت کشورمان به نحوی ملموس 
تحــت تأثیر قرار گرفــت و چالش های جدی در این 

حوزه برای کشورمان ایجاد شد.
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نوبت دوم

محسن خرمی شریف - شهردار قرچک

شــهرداری قرچک در نظر دارد به اســتناد مجوز شماره ۴۰۲/1/737۲7 مورخه 1۴۰۲/1۲/۲6 جانشین شورای اسلامی شهر 
قرچک نسبت به واگذاری 3 دستگاه خودروی ون وارنا صفر کیلومتر از طریق برگزاری فراخوان عمومی اقدام لذا از کلیه اشخاص حقیقی و 

حقوقی واجد شرایط دعوت میشود جهت اخذ اسناد فراخوان به امورقراردادهای شهرداری قرچک مراجعه نمایند .
1-موضوع فراخوان واگذاری 3 دستگاه خودروی ون وارنا صفر کیلومتر به اشخاص حقیقی و حقوقی

۲- ســپرده شــرکت در فراخوان به مبلغ 573/۰۰۰/۰۰۰ ریال بصورت ضمانتنامه بانکی اســناد خزانه یا وجه نقد جهت واریز بحســاب 
۰1۰597۸3۸5۰۰3  بنام سپرده اشخاص شهرداری میباشد. 

3- مهلت اخذ اسناد مناقصه از 1۴۰3/۰۴/1۸ تا مورخه 1۴۰3/۰5/1۰ و تحویل پاکات پیشنهادات تا مورخه 1۴۰3/۰5/1۰ به دبیرخانه شهرداری 
قرچک میباشد.

۴- تشکیل کمیسیون عالی معاملات شهرداری قرچک و بازگشایی پاکتهای پیشنهادی در روز چهار شنبه مورخه 1۴۰3/۰5/1۰ راس ساعت 
13 در محل سالن جلسات شهرداری میباشد.

5- بهره بردار )برنده فراخوان( میبایست مبلغ ۴/3۰۴/۰۰۰/۰۰۰ ریال بعنوان پیش پرداخت برای هر دستگاه و مبلغ 7/1۴۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال را 
طی 96 قسط )۸ سال( در قالب 9 فقره چک صیادی و ثبت شده بنام شهرداری قرچک و یک فقره سفته به مبلغ 7/1۴۰/۰۰۰/۰۰۰ریال بابت 

ضمانت پرداخت اقساط تحویل شهرداری نماید.
6- تعهد ارائه خدمات و جابجایی مسافرین در خطوط واگذاری به مدت 9 سال و انتقال سند مالکیت بنام بهره بردار بعد از نه سال

7- به پیشنهادات مبهم، مخدوش و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۸- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است.

9- برندگان اول و دوم و سوم فراخوان هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.
1۰- سایر اطلاعات و جزئیات فنی مربوط به معامله در استاد فراخوان قید و هزینه اگهی بر عهده برنده فراخوان میباشد.

تاریخ انتشار نوبت اول : 1۴۰3/۰۴/1۸  - تاریخ انتشار نوبت دوم : 1۴۰3/۰۴/۲۴

آگهـی  فراخـوان

نوبت اول

روابط عمومی - شرکت برق منطقه ای سیستان وبلوچستان

مناقصه گزار : شــرکت ســهامي برق منطقه اي سیســتان 
وبلوچستان 

موضوع ارزیابی کیفی:  انجام خدمات بازدید،تعمیر و نگهداري خطوط انتقال و فوق 
توزیع ناحیه جنوب 

تاریخ دریافت اســناد ارزیابی کیفی:  از  سه شنبه مورخ 1۴۰3/۰۴/19 لغایت شنبه 
مورخ  1۴۰3/۰۴/3۰

نحوه دریافت اسناد ارزیابی کیفی: مراجعه به صفحه اعلان عمومی سامانه تدارکات 
 setadiran.ir  الکترونیکی دولت به آدرس

تاریخ تحویل پاکات ارزیابی کیفی: حداکثر تا ساعت۰۸:3۰ صبح روز یکشنبه مورخ  
1۴۰3/۰5/1۴

نحوه تحویل پاکات ارزیابی کیفی: بارگذاری پاکات به صورت الکترونیکی در سامانه 

تدارکات الکترونیکی دولت مطابق با زمانبندی
 مدت اجرای پروژه: 1۲ )دوازده( ماه شمسی 
حداقل امتیاز قابل قبول ارزیابی کیفی : 55

از مناقصه گرانی که حداقل امتیاز لازم ارزیابی کیفی را کسب نمایند جهت شرکت 
در مناقصه دعوت بعمل خواهد آمد.

شروط و شرایط شرکت در فرآیند ارزیابی کیفی: 
- ارائه پروانه گواهینامه صلاحیت ایمنی معتبر

- داشتن ظرفیت آزاد حداقل به میزان برآورد مقداری و ریالی حجم کار 
- در صورت دارا بودن حداقل پایه 5 معتبر در رشته نیرو از سازمان برنامه و بودجه 

کشور
*چراغی خاموش کنید تا چراغی روشن شود*

آگهي تجدید ارزیابی کیفی شماره ۱۴03/۱0

شماره میم الف: 528شناسه آگهی: ۱75۱۱2۱

نوبت اول

شرکت آب وفاضلاب استان آذربایجان شرقي

شماره هاي ۴3  و ۴۴ و ۴5   سال 1۴۰3
شماره فراخوانهای مندرج در سامانه ستاد ایران    ۲۰۰3۰۰1۴۰3۰۰۰۰57مورخه 1۴۰3/۴/19  و  ۲۰۰3۰۰1۴۰3۰۰۰۰5۸ مورخه 1۴۰3/۴/19  و۲۰۰3۰۰1۴۰3۰۰۰۰59 مورخه 

   1۴۰3/۴/19
شــرکت آب وفاضلاب اســتان آذربایجان شــرقي در نظر دارد عملیات مربوط به مناقصات مندرج در جدول ذیل را به روش مناقصه عمومي  همزمان با ارزیابي کیفي )بصورت 
فشرده و یکپارچه ( و از طریق سامانه تدارکات الکترونیکي دولت )ستاد( به آدرس  www.setad iran.ir  برگزار نمایدلذا از پیمانکاران داراي گواهینامه صلاحیت براي 

دریافت اسناد با مشخصات ذیل دعوت مي نماید:

 آگهي فراخوان عمومي با ارزیابي کیفي )بصورت  فشرده و یکپارچه( 

شماره فراخوان

شماره فراخوان 
مبلغ برآوردموضوع  مناقصهسامانه ستاد ایران

اولیه )ریال(
مدت
 اجراي

کار
 محلدستگاه نظارت

اعتبار
رشته
وگروه

پیمانکار

 مبلغ تضمین
 شرکت در فرآیند
ارجاع کار)ریال(

۴3۲۰۰3۰۰1۴۰3۰۰۰۰57
 اجرای خط انتقال و

 شبکه فاضلاب مسکن
مهر اسکو-1۴۰3

۲5 ماه۲55۰۲6۸551۰9

 حوزه معاونت بهره
 برداری و توسعه
 فاضلاب شرکت
 آب و فاضلاب

آذربایجانشرقی

1۲7513۴۲755آبعمرانی

۴۴۲۰۰3۰۰1۴۰3۰۰۰۰5۸
 اجرای شبکه فاضلاب

 سایتهای 131۴ و چشمه
 و مناطق متفرقه شهر

جدید سهند
1۲ ماه15۸۴5۸7۸67۸5

 حوزه معاونت بهره
 برداری و توسعه
 فاضلاب شرکت
 آب و فاضلاب

آذربایجانشرقی

79۲۲939339آبعمرانی

۴5۲۰۰3۰۰1۴۰3۰۰۰۰59
 اجرای شبکه فاضلاب
پروژه های ائل آی –
 شمس-آوین ومناطق

متفرقه شهر جدید سهند
1۲ ماه1۴۸1۲71۲۸۴5۴

 حوزه معاونت بهره
 برداری و توسعه
 فاضلاب شرکت
 آب و فاضلاب

آذربایجانشرقی

7۴۰6356۴۲۲آبعمرانی

کارفرما: شرکت آب وفاضلاب استان آذربایجان شرقي
www.abfaazarbaijan.ir  : لازم به ذکر است که هزینه آگهي مناقصه بعهده برنده مناقصه مي باشد  . آدرس سایت اینترنت

مهلت دریافت اسناد: تا ساعت 19 مورخه 1۴۰3/5/۲
مهلت ارسال پاسخ به اسناد و ارسال پیشنهادات :تا ساعت ۸ صبح مورخه 1۴۰3/5/1۴

زمان بازگشایی پیشنهادات: ساعت 1۰ صبح مورخه 1۴۰3/5/1۴

شماره میم الف: -۱شناسه آگهی: ۱75۱۴80

روابط عمومی باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد خوزستان

آگهی فراخوان تامین البسه فوتبال باشگاه فولاد خوزستان
باشگاه فرهنگی ورزشی فولاد خوزستان در نظر دارد تامین البسه فوتبال فصل 1۴۰۴-1۴۰3 را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به تولیدکنندگان حائز شرایط واگذار نماید.

آگهی دو مرحله ای-  نوبت اول

تحویل مدارکشرح پروژهردیف

یکشنبه 1۴۰3/۴/31تامین البسه تیم بزرگسالان وسایر تیم های پایه1
ساعت 1۰

بدین وسیله از شرکت های تولید کننده توانمند داخلی دعوت بعمل می آید حداکثر ظرف مدت 3 روز کاری پس از انتشار این آگهی جهت دریافت مدارک درتاریخ اعلام شده 
در جدول فوق به آدرس )کیلومتر 1۰ جاده اهواز-  بندر امام خمینی )ره( -  جاده اختصاصی فولاد خوزســتان -  باشــگاه فرهنگی ورزشــی فولاد خوزســتان- امور قراردادها( 

مراجعه و اعلام آمادگی نمایند. هزینه درج آگهی بر عهده برندگان مناقصه است. 
هماهنگ کننده امور قراردادها: ۰9166۰۴9۸۴7

تاریخ انتشار نوبت اول: یکشنبه 1۴۰3/۴/۲۴   - تاریخ انتشار نوبت دوم: چهارشنبه 1۴۰3/۴/۲7

8

نوبت اول

-نام مناقصه گذار: شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام به نشانی ایلام بلوار مدرس ، کد پستی 69319995۴۸7، طبقه دوم ،امور تدارکات، واحد قراردادها، تلفکس ۰۸۴333۴7755 
۲- موضوع مناقصات :

1۴۰۲/63 : خرید جدا کننده و کات اوت 
1۴۰۲/71: خرید کابل شش رشته ای خودنگهدار 7۰+7۰+۲5+۲5*3

1۴۰3/۲3: انتقال نیرو و برق رسانی به شبکه های برق با احداث و توسعه شبکه برق و فولباری ترانس شهری شهرستان ایلام 
3- زمان دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ 1۴۰3/۰۴/۲۰  لغایت 1۴۰3/۰۴/3۰ 

۴- آدرس محل دریافت اسناد: مناقصه گران محترم میتوانند به منظور دریافت اسناد مناقصات به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت www.setadiran.ir مراجعه نمایند. 
5- آدرس محل دریافت پیشنهاد: آدرس محل دریافت پیشنهاد: ایلام، بلوار مدرس، شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام، واحد دبیرخانه، به پیشنهادهای فاقد امضاء ، مخدوش، مشروط و پیشنهاداتی 

که بعد از مهلت مقرر واصل شوند ترتیب اثر داده نخواهد شد. مناقصه گران محترم تمامی مدارک و پاکات را بر روی سامانه ستاد بارگزاری نمایند. 
6 - مهلت تحویل اسناد: ساعت 13 روز سه شنبه مورخ 1۴۰3/۰5/۰9 

محل برگزاری مناقصه: ایلام بلوار مدرس شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام، سالن جلسات 
- زمان بازگشایی پاکات: پاکات پیشنهاد راس ساعت 9 صبح روز چهارشنبه مورخ 1۴۰3/۰5/1۰ با حضور اعضای کمیسیون مناقصه بازگشایی می شود. حضور مناقصه گران در جلسه فوق الذکر با ارائه 

معرفی نامه بلا مانع است. 
9 - ذکر شماره مناقصه و عنوان آن روی پاکات الزامی است 

1۰ - اطلاعات برآورد و تضمین 

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای شماره ۱۴03/2۴ و تجدید مناقصه عمومی دو مرحله ای ۱۴02/63/7۱ 

مبلغ تضمین )ریال( مبلغ برآوردی )ریال( شماره مناقصه ردیف 

11۴۰۲/63۴5.5۰۰.۰۰۰.۰۰۰3.3۲5.۰۰۰.۰۰۰

۲1۴۰۲/7116۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰6.9۰۰.۰۰۰.۰۰۰

31۴۰3/۲۴15.7۰9.67۴.۰۰۰1.57۰.967.۴۰۰

اسناد قرائت گردید و تماماً مورد تایید است ، مهر و امضاء مناقصه گر 
که به صورت الف( چک تضمین شده بانکی - ضمانتنامه بانکی بنفع مناقصه گزار- ضمانت نامه صادر شده توسط موسسات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور ضمانت نامه از سوی بیمه مرکزی 
ایران- گواهی خالص مطالبات قطعی تایید شــده از ســوی امور مالی شــرکت توزیع نیروی برق مطابق کار برگ های پیوست - رسید بانکی واریز وجه مزبور به حساب شماره 19۰۴۰5193۰ بانک تجارت ، 
شعبه انقلاب به نام شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام مدت اعتبار تضمینهای فوق باید حداقل 3 ماه از تاریخ صدور آن بوده و برای همین مدت قابل تمدید باشد و علاوه بر آن ضمانتنامه های بانکی 

باید طبق فرمهای مورد قبول ضمیمه اسناد تنظیم شده باشد . 
11 - شرکت توزیع برق استان ایلام در رد و یا قبول کلیه پیشنهادها مختار است. 

1۲ - پیشنهاد دهندگان موظفند تا سه روز قبل از پایان مهلت تسلیم پیشنهادات با مراجعه به سایت هایی که اسناد بر روی آن ها بارگذاری شده اند از اصلاحات احتمالی در اسناد مطلع گردند و اسناد 
اصلاحی را مهر و امضاء کنند. 

13 - شرط قبولی مدارک و اسناد صرفا وجود و اثبات آنها در جلسه مناقصه بوده و شرکت از پذیرش مدارکی که بعد از پایان مهلت تسلیم پیشنهادات و حین جلسه و بعد از آن ارائه شوند ترتیب اثر 
نمی دهد. 

نکته بسیار مهم: عدم امضای دیجیتال اسناد بر روی سامانه ستاد منجر به رد کلی پیشنهاد می گردد. 

شرکت توزیع نیروی برق استان ایلام

نوبت اولبا صرفه جوئی در مصرف برق ما هم می توانیم در توسعه رفاهی واقتصادی کشور سهیم باشیم

روابط عمومي شرکت توزیع برق شمال استان کرمان

شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان در نظر دارد  از  شرکتهای واجد صلاحیت و دارای  تجربه کاری در پروژه های مشاوره در خصوص طراحی، نظارت و بروز رسانی 
اطلاعات مکانی دعوت به همکاری  نماید.

))فراخوان شناسایی شرکت های مشاور طراحی ، نظارت و بروزرسانی اطلاعات مکانی((  

شماره فراخوان در سامانه ستادشرحشماره فراخوان

1۴۰3 -۴3
مشاور طراحی پروژه های مربوط به توسعه و احداث، اصلاح و بهینه سازی ، نیرو رسانی ، 
روشنایی معابر و تملک دارایی های سرمایه ای حوزه عملیاتی شرکت توزیع نیروی برق 

شمال استان کرمان
۲۰۰3۰۰563۰۰۰۰۰66

1۴۰3 -۴۴
مشاور نظارت پروژه های مربوط به توسعه و احداث، اصلاح و بهینه سازی ، نیرو رسانی ، 

روشنایی معابر و تملک دارایی های سرمایه ای و بروز رسانی اطلاعات مکانی )GIS( شبکه 
های توزیع نیروی برق حوزه عملیاتی شرکت توزیع نیروی برق شمال استان کرمان

۲۰۰3۰۰563۰۰۰۰۰67

1-شرکت کنندگان در فراخوان الزاما بایستی در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس )www.setadiran.ir(  ثبت نام و نسبت به تهیه، تکمیل و ارسال اسناد از طریق 
سامانه مذکور اقدام نمایند.

۲-شرکت های مشاور دارای گواهینامه صلاحیت می تواند اسناد ارزیابی کیفی را  از روز یکشنبه به تاریخ  1۴۰3/۰۴/۲۴  لغایت سه شنبه مورخ  1۴۰3/۰5/۰۲ با مراجعه به سایت سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( دریافت نمایند.

3- آخرین مهلت ارسال اسناد ارزیابی کیفی تکمیل شده در سامانه ستاد حداکثر تا ساعت ۰۸:۰۰ صبح روز یکشنبه به تاریخ 1۴/ 1۴۰3/۰5 می باشد.
۴- اطلاعات تماس کارفرما جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص جزئیات طرح : کرمان- خیابان خواجوي کرماني - خیابان توانیر - شرکت توزیع نیروي برق شمال استان کرمان- 

ساختمان شماره ۲ – دفتر نظارت بر طرح و مهندسی- تلفن : ۰3۴31۲511۲1         
5- سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد ارزیابی کیفی  مندرج است .

6- این آگهي به منظور ارزیابي کیفي انتشار یافته و پس از ارزیابي از متقاضیان واجد شرایط طي مراحل بعدي دعوت بعمل خواهد آورد. ضمناً در قبال ارائه مدارک ارزیابي وجهي دریافت 
نخواهد شد.به مدارک و اسناد فاقد امضاء، مخدوش ، غیر مستند ، و مدارکی که بعد از انقضاء مهلت قید شده در آگهی واصل شوند، ترتیب اثر داده نخواهد شد . بدیهی است ارائه مدارک 

هیچ گونه حقی را برای متقاضیان جهت دعوت به ارائه پیشنهاد ایجاد نخواهد کرد.
ضمنا این آگهي عینا در سایت هاي اطلاع رساني ذیل قابل دسترسي میباشد.

 سایت اینترنتي این شرکت به آدرس : www.nked.co.ir  مي باشد 
 شبکه اطلاع رساني معاملات توانیربه نشاني www.tavanir.org.ir مي باشد

پایگاه ملي اطلاع رساني مناقصات HTTP://iets.MPORG.IR مي باشد 

روزنامه  نقش اقتصاد  از سراسر کشور نمایندگی فعال می پذیرد
شماره تماس :09337۱9088۱

http://www.setadiran.ir
http://www.nked.co.ir
http://www.tavanir.org.ir<0645>
HTTP://iets.MPORG.IR

